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ک و اصلاح سیاست های توسعه ضرورت حرکت به سمت انرژی های پا

13

12

برگزاری نشست هم اندیشی 
شرکت فولاد مبارکه با 

تولیدکنندگان لوله های فولادی 
و پوشش خطوط انتقال

جایگاه دهمی ایران بین کشورهای تولیدکننده فولاد در جهان 
با تهدیدهای مختلفی در داخل و خارج از کشور روبه رو است

وزیر صمت در آیین افتتاح ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران:

حرکت فولاد مبارکه به سمت
 خودتأمینی برای حل ناترازی 

در آب، برق و گاز

13

در دومین نشست مشترک کمیسیون معادن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 

ح شد؛ ایران و اصفهان به میزبانی فولاد مبارکه مطر

مدیرعامل فولاد مبارکه در گفت وگو با مجری 
ح کرد: « رادیو ایران مطر برنامه »سلام صبح به خیر

ضرر 8.5 میلیارد دلاری صنعت 
فولاد کشور به خاطر قطعی برق

کید کرد: کید کرد:رئیس جمهوری در نشست با مدیران شرکت های فولادی کشور تأ رئیس جمهوری در نشست با مدیران شرکت های فولادی کشور تأ
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با همراهی مدیر عامل فولاد مبارکه صورت گرفت؛

بازدید وزیر صمت از کارخانه 
نوین الکترود اردکان یزد

 از شرکت های گروه فولاد مبارکه

دی ماه ماهی به یادماندنی و خاطره انگیز، نه فقط برای فولاد مبارکه، بلکه 
برای کل صنعت فولاد کشور است. در بیست وسومین روز این ماه در سال 71، 
شرکت فولاد مبارکه به بهره برداری رسید و امروز پس از بیش از سه دهه فعالیت، 
فولاد مبارکه به الگویی سرآمد در تحول و پایگاه امید به آینده برای همه ایرانیان 

تبدیل شده است.
ایران اسلامی، در دوران پس از پیروزی انقلاب با روحیه انقلابی و اسلامی به دنبال 
تحقق آرمان هایی مانند استقلال و آزادی و شعار »نه شرقی و نه غربی« بود.  در 
ابتدای راه انقلاب،تقویت، توسعه و تحول صنعت  فولادموردتوجه صنعتگران قرار 
گرفت، زیرا صنعت و میزان تولیدات کمّی و کیفی آن همواره یکی از شاخصه های 
رشد و توسعه یافتگی  بوده و صنعت فولاد، صنعتی مادر و زیرساخت توسعه تمامی 
صنایع دیگر است. ظرفیت کمتر از نیم میلیون تن تولید فولاد در قبل از انقلاب، 

ضرورت تحول آفرینی در این عرصه را دوچندان کرد.
در ماه های آغازین جنگ تحمیلی هشت ساله و در دوران محدودیت ها و 
محرومیت ها و تمرکز بخش عمده منابع کشور بر جنگ، کارخانه ای صنعتی در 
حوزه آهن و فولاد در فلات مرکزی ایران و در شهرستان مبارکه، با نگاه تأمین نیاز 
داخل به محصولات فولادی شکل گرفت و امروز که بیش از سه دهه از فعالیت این 
شرکت می گذرد، فولاد مبارکه نمادی از خودباوری و اعتماد به توان و دانش نیروهای 

متخصص داخلی است.
کنون بزرگ ترین واحد  فولاد مبارکه با همت و اراده پولادمردان ایرانی، هم ا
تولیدکننده فولاد در کشور است که نیازهای بیش از سه هزار کارخانه، کارگاه و واحد 
تولیدی و صنعتی کشور را تأمین می کند و علاوه بر رفع نیاز داخل کشور به محصولات 
فولادی، یکی از صادرکنندگان نمونه کشور نیز به شمار می آید و در خلق دانش و 

ثروت و ارزش آفرینی و سودآوری سرآمد شرکت های داخلی است.
بدون تردید افتخارات حاصل شده در سایه سیاست گذاری و برنامه ریزی درست و 
تدبیر و جامع نگری مدیران وقت در ادوار مختلف و همچنین همت و اراده ستودنی 
کلیه کارکنان و کارگران در رده های مختلف شکل  گرفته و همدلی، مشارکت و همراهی 
کارکنان و تعهد به خودباوری و خودکفایی و باور به ساخت ایران، این شرکت را به یکی 

از موفق ترین و خوش نام ترین شرکت های ایرانی تبدیل کرده است.
بدیهی است موفقیت های فولاد مبارکه تنها به عرصه تولید و صنعت و اقتصاد 
خلاصه نشده و این شرکت علاوه بر اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم برای بیش 
از 380 هزار نفر از افراد متخصص، متعهد و توانمند ایرانی، در عمل به مسئولیت های 
اجتماعی و تأمین زیرساخت های موردنیاز کشور در زمینه تأمین آب، برق و گاز از 
طریق احداث خط لوله انتقال آب دریای عمان به فلات مرکزی، احداث نیروگاه های 
سیکل ترکیبی، خورشیدی و بادی و سرمایه گذاری در توسعه میادین گازی و ارائه 
خدمات عمرانی، اجتماعی، فرهنگی و آموزشی برای مردم منطقه بسیار موفق 

عمل کرده و سهم قابل توجهی از نیازهای ملی و منطقه ای را برآورده کرده است.
بـدون شـک در تقویـم رویدادهای گـروه فـولاد مبارکه، سـالروز افتتـاح فـولاد مبارکه 
و سـالروز تولیـد اولیـن کلاف و ورق گـرم، روزی مبـارک و به یادماندنـی بـرای کلیـه 
مسـببان، همـکاران، دسـت اندرکاران، حامیـان، پیمانـکاران و ذی نفعـان ایـن 
شـرکت بوده و نمـاد اتکا بـه تـوان نیروهـای داخلـی و خودباوری اسـت و به جاسـت 
کنـون در حوزه هـا و بخش هـای مختلـف  از همـه عزیزانـی کـه از   دوران سـاخت تا
در تـلاش بـرای کسـب اسـتقلال و تأمیـن نیازهـای کشـور بودنـد و در همـه حـال بـه 
دنبـال تعالـی نـام ایـران و رفـع مشـکلات و رونـق و شـکوفایی تولیـد و اقتصـاد کشـور 

بودنـد قدردانـی شـود.

فولاد مبارکه؛ سرآغاز تحول و سرچشمه امید به آینده

میلاد امیر مؤمنان،  امام علی )ع( ،
مظهر عدالت و شجاعت

ین الگوی دیانت و معرف والاتر
 بر عاشقانش مبارک باد

تالار گفت وگوی بهمن ماه معاون سرمایه انسانی :صندوق بازنشستگی کارکنان فولاد
زمان: ۱۴ بهمن  ماه ، ساعت ۱۳:۳۰ -   مکان: مرکز تحقیقات
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در سالروز قیام 1۹ دی 1۳۵۶ 
، ۴۶ سال  مردم قم، در دیدار هزاران نفر از مردم این شهر
محاسبات و سیاست های غلط آمریکا در قبال ملت ایران را 
استمرار همان خطای محاسباتی آمریکایی ها در تحلیل قیام 
تاریخی 1۹ دی خواندند و با اشاره به ضرورت درس آموزی از 
قیام 1۹ دی، تلاش »بی وقفه، پرحجم و مؤثر« رسانه ها و فعالان 
مجازی برای »پاره کردن پرده توهم اقتدار دشمن و مصونیت 
بخشی به افکار عمومی« و تمرکز کامل مسئولان بر منافع ملت 
و کشور در هر تصمیم و اقدام اقتصادی و فرهنگی را نیازهای 
جدی امروز برشمردند و گفتند: همه باید با امید و تلاش 
روزافزون، به حرکت ملی به سمت تحقق اهداف اقتصادی و 

غیراقتصادی ادامه دهیم.
رهبر انقلاب افزودند: کسانیکه به ظواهر آمریکا دل می بندند 
و عظمت خدا و ملت ایران را از یاد می برند به این نکته توجه 
کنند که فقط ۹ روز پس از تعریف و تمجید کارتر از »جزیره ثبات« 
آمریکایی ها، قیام قمی های پیشتاز، نشان داد آمریکا چقدر در 

فهم مسائل ایران عقب مانده و غافل است.
کامی آمریکا در پس گرفتن ایران باوجود هزینه های  رهبر انقلاب، نا
سنگین در ۴۶ سال گذشته را علت دیگر کینه آن ها از ملت ایران 
و جمهوری اسلامی خواندند و افزودند: آمریکا در این کشور 
شکست خورده و درصدد جبران آن شکست است؛ بنابراین هر 

چه بتواند با مردم ایران دشمنی می کند.
کید بر اهمیت زنده نگه داشتن  حضرت آیت الله خامنه ای با تأ
مسئله امید در مقابل فعالیت دشمن برای مأیوس کردن جوانان، 
گفتند: ما باید به هدایت و کمک الهی و به نیروی خدادادی 
ملت ها، امیدوار باشیم و مهم ترین هدف همه فعالان حوزه 
تبلیغات و صاحبان سخن باید زنده کردن امید در دل ها و پرهیز 

از بیان سخنان ناامیدکننده باشد.
رهبر انقلاب، افق مسائل اقتصادی کشور را نیز در نگاه کارشناسان 
و افراد مطلع از واقعیات، امیدوارکننده خواندند و افزودند: برخی 
افراد تحقق سیاست هایی مانند رشد اقتصادی هشت درصد را 
ناممکن می دانند درحالی که در نمایشگاه فعالان اقتصادی که 
چندی قبل رئیس جمهور نیز از آن دیدن کرد، گفته و ثابت شد 
که تحقق رشد هشت درصد بدون احتیاج به خارج، امکان پذیر 
است و رئیس جمهور هم حرف آن فعالان و کارشناسان را تکرار کرد

ایشان لازمه ثمر دادن امید را تلاش و پشتکار دانستند و افزودند: 
باید با امیدواری و تلاش، لوازم پیشرفت کشور را تأمین کنیم.

به گزارش ایراسین، در افتتاحیه ششمین جشنواره و 
نمایشگاه ملی فولاد ایران از ۶ طرح برگزیده فناورانه و نوآورانه 
که در فراخوان انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران شرکت کرده و 
بر اساس ارزیابی هیئت داوران منتخب شده اند، تقدیر به 
ح و بر اساس  ح های برگزیده از بین 1۵۹ طر عمل آمد. طر

ارزیابی شاخص های 1۰ گانه انتخاب شده اند.
در حوزه بهــره وری و کاهش مصــرف انرژی از طرح هــای »فرایند 
تولیــد آهــن اســفنجی داغ و ســرد از شــرکت فــولاد اســرا« و طرح 
»استفاده از ریزدانه گندله و لجن آهن اسفنجی به منظور تولید 
کســایدی مبتنی بر اقتصاد چرخشی و توســعه پایدار از  بریکت ا
شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر« تقدیر شده و طرح »سیستم 
پایش وضعیت نوار نقاله از شــرکت طراحی سیستم اتوماسیون 

دورعلی« شایسته تقدیر قرار گرفت.
در حوزه آب، محیط زیســت و اقتصاد چرخشــی طــرح »کاهش 
دمای آب به صورت غیرمســتقیم در فرایند تولید آهن اسفنجی 
به منظور کاهش مصرف آب از هادی برغمدی« و طرح »بهره وری 
( در صنایع فــولادی و معدنی  و کاهش مصــرف انرژی )بــرق و گاز
در قالب طــرح بازیافت انرژی مــازاد فرایندهای آب بر )سیســتم 
خنک سازی ریورس اسموز و آب میک آپ( از شرکت آروین صنعت 
گستر ویستا« انتخاب شده و طرح »تأمین فناوری زیست محیطی 
در حوزه زنجیره فولاد شرکت های عضو )کربن صفر( از شرکت پرتو 

تجارت آسمان« شایسته تقدیر شناخته شد.
همچنین در حــوزه تحــول دیجیتــال و هوشمندســازی »پروژه 
پژوهشــی توســعه و پیاده ســازی ربــات هوشــمند بــرای پایش و 
کنترل کیفیت اســلب های فولادی از شــرکت ویســتا آســمان« و 
»توسعه نرم افزار شبیه ســاز کوره پخت گندله در فناوری لورگی از 
ک ایرانیان« و طرح »تحول دیجیتال با  شرکت دانش بنیان فرتا
رویکرد شبیه سازی در صنعت فولاد از دانشکده مهندسی صنایع 

دانشگاه شریف« شایسته تقدیر شناخته شد.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

زنده نگه داشتن امید؛ مهم ترین وظیفه

طرح های فناورانه و نوآورانه برتر 
صنعت آهن و فولاد در سال 1۴۰۳ 

مشخص شد

کید کردند: رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم قم تأ

کید بر اهتمام دولت برای   رئیس جمهوری با تأ
عملیاتی ساختن تعهدات خود به مردم اظهار 
گرچه پیگیری بسیاری از امور از چارچوب  داشت: ا
مسئولیت های مستقیم من فراتر می رود، اما به دلیل وعده هایی 
 این مسائل را به صورت روزانه رصد و 

ً
که به مردم داده ایم، شخصا

پیگیری می کنم.
مسعود پزشکیان، شامگاه چهارشنبه، در نشست با مدیران صنعت فولاد 
، با اشاره به آسیب های وارده از قطع برق و گاز بر صنایع تولیدی  کشور
گفت: یکی از چالش های اساسی پیشِ  روی ما، تأمین پایدار سوخت برای 
صنایع است. باید هرچه سریع تر تدابیری اتخاذ کنیم تا بتوانیم با عبور از 

این بحران، به وضعیت قابل اتکا و مطمئن دست یابیم.
برنامه ریزی دولت برای تولید 30 هزار مگاوات برق از محل 

انرژی های تجدیدپذیر
وی با تصریح این موضوع که امروز راهی جز حرکت به سوی بهره گیری 
از انرژی های تجدیدپذیر نداریم، افزود: گام نخست، اصلاح الگو و 
میزان مصرف انرژی در کشور است؛ اما نگاه اصلی باید به سمت تحقق 
ک معطوف شود. در همین راستا، دولت  کامل استفاده از انرژی های پا
برنامه ریزی کرده است تا در سال آینده از محل انرژی های تجدیدپذیر 
30 هزار مگاوات برق تولید کند و انتظار می رود مدیران صنعت فولاد نیز 

در سرمایه گذاری در این مسیر پیشگام باشند.
صنایع کشور در سال گذشته از ناترازی انرژی، متحمل

 175 هزار میلیارد تومان خسارت شده اند
رئیس جمهوری با انتقاد از سیاست گذاری های نادرست گذشته در حوزه 
صنایع انرژی بر اظهار داشت: طبق گزارش وزیر نیرو، صنایع کشور در 
سال گذشته از ناترازی انرژی، متحمل 175 هزار میلیارد تومان خسارت 
شده اند. این در حالی است که با تخصیص یک چهارم این هزینه به 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر، می توانستیم از وقوع چنین خساراتی 
جلوگیری کنیم. افزون بر این، صدور مجوزهای غیرکارشناسی و بدون 
پشتوانه، مشکلات فراوانی را به وجود آورده و منابع ارزشمند کشور را 

هدر داده است.
وی با بیان اینکه به دنبال یافتن مقصر نیستیم، بر عزم دولت چهاردهم 

کید کرد و گفت: ادارات دولتی مکلف  بر اجرای تعهدات و تحقق اهداف تأ
خواهند بود برق مصرفی خود را از طریق نصب و بهره گیری از پنل های 
خورشیدی تأمین کنند. این رویکرد بخشی از تلاش دولت برای اصلاح 

ک است. مصرف انرژی و ترویج استفاده از انرژی های پا
رئیس جمهوری در ادامه با اشاره به بحران کم آبی کشور عنوان کرد: 
مشکل کم آبی نه تنها یکی از چالش های جدی، بلکه مهم ترین معضل 
، بدون  ملی است. احداث بسیاری از صنایع در مناطق خشک کشور
توجه به منابع آبی لازم، فشار مضاعفی بر شبکه آب رسانی و منابع 
آب کشور وارد کرده است. هرگونه توسعه صنعتی باید با در نظر گرفتن 
منابع آبی و الزامات محیط زیستی برنامه ریزی گردد تا از تشدید بحران 

جلوگیری شود.
کید  وی بر اهمیت مشارکت شرکت های صنعتی در حل معضلات ملی تأ
کرد و گفت: صنعت فولاد و دیگر صنایع بزرگ باید در انتهای این مسیر 
به مردم اثبات کنند که توانسته اند ضمن مشارکت با دولت و مدیریت 
و سرمایه گذاری های اصولی، بحران ناترازی انرژی را برطرف کنند؛ این 

همان هدفی است که ما به دنبالش هستیم.

تشریح مشکلات صنعت فولاد از سوی مدیران صنعت 
فولاد کشور

در این نشست، مدیرعامل فولاد مبارکه و مدیران صنعت فولاد 
ضمن قدردانی از پیگیری های مستمر رئیس جمهوری برای تسهیل 
فعالیت های تولیدی، مشکلاتی نظیر دشواری تأمین مالی پروژه ها، 
تحریم ها، نرخ بهره مالکانه دولت از معادن و کاستی های سیاست گذاری 
را مطرح کردند. همچنین پیشنهاد هایی مانند استفاده از ظرفیت ماده 
۴2 قانون ترخیص و گمرکات، تدوین قوانین پایدار در حوزه فروش و 
تجارت و افزایش انعطاف پذیری صندوق توسعه ملی برای حمایت از 

صنایع ارائه شد.
در ایـــن نشســـت عـــلاوه بـــر دکتـــر حاجـــی میرزایـــی رئیـــس دفتـــر 
ــادی  ــر علی آبـ ــت، دکتـ ــر نفـ ــژاد وزیـ ک نـ ــدس پا ــوری، مهنـ رئیس جمهـ
وزیـــر نیرو،دکتـــر افشـــین معـــاون علمـــی و فنـــاوری رئیس جمهـــوری   و 
محمدیاســـر طیب نیـــا  مدیرعامـــل فـــولاد مبارکـــه نیـــز حضـــور داشـــتند و 
بـــر ضـــرورت همـــکاری متقابـــل میـــان دولـــت و بخـــش صنعـــت بـــرای حل 

ــد. ــد کردنـ کیـ ــدار تأ ــعه پایـ ــوی توسـ ــت به سـ ــا و حرکـ بحران هـ

ک و اصلاح سیاست های توسعه ضرورت حرکت به سمت انرژی های پا
کید کرد: رئیس جمهوری در نشست با مدیران شرکت های فولادی کشور تأ

کاهش ۸۰۰ میلیون دلاری ارزش صادرات فولاد ایران
به گزارش  چیلان، انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران آمار صادرات ۹ ماهه سال 1۴03 زنجیره فولاد کشور را منتشر کرد که بر این اساس ارزش صادرات آهن و فولاد کشور، 1۴ درصد معادل تقریبی ۸00 میلیون دلار کاهش داشته است. در میان محصولات فولادی، مقاطع طویل افزایش و ورق های فولادی کاهش 

صادرات داشته اند. حجم صادرات مواد اولیه زنجیره فولاد شامل کنسانتره و گندله روند افزایشی خود را حفظ کرده است. صادرات آهن اسفنجی )و بریکت( رشد ۹ درصدی در حجم و افزایش 7 درصدی در ارزش را به ثبت رسانده است.

بازدید وزیر صمت از کارخانه نوین الکترود 
اردکان یزد از شرکت های گروه فولاد مبارکه

سید محمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
از کارخانه نوین الکترود اردکان، یکی از شرکت های 

گروه فولاد مبارکه بازدید کرد.
در این بازدید که روز شنبه 15 دی ماه انجام شد، محمدرضا بابایی 
استاندار یزد، مصطفی پوردهقان نماینده مردم اردکان، محمد آقاجانلو 
معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو، وجیه الله جعفری 
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت و محمدیاسر طیب نیا 

مدیرعامل فولاد مبارکه، وزیر صمت را همراهی کردند.

با همراهی مدیر عامل فولاد مبارکه صورت گرفت؛

 طبق گـزارش وزیـر نیـرو، صنایع کشـور در سـال 
گذشـته از ناتـرازی انـرژی، متحمـل 175 هـزار 
میلیارد تومان خسارت شـده اند. این در حالی 
است که با تخصیص یک چهارم این هزینه به 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر، می توانستیم از 

وقوع چنین خسـاراتی جلوگیـری کنیم
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کید اتابک بر حمایت  تأ
رئیس جمهوری از تأمین انرژی صنایع
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وزیــر صمــت، روز سه شــنبه هفتــه گذشــته، در جمــع 
مدیــران فــولادی و معدنــی کشــور در ششــمین جشــنواره و 
نمایشــگاه ملــی فــولاد حاضــر شــد و ضمــن اعــلام حمایت 
رئیس جمهوری از تأمین انرژی صنایع، نشست فولادسازان 

با رئیس جمهوری را وعده داد.
به گزارش چیلان، وزیر صمت روز بعد نیز در هیئت دولت، جلسه 
مهم فولادســازان با رئیس جمهوری را دنبال کــرد. اتابک همان 
روز یعنــی چهارشــنبه 1۹ دی مــاه 1۴03 و پــس از جلســه هیئــت 
دولــت،  بــه نمایندگــی از رئیس جمهــوری و بــا هماهنگــی نهاد 
ریاست جمهوری، به استان سیستان و بلوچستان سفر کرد تا به 
همراه برخی دیگر از وزرای دولت، مقدمات دومین سفر استانی 
رئیس جمهوری و دولت وفاق ملی به سیستان و بلوچستان را رقم 
بزند. در ادامه نیز دکتر مسعود پزشکیان به منظور برگزاری دومین 
سفر اســتانی دولت وفاق ملی، بعدازظهر پنج شنبه با استقبال 

مسئولان استانی وارد چابهار شد.
ســید محمد اتابک، وزیر صمت، پیش از ســفر بــه چابهار، یک 
کار مهــم انجــام داد و آن هماهنگــی برگــزاری جلســه فولادی ها 
با رئیس جمهــوری بود. جلســه رئیس جمهوری با شــرکت های 
فولادی با هماهنگی وزارت صمت برگزار شد و فهرست مدیران 
فولادی نیز توســط دفتر وزیر صمــت با نهاد ریاســت جمهوری 
هماهنگ شــد. نماینده وزیــر صمت در این جلســه نیز محمد 

آقاجانلو رئیس هیئت عامل ایمیدرو بود.
سید محمد اتابک، وزیر صنعت معدن و تجارت یک روز قبل از 
سفر به سیستان و بلوچســتان در جمع شــرکت های فولادی و 
معدنی در افتتاحیه جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران در برج 
میلاد حاضر شد و با بیان اینکه تولیدکنندگان، بزرگ ترین خادمان 
کید رئیس جمهوری به تأمین انرژی صنایع  کشور هستند، به تأ
اشاره کرد و گفت: ما در وزارت صمت پیگیر تأمین گاز و برق صنایع 
هستیم و مسائل این حوزه را به جد در هیئت دولت بارها مطرح 
گر این  کرده ایم و رئیس جمهوری نیز همواره حمایت کرده است. ا
مشکلات حل نشود، قطعاً وضعیت اقتصادی کشور تحت تأثیر 
قرار خواهد گرفت و سفره های مردم کوچک تر خواهد شد. همگی 

باید همت کنیم و این مسائل را حل کنیم.
ســید محمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت در سفر خود 
بــه چابهــار و جنــوب اســتان سیســتان و بلوچســتان، عــلاوه بر 
بازدید از واحدهــای تولیدی، گمــرکات و بازارچه های مــرزی در 
شهرســتان های کنارک و راســک و دیــدار با فعــالان اقتصادی با 
اشــاره بــه دومین ســفر رئیس جمهــوری و دولــت وفــاق ملی به 
استان سیستان و بلوچستان تصریح کرد: در حال برنامه ریزی 
کتشــافات معدنی در استان هستیم و  برای سرعت بخشــی به ا
کارهای خوبی در حوزه طلا و مس در حال انجام است تا وضعیت 
توزیع ثروت در کشور ان شاءالله متعادل تر و عدالت محورتر شود.
سیدمحمد اتابک همچنین بر بهبود معیشت و رونق کسب وکار 
کید کرد و گفت: همراهی  کستان تأ در نوار مرزی دو کشور ایران و پا
رئیس ســازمان توســعه تجارت و رئیس کل گمرک برای ســرعت 
گرفتن تصمیمات محلی در همین دوره از سفر به استان سیستان 

و بلوچستان صورت گرفته است.

افتتـــاح دومیـــن نیـــروگاه خورشـــیدی 1۰ مگاواتـــی 
چادرملو

بــه گــزارش  چیــلان، د ومیــن نیــروگاه خورشــیدی 1۰ مگاواتی 
چادرملو در زمینی به مساحت 1۵ هکتار در مجاورت مجتمع 
صنعتی چادرملو و نیروگاه خورشــیدی شــهید فخری زاده در 
اردکان یزد با حضور سیدمحمد اتابک وزیر صمت و معاونان 
وی، استاندار یزد، نمایندگان استان در مجلس و فرید دهقانی 

مدیرعامل چادرملو افتتاح شد.
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در تداوم تحقق شعار بنیادین 
( علاوه بر حرکت به سمت تکمیل زنجیره  خود )نماد توسعه پایدار
تولید، گام های ارزشــمندی در ایجاد زیرســاخت های توسعه از 

جمله تامین انرژی پایدار و تجدیدپذیر برداشته است.
پروژه نیروگاه خورشیدی پرتو از جمله طرح های سرمایه گذاری 
چادرملو است که توســط شــرکت بین المللی معدنی و صنعتی 
سی پی جی پارس به عنوان یکی از بازوهای اصلی اجرایی و فنی 

مهندسی چادرملو احداث شده است.
در ســاخت این نیروگاه از تعداد 1۴۹30 پنل با ظرفیــت ۶70 وات، 
کس، ۴ پست و یک  80 اینورتر با ظرفیت 125KW، ۴0 کامباینر با

سوئیچ گیر 20 کیلوولت استفاده شده است.
همچنین برای ساخت این پروژه که عملیات اجرایی آن از آبان 
ماه سال گذشته آغاز شده و پس از 10 ماه در تاریخ 1۴03/0۶/15 با 
تلاش متخصصین این حوزه و نظارت و هدایت شرکت بین المللی 
معدنی و صنعتی سی پی جی پارس به شبکه متصل شده، بالغ بر 

2300 میلیارد ریال سرمایه گذاری شده است .

خبــــــــــــــــر کوتاه

عدد خبر

مگاوات

به گــزارش خبرنــگار ایراســین، وزیــر صمــت در آیین 
افتتاح ششــمین جشــنواره و نمایشــگاه ملــی فولاد 
ایران، ضمن قدردانی از برگزاری این جشنواره، اظهار 
کرد: واقعیت این است که صنعت فولاد کشور یکی از افتخارات ماست، 

زیرا امروز در کشور به سند چشم انداز 1۴۰۴ دست یافته است.
سید محمد اتابک در این جشنواره که از 18 دی ماه در مرکز همایش های 
برج میلاد تهران آغاز شد افزود: فولاد کشور از بخش های پیشروی کشور 
است که موفق به تحقق اهداف خود مطابق با سند شده و رهبر فرزانه ما 
نیز در سال های اخیر همواره هدف و اولویت اصلی کشور را ارتقای تولید و 

پشتیبانی و رفع موانع آن اعلام کرده اند.
گر تولید در کشــور روزافزون باشــد، بسیاری از مشکلات  کید کرد: ا وی تأ
و معضــلات فعلی کشــور همچون تــورم بیــکاری و رکــود اقتصــادی رنگ 

خواهد باخت.
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت ادامــه داد: ایــن واقعیتــی اســت کــه 
تولیدکنندگان فعال کشور با پمپاژ پول در چرخه اقتصاد بزرگ ترین خدمت 
را به کشور می رسانند و به همین دلیل است که رهبر معظم انقلاب کسانی 

را که در بخش تولید مشغول هستند جهادگر نامیدند.
وی با بیان اینکه صنعــت فولاد با بهره گیری از بومی ســازی و اســتفاده از 
ظرفیت جوانان و متخصصان دانش بنیان از ضربه ها و خســارات ناشی 
از تحریم های ظالمانه مصونیت یافت، ادامه داد: در شرایط تحریم ها، راه 
چاره رویارویی با این تحریم ها به خوبی و درستی تشخیص داده شد و این 

صنعت به درستی عمل کرد و این واقعیت صنعت فولاد است.
کید کرد: تقویت دانش فنی بومی ســازی در صنعت فولاد کشور  اتابک تأ
با جلب مشــارکت تأمین کنندگان و سازندگان شــرکت های دانش بنیان 
کنش درستی برای حفاظت از صنعت و تولید ملی کشور است. داخلی، وا
وزیر صمت دست یابی به رتبه دهم تولید فولاد را توفیقی بزرگ دانست و 
گفت: باید توجه داشت که اوایل انقلاب تنها 1.۴ میلیون تن تولید فولاد 

داشتیم و امروز به حدود 33 میلیون تن رسیده ایم. البته این جایگاه با 
تهدیدهای مختلفی در داخل و خارج از کشــور روبه رو اســت. در داخل 
کشــور بزرگ ترین تهدید، ناترازی های انرژی و کســری برق و گاز است که 

باعث کاهشی شدن تولید شده است.
ما به شرایط تأمین گاز و برق صنایع اعتراض داریم

وی با بیان اینکه ما به شرایط تأمین گاز و برق صنایع اعتراض داریم و این 
اعتــراض را در هیئت دولــت بارها مطــرح کرده ایــم و رئیس جمهوری نیز 
همواره از این امر حمایت کرده است، افزود: فولاد پیشران صنعت کشور 
فولاد و یک صنعت مادر اســت؛ ازاین رو قطعاً این صنعــت می تواند این 
مشکل را نیز حل کند تا در سال های آتی، از تله تنش هایی که با کمبود گاز 

و برق به اقتصاد فولاد وارد می شود رهایی یابیم.
وی با بیان اینکه کشورهای همسایه و تولیدکنندگان بزرگ جهان در حال 
ســرمایه گذاری برای احداث کارخانه های مختلف هســتند، افزود: این 
امر به زودی ظرفیت تولید و مزیت های رقابتی ما را در منطقه به چالش 
خواهد کشید؛ از سویی، پیشرفت فناوری در جهان بسیار شتاب گرفته و 
بهره مندی از آن، در پایین دست و بالادست صنعت فولاد اجتناب ناپذیر 

است.
اتابک با اشاره به تهیه بسته حمایتی از صنایع آسیب دیده از ناترازی انرژی 
برق و گاز افزود: این بسته با همکاری بخش خصوصی تدوین  و کلیات آن 
در کمیسیون زیربنایی دولت تصویب شده و در کمیسیون اقتصادی نیز 
در دست بررسی است و امیدواریم هرچه زودتر به هیئت دولت ارائه شود.

کید بــر اینکه فولاد بعــد از پتروشــیمی بیشــترین ارزآوری را برای  وی با تأ
کشور داشته اســت، افزود: به همین منظور ســعی داریم در پیمان های 
بین المللی و به ویژه پیمان اوراسیا، برای صادرات فولاد برنامه ریزی کنیم.
کید بر اینکه حکمرانی صنعت و معدن  وزیر صنعت، معدن و تجارت با تأ
کشــور باید با سیاســت گذاری های دقیق پیــش رود، اضافه کــرد: یکی از 
کمیــت و تولید را حفــظ کند ایجاد  کارهایی کــه می تواند ارتبــاط بین حا

مرکزیت است. ما در گذشته »ســتاد فولاد« را داشتیم که تنظیم گری را بر 
عهده داشت. امروز در وزارت صنعت معدن و تجارت به دنبال راه اندازی 
یک ســتاد مرکزی با عنــوان »ســتاد فولاد« بــا حضور بخــش خصوصی و 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران هستیم تا سیاســت گذاری ها درست 

انجام شود.
صنعت فولاد اعتماد عمومی را جلب کرده و باید از 
سرمایه های راکد مردم در این بخش بیشتر استفاده کنیم

وی با بیان اینکه تشکیل سرمایه ثابت در کشور وجود ندارد، اما نباید نگران 
این باشیم که در کشور امکان توسعه وجود ندارد، اضافه کرد: در همین 
شــرایط صنعت فولاد اعتماد عمومی را جلب کرده و باید از سرمایه های 

کد مردم در این بخش بیشتر استفاده کنیم. را
کید کرد: جلب مشــارکت مردم فقط نباید در عرصه های سیاسی  وی تأ
باشد. جلب مشــارکت اقتصادی مردم نیز می تواند در زندگی و رفاه آنان 
نقش داشــته باشــد، به ویژه وقتی ســرمایه های خُرد با امنیت کامل، در 

چرخه تولید قرار گیرند.
اتابک با بیان اینکه در برنامه هفتم توســعه نیــز پیش بینی های خوبی 
برای بخش صنعــت و معدن وجــود دارد، ادامــه داد: این شــرایط منتج 
به جلوگیری از خام فروشی می شود و همچنین ارتقا و انتقال تکنولوژی 

صنعت را به دنبال خواهد داشت.
وی با بیــان اینکه یکــی از نکات مهم در بومی ســازی، ارتقــای تکنولوژی 
است، اضافه کرد: تشــکیل کارگروه هایی که بتواند این امر را دنبال کند و 
به صورت مســتمر در بازارهای جاری کشــور این کار را به نتیجه برساند، 

امروز در دستور کار است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تقویت صندوق های سرمایه گذاری ایجاد 
فولاد سبز و ایجاد نیروگاه را از صنعت فولاد خواستار شد و گفت: با تحقق 
این امر صنایع فولادی در تابستان و سال های پیش رو از مشکل کمبود 

انرژی رها خواهند شد.

جایگاه دهمی ایران بین کشورهای تولیدکننده فولاد در جهان 
با تهدیدهای مختلفی در داخل و خارج از کشور روبه رو است

وزیر صمت در آیین افتتاح ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران:

محمد آقاجانلو، معاون وزیر و رئیس هیئت عامل 
ایمیدرو نیز در آیین افتتاح ششمین جشنواره و 
نمایشگاه ملی فولاد ایران با بیان اینکه ما در این 
جشنواره توانستیم به اهداف خود تا سال 1۴۰۴ دست یابیم، اظهار 
کرد: در زمینه تولید فولاد نیز به همه اهداف خود رسیدیم و چنانچه 
بی مهری ها در حوزه تأمین برق و گاز نبود، می توانستیم میزان تولید 

را با ظرفیت یکسان کنیم.
وی ادامه داد: در حوزه بومی سازی و ساخت داخل ارتباط سازنده بین 
عرضه و تقاضا واحدهای تولیدی فولاد و واحدهای تأمین کننده قطعات 
و تجهیزات ایجاد شده و ایمیدرو و انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران سعی 
کردند فاصله بین این دو مجموعه را به حداقل برسانند و بستر مناسبی را 

برای سرمایه گذاری فراهم کنند.
معاون وزیر صمت با بیان اینکه در سال های گذشته بیشتر مشکلات در 
زمینه تأمین مواد اولیه بود و امروز گلوگاه هایی مانند انرژی پدید آمده که 
برای رفع آن باید بیشتر در این زمینه سرمایه گذاری کنیم اضافه کرد: باید 

از واردات به سمت بومی سازی قطعات، تجهیزات و ماشین آلات و مهم تر 
از آن فرایندها حرکت کنیم.

وی تصریح کرد: کشور ایران با این ظرفیت تولید و فرایند تولید و قرار 
گرفتن در بین بزرگان جهانی، حتماً باید در زمینه دانش و توان مهندسی 
اثرگذاری بیشتری داشته باشد و به سمت کاهش آلاینده ها و همچنین 

تولید فولاد سبز حرکت کند.
کنون دستورالعمل بومی سازی  آقاجانلو با بیان اینکه از 5 سال گذشته تا
توسط ایمیدرو و انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تدوین و به شرکت های 
فولادی ابلاغ شده است، اظهار کرد: روند فعالیت شرکت ها در این زمینه 

به صورت مستمر پایش می شود.
در سامانه کارلینک تاکنون 1۴30 شرکت اطلاعات خود را 

ثبت کرده و ۲7 هزار قطعه بومی سازی شده است
وی در ادامــه بــا اشــاره بــه راه انــدازی ســامانه کارلینــک اضافــه کــرد: ایــن 
سامانه با همکاری انجمن تولیدکنندگان فولاد و شرکت ایریسا طراحی 
و راه انــدازی شــد، بــر اســاس آخریــن آمــار موجــود در ســامانه کارلینــک 

کنــون 1۴30 شــرکت اطلاعــات خــود را ثبــت کــرده و 27 هــزار قطعــه  تا
بومی ســازی شــده نیــز در ایــن ســامانه معرفــی شــده اســت. همچنیــن 
کنــون در ســامانه کارلینــک  300 نیازمنــدی در حــوزه بومی ســازی نیــز تا

ثبــت شــده اســت.
رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو بـا بیـان اینکـه بـا ایجـاد سـامانه کارلینـک 
ارتباط خوبی بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان قطعات و سازندگان 
شـرکت های فنـی و مهندسـی کـه همـان شـرکت های فـولادی هسـتند 
ایجاد شـده اسـت، ادامه داد: سـال گذشته تفاهم نامه سـه جانبه برای 
ارتقـای سـامانه کارلینـک بیـن ایمیـدرو، انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد و 
مرکز ملی شماره گذاری کالا و خدمات منعقد شـد. فاز سوم این سامانه 
نیز در قالب ارتقای سامانه کارلینک با استانداردسازی سامانه کالا آغاز 

شـده اسـت.
کنون بومی سازی در صنعت فولاد  آقاجانلو با بیان اینکه از سال ۹۹ تا
منجر به صرفه جویی 2.5 میلیارد دلاری شده است، گفت: برنامه امسال 

نیز برای صرفه جویی ارزی 800 میلیون دلار است.

اطلس ملی فولاد ایران در آیین افتتاحیه ششمین جشنواره و   
نمایشگاه ملی فولاد ایران با حضور سید محمد اتابک، وزیر صنعت 

معدن و تجارت رونمایی شد.
ایــن اطلــس نقشــه جامعــی از موقعیــت جغرافیایــی تمــام واحدهایی 

اســت کــه در بخشــی از زنجیــره یــا تمــام زنجیــره فــولاد فعالیــت دارند.
طبــق گفتــه رئیــس انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد کشــور، اطلــس ملــی 
فولاد کشــور در واقــع دایرةالمعارف واحد های مختلف فولادی اســت 
که هــر واحــد فــولادی و نــوع تولیداتــش در آن آمــده و در نســخه جدید 

آن، اطلاعــات 300 واحــد فولادی کشــور مشــخص شــده اســت.

صرفه جویی ارزی 2.5میلیارد دلاری بومی سازی در صنعت فولاد طی 5 سال اخیر

رونمایی از اطلس ملی فولاد ایران
 با حضور وزیر صمت

معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو در افتتاحیه ششمین جشنواره ملی فولاد ایران مطرح کرد؛

محمد آقاجانلو
معاون وزیر و رئیس هیئت عامل ایمیدرو

سید محمد اتابک
 وزیر صمت

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران
کبری    سعید فاطمی و یوسف ا



انویه 2025 11 ژ 10 رجب 1446   شماره        1410 شنبه  22 دی 1403    

44

خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

شرکت فولاد آرسلورمیتال آفریقای جنوبی 

بسته  می شود

فولاد  تولید  شرکت  سهام   ، فولادنیوز گزارش  به 
 ArcelorMittal South( آرسلورمیتال آفریقای جنوبی
Africa( طی هفته گذشته بیش از 1۵ درصد کاهش یافت. 
این افت به دنبال اعلام تصمیم این شرکت برای تعطیلی 

بخش زیان ده تولید فولاد بلند رخ داد.
تعطیلی این عملیات از نوامبر 2023 در دست بررسی بوده 
است و علت آن شرایط نامطلوب اقتصادی، مشکلات در حوزه 

لجستیک و انرژی، و رقابت با واردات ارزان قیمت است.
که محصولات متنوعی نظیر مواد  کارخانه  تعطیلی این 
حصارکشی، ریل، میله ها و میلگردهای مورد استفاده در 
، معدن و تولید را تولید می کند،  بخش های ساخت وساز
ممکن است حدود 3500 شغل مستقیم و غیرمستقیم را تحت 

تأثیر قرار دهد.
این شرکت در بیانیه ای گفته ااست: »شرکت به نقطه ای رسیده 
است که هرگونه تأخیر بیشتر می تواند بر پایداری آن تأثیر بگذارد 

و بنابراین، این تصمیم نمی تواند بیشتر به تعویق بیفتد.«
آرسلورمیتال آفریقای جنوبی، زیرمجموعه ای از شرکت مستقر 
در لوکزامبورگ )MT.LU(، اعلام کرد که برنامه های خود برای 
تعطیلی این عملیات را در جولای گذشته متوقف کرده بود تا 
راهکارهایی برای بازگرداندن سودآوری پیدا کند. بااین حال، 
نشانه های اولیه از بهبود قیمت های بین المللی فولاد به دلیل 

اقدامات محرک اقتصادی چین، کوتاه مدت بود.
این شرکت پیش بینی کرده است که زیان هر سهم برای سال 
( و ۴.۴1  مالی منتهی به 31 دسامبر، بین ۴.0۶ راند )0.21۶۴ دلار
راند خواهد بود. این در حالی است که زیان هر سهم در سال 

گذشته 1.70 راند بود.

به گزارش فولادنیوز، دولت بریتانیا به تازگی شورایی به 
نام »شورای فولاد« تأسیس کرده است تا به بازسازی صنعت 
فولاد کمک کند. این شورا که شامل نمایندگان شرکت های 
شفیلد  و  بریتانیااستیل  تاتااستیل،  مانند  فولاد  بزرگ 
فورج مسترز است، برای توسعه یک استراتژی جامع فولاد 
تلاش خواهد کرد. دولت تحت رهبری حزب کارگر بریتانیا 
تصمیم دارد ۲.۵ میلیارد پوند برای »بازسازی صنعت فولاد« 
هزینه کند و برنامه هایی برای افزایش ظرفیت تولید فولاد و رشد 

اقتصادی در دستور کار است.
گانه بــرای تاتا  این مبلغ به یک بســته 500 میلیون پونــدی جدا
 EAF اســتیل اضافه خواهد شــد تا تولید فولاد جدید مبتنــی بر
در پورتالبوت پشــتیبانی شــود. شــورای فولاد، که توسط رئیس 
مؤسسه پردازش مواد تی ساید مشترکاً ریاست می شود، به توسعه 
اســتراتژی فولاد دولت در بهــار می پــردازد و چگونگی تخصیص 
سرمایه ها و افزایش ظرفیت فولاد در بریتانیا را بررسی خواهد کرد.

اهداف و برنامه های شورای فولاد بریتانیا عبارت است از:
توســعه اســتراتژی جامــع فــولاد: شــورا بــه تدویــن برنامه های 

بلندمدت برای تقویت و رشد صنعت فولاد بریتانیا می پردازد.
تخصیــص منابــع مالــی: 2.5 میلیــارد پونــد بــرای حمایــت از 
پروژه های نوسازی و بهبود زیرساخت های تولید فولاد اختصاص 

یافته است.
حمایت از تولید فولاد ســبز: تــلاش برای کاهش انتشــار کربن و 

ک و پایدار. ارتقای تولید فولاد با استفاده از فناوری های پا
اقدامات حمایتی دولت

حمایــت از کارگــران و جوامــع: دولــت بــا ایجــاد هیئــت گــذار و 
تخصیص 100 میلیون پوند، از کارگــران و جوامع متأثر از تغییرات 

صنعتی حمایت می کند.
حمایت از کارمندان آســیب دیده: بسته حمایتی 130 میلیون 
پوندی برای کارمندان تعدیل شده، شامل برنامه های اجتماعی، 
آموزش مهارت ها و فعالیت های جستجوی کار فراهم شده است

چالش ها و راهکارها
صنعت فولاد بریتانیا با چالش هایی مانند کاهش تقاضا، کاهش 
قیمت هــا و افزایــش هزینه ها مواجه اســت. بــرای مقابلــه با این 
مشکلات، شرکت ها به نوسازی و سرمایه گذاری در فناوری های 
جدید مانند کوره های قوس الکتریکی )EAF( روی آورده اند. این 
فناوری ها امکان تولید فولاد با کیفیت بالا و کاهش انتشار کربن 

را فراهم می کنند.
با این اقدامات، دولت بریتانیا امیدوار اســت صنعت فــولاد را به 
مسیری پایدار و رقابتی هدایت کند و نقش آن را در اقتصاد کشور 

تقویت کند.

دولت بریتانیا ۲.۵ میلیارد پوند به بازسازی 

صنعت فولاد و تقویت ظرفیت تولید 

اختصاص می دهد

 چرا صنعت فولاد با میزان بالای اشتغال و ارزآوری 
باید محدودیت تأمین انرژی داشته باشد

بهرام ســبحانی، رئیــس انجمن تولیدکننــدگان فولاد 
ایران  در آیین افتتاح ششمین جشنواره فولاد ایران 
گفت: جا دارد با توجه به  جایگاه صنعت فولاد کشور، 
یک روز را در تقویم به نام »روز ملی فولاد ایران« ثبت کنیم. پیشنهاد 

ما روز ۲۳ دی ماه، سالروز تأسیس فولاد مبارکه و ذوب آهن است.
وی اظهار کرد: صنعت فولاد علی رغم همه مشکلات و محدودیت ها، تنها 
حوزه ای است که طبق سند چشم انداز  به هدف 55 میلیون تن در سال 
1۴0۴ رسیده است؛ این در حالی است که دستگاه های دیگر وظایف خود 
را انجام نداده اند و علی رغم ایجــاد 55 میلیون تن ظرفیت، نمی توانیم 

بیش از 33 میلیون تن تولید کنیم.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تصریح کرد: در حال حاضر کشور 
ایران جزو 10 کشور تولیدکننده برتر فولاد است و با تولید 35 میلیون تن، با 

کوچک ترین اقدام حمایتی، رتبه هفتم را کسب خواهیم کرد.
وی گفــت: انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد ایــران از هفــت ســال پیــش 
بومی ســازی را در راســتای تأمین تجهیزات و قطعات با مواد مصرفی در 
دستور کار قرار داد. این اتفاق به دنبال تحریم ها به وجود آمد، این انجمن 
با راه اندازی جشنواره بومی سازی، تولیدکنندگان و سازندگان ماشین آلات 
و تجهیزات، مواد مصرفی، انــواع روغن موردنیاز خطــوط تولید فولادی 
را با یکدیگر مرتبط ساخت تا جایی که به میزان قابل توجهی وابستگی 

به خارج قطع شد.

آخرین چیزی که باید در زنجیره بومی سازی شود الکترود 
گرافیتی است

کنون خروجی های  سبحانی با بیان اینکه جشــنواره ملی فولاد ایران تا
خوبــی داشــته اســت، اضافــه کــرد: آخریــن چیــزی کــه بایــد در زنجیره 
بومی سازی شود الکترود گرافیتی است که در شرکت نوین الکترود اردکان 

در حال تحقق است.
وی بــا بیــان اینکــه در 5 جشــنواره قبلــی حــدود ۴00 تفاهم نامــه بیــن 
شرکت های فولادی و تأمین کنندگان امضا شد، گفت: این تفاهم نامه ها 
سالانه 7/1 میلیارد دلار صرفه جویی ارزی به دنبال داشته است. ضمن 
اینکه امسال نیز تفاهم نامه های تنظیم شده بین شرکت های فولادی و 

سازندگان به ارزش حدود 70 میلیون یورو امضا خواهد شد.
جشنواره ملی فولاد ایران رفته رفته از رویکرد بومی سازی 

خود فراتر رفته و به سمت توسعه تکنولوژی فناوری و بومی سازی 
حرکت کرده است

سبحانی با اشاره به اینکه جشــنواره ملی فولاد ایران رفته رفته از رویکرد 
بومی ســازی خــود فراتر رفتــه و به ســمت توســعه تکنولــوژی فنــاوری و 
بومی سازی حرکت کرده اســت، ادامه داد: توســعه تکنولوژی در دستور 

کار است و بیشتر سعی داریم تمرکز و طرح های فناورانه داشته باشیم.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به اهمیت اطلس ملی 
فولاد ایران گفت: آمار مستندی از تولید فولاد در ایران نداشتیم و شاهد 

عدم توازن در زنجیره بودیم؛ ازاین رو تدوین این اطلس ها در دستور کار 
قرار داریم تا مشخص شــود هر نقطه از کشــور چه ظرفیتی دارد و به چه 

منابعی نیازمند است.
وی همچنین در خصوص ســامانه »کارلینک« ابراز کرد: کارلینک طرح 
جامع اطلاعاتی است که همه تولیدکنندگان و مصرف کنندگان بتوانند 
نیازها و توانمندی های خود را در همه زمینه ها ارائه دهند. این سامانه 

علاوه بر فولاد برای نفت، پتروشیمی، نیروگاه و... نیز کاربرد دارد.
صنعت فولاد امروز 1۶ درصد صادرات غیرنفتی را به خود 

اختصاص داده است
سبحانی با بیان اینکه صنعت فولاد امروز 1۶ درصد صادرات غیرنفتی را 
به خود اختصاص داده اســت، گفت: چنانچه محدودیت هایی مانند 
تحریم ها و مشکلاتی که در ارسال محصولات و نقل وانتقال پول نبود این 

میزان افزایش می یافت.
کل زنجیره فولاد روزانه حدود 5 درصد از گاز کشور را 

مصرف می کنند
وی با بیــان اینکه ناتــرازی انــرژی در صنعت فــولاد چالش بزرگی اســت، 
افزود: کل زنجیره فولاد روزانه 35 میلیون مترمکعب و نهایت ۴0 میلیون 
مترمکعب گاز مصرف می کند که این میزان حدود 5 درصد از گاز کشــور 
است، این سؤال مطرح است که چرا صنعت فولاد با میزان بالای اشتغال 

و ارزآوری باید محدودیت تأمین انرژی داشته باشد.

رئیس انجمن تولیدکنندگان ایران در آیین افتتاح ششمین جشنواره فولاد ایران:

تورج امرایی، معاون توسعه شرکت های دانش بنیان 
معاونــت علمــی فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهــوری نیــز در آییــن افتتاحیــه ششــمین 
جشنواره ملی فولاد ایران گفت: صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر 
فولاد مبارکه معظم و فعال است و ضروری است که دیگر شرکت ها نیز 

از این صندوق الگو بگیرند.
وی با بیان اینکه صنعت فولاد یکی از صنایع مادر و کلیدی در کشور است 
و نقش بسزایی در رشد و توسعه اقتصادی کشور بر عهده دارد، گفت: ما 
در کشور حدود 10 هزار شــرکت دانش بنیان داریم که در ۹ حوزه فناوری 

کلیدی در کشور فعالیت می کنند.
در زنجیره ارزش و تولید فولاد در کشور نزدیک به 1700 

شرکت داریم
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری با بیان اینکه زنجیره ارزش و تولید فولاد در 
کشور یکی از زنجیره هایی اســت که از نظر فناوری، سطح بالا محسوب 
می شود و بخش مهمی از دستاوردهای دانش بنیان را به خود اختصاص 
داده است، ادامه داد: ما در زنجیره ارزش و تولید فولاد در کشور نزدیک به 

1700 شرکت داریم که به طور مستقیم در این زنجیره فعال اند.
وی ادامه داد: مجموع فعالیت شرکت های دانش بنیان در همه حوزه ها 
منجر به تولید 17 هزار محصول دانش بنیان شده و زنجیره فولاد کشور 
توانسته نزدیک به 3000 محصول دانش بنیان را به خود اختصاص دهد 
که ســهم قابل توجهی اســت و نشــان می دهد فضــا برای ایفــای نقش، 
شکل گیری و توسعه شرکت های دانش بنیان در صنعت بسیار باز است 

و امیدواریم در آینده بیشتر پیدا کند.
امرایی با بیان اینکه اعتبــار مالیاتی که به دنبــال اجرای مــاده 11 قانون 
جهــش دانش بنیــان تدوین شــده مشــوق بســیار خوبی برای توســعه 
بومی سازی در صنایع فولادی و دیگر صنایع کشور است، گفت: ظرفیت 
دیگری که صنایع می تواند از آن استفاده کنند تلاش برای بومی سازی 

فناوری های راهبردی و کلیدی در کشور است.
وی اضافه کرد: همچنین مــاده 10 قانون جهش دانش بنیــان »کارگروه 
تولید بار اول« را با محوریت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری طراحــی کــرده و زمینــه را بــرای ایــن کار فراهــم کرده 
کنون بالغ بر نیم میلیارد دلار ابلاغیه  است. بر اساس این ماده  قانونی تا
قرارداد ســاخت بار اول داریم. هریک دلار قرارداد ســاخت بار اول 10 دلار 

صرفه جویی ارزی ایجاد خواهد کرد؛ یعنی نیم میلیارد دلار می تواند منجر 
به 5 میلیارد دلار صرفه جویی ارزی شود.

معــاون توســعه شــرکت های دانش بنیــان معاونــت علمــی فنــاوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با بیان اینکه سهم زنجیره فولاد و 
شرکت های فولادی در این زمینه کم است، گفت: تنها 10 درخواست در 
این زمینه به ســمت معاونت علمی فنــاوری و اقتصاد رئیس جمهوری 

ابلاغ شده است.
وی راه اندازی صندوق های خطرپذیر را دیگر راهکار توسعه فعالیت های 
دانش بنیان در کشــور دانســت و ابــراز کــرد: در این زمینه شــرکت فولاد 
مبارکه صندوق معظم و فعالی را دارد که امیدواریم سایرین نیز اقدامات 
 در رفع نیازهای فناورانه آن ها بسیار 

ً
که بعدا مشابهی انجام دهند؛ چرا

کمک کننده است.
امرایــی با بیــان اینکه صنعــت فــولاد در حــال حاضر بــا چالــش ناترازی 
انرژی برق و گاز مواجه است ادامه داد: معاونت علمی فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رئیس جمهوری بــه پشــتوانه 10 هزار شــرکت دانش بنیان 
می تواند به کاهش ناتــرازی و صنعت فولاد کمک کنــد و در بخش های 

کلیدی زنجیره تولید فولاد نقش بسزایی داشته باشد.

امیر توکلی رودی، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس در حاشیه ششمین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران گفت: فولاد مبارکه به عنوان موردی 
موفق، نه فقط در کشــور و خاورمیانــه، بلکه در جهــان عرضه اندام 

کرده است.

وی خاطرنشــان کــرد: امــروز از فــولاد مبارکــه فقــط در زنجیــره تأمیــن 
فولاد یاد نمی شــود. این شــرکت مجموعه ای اســت که رفتار هلدینگ 
دارد و ورود بــه کســب وکارهای خوش آتیــه نظیــر تولیــد انــرژی را آغــاز 
کــرده اســت. مجموعــه ۶00 مگاواتــی انرژی هــای تجدیدپذیــر کــه 
فــولاد مبارکــه به منظــور بــرای پایــداری تولیــد خــود دنبــال می کنــد، 

نشــان دهنده هوشــمندی ایــن مجموعــه اســت. مــن به عنــوان یــک 
ایرانــی بــه خــودم می بالــم کــه مجموعــه توانمنــد فــولاد مبارکــه را در 
کشــور داریــم. خواســته ای کــه از مدیرعامــل محتــرم فــولاد مبارکــه دارم 
ایــن اســت کــه سیاســت گذاری بــرای واردات مــواد اولیــه از افغانســتان 

را جدی تــر بگیرنــد.

؛   راهکار توسعه فعالیت های دانش بنیان در کشور پذیر راه اندازی صندوق های خطر

به عنوان یک ایرانی به خودم می بالم
یم  که مجموعه توانمند فولاد مبارکه را در کشور دار

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری مطرح کرد:

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در حاشیه ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران مطرح کرد:

بهرام سبحانی
 رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

تورج امرایی
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی فناوری 

و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 

امیر توکلی رودی
 عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران
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شما و فولاد

پاسخ مسئولین

 خـبــــــــــــــــــر      

به گـزارش خبرنـگار ایراسـین، شـرکت فـولاد مبارکـه در 
ششمین جشنواره ملی فولاد ایران به عنوان شرکت 
پیشرو در بومی سازی و توسعه تکنولوژی زنجیره آهن 
و فولاد معرفی شد و از محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل این شرکت 

با اهدای لوح و تندیـس، تقدیر گردید.
غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه به نمایندگی 

از مدیرعامل این شرکت، لوح و تندیس را دریافت کرد.

معرفی فولاد مبارکه به عنوان شرکت پیشروی 

بومی سازی و توسعه تکنولوژی زنجیره آهن و فولاد ایران

در ششمین جشنواره ملی فولاد ایران حاصل شد؛

مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه در پنــل تخصصــی 
»چالش هــا و فرصت هــای تأمیــن و توســعه انــرژی در 
گــر نیــروگاه فــولاد  صنعــت فــولاد« گفــت: بــدون شــک ا
مبارکه امســال در مــدار نبــود، مــا نمی توانســتیم رتبــه دهم تولیــد فولاد 
در جهــان را همچنــان حفــظ کنیــم و ایــن در حالــی اســت کــه افزایــش 

ظرفیت هــا را در دســتور کار داشــته ایم.
ــا بیــان اینکــه  محمدیاســر طیب نیــا، مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه، ب
کشــور ایــران در زمینــه تولیــد فــولاد، رتبــه دهــم جهــان را دارد، اظهــار کــرد: 
بررســی آمــار تولیــد فــولاد ایــران در 11ماهــه ســال 202۴ بیانگــر تولیــد 28 
میلیــون تــن فــولاد اســت و علی رغــم افزایــش ظرفیــت، ایــن آمــار نســبت به 

ســال گذشــته ثابــت مانــده و البتــه کاهشــی هــم نداشــته اســت.
ناترازی ها هرسال افزایش داشته و ثابت ماندن میزان تولید 

فولاد، مرهون اتفاقات هوشمندانه ای است که توسط فعالان 
صنعت فولاد اتفاق افتاده است

وی بـا اشـاره بـه ناترازی هـای بـرق و گاز در کشـور و بـه دنبـال آن اعمـال 
محدودیت هـا بـرای صنایـع و به ویـژه صنایـع فـولادی ابـراز کـرد: ایـن 
ناترازی ها از چهار سال گذشته وجود داشته و هر سال رو به افزایش است؛ 
ازاین رو ثابت مانـدن میزان تولید فولاد، مرهون اتفاقات هوشـمندانه ای 

اسـت کـه بـه همـت فعـالان صنعـت فـولاد اتفـاق افتـاده اسـت.
مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه با بیــان اینکه چالش هــا در صنعــت فولاد 
تنها منحصر بــه ناتــرازی بــرق و گاز نیســت، ادامــه داد: مــا در صنعــت فولاد 
همچنین چالــش مــواد اولیه، عــدم تــوازن و مشــکلات حمل ونقــل داریم. 
ــال های اخیر ناترازی انرژی گاز و  افزون بر آن، با بحران آب روبروییم، اما س
برق بر دیگر بحران ها پیشــی گرفتــه و به گلوگاه اصلی تبدیل شــده اســت.

اقدامات فولاد مبارکه در مواجهه با ناترازی آب
وی بــا بیــان اینکــه فــولاد مبارکــه بــرای حــل ناتــرازی آب، اقــدام بــه خریــد 
پســاب شــهرهای اطــراف کــرده و در حــال حاضــر 50 درصــد از نیــاز آبــی 
ایــن شــرکت از طریق تصفیــه پســاب خریداری شــده از شــهرهای اطراف 
ــای  تأمیــن می شــود، اضافــه کــرد: ایــن شــرکت در پــروژه انتقــال آب دری
عمان بــه اســتان اصفهــان که تــا پایــان ســال 70 میلیــون لیتر مکعــب آب 
را بــرای صنایــع اســتان تأمیــن می کنــد، نقــش بســزایی دارد و بــا تحقــق 
ایــن پــروژه به جز آب شــرب فــولاد مبارکــه، ایــن شــرکت از آب خــام بی نیاز 

خواهــد شــد.
کاهش مصرف آب برای تولید هر تن فولاد در فولاد مبارکه

ــا پیاده ســازی فرایندهــای  وی تصریــح کــرد: از ســویی نیــز فــولاد مبارکــه ب
مختلــف میــزان مصــرف آب بــرای هــر تــن فــولاد را کاهــش داده و در حــال 
حاضــر بــرای تولیــد هــر تــن فــولاد در فــولاد مبارکــه 2.2 مترمکعــب آب 

مصــرف می شــود.

تأثیر ۶ درصدی فولاد مبارکه در GDP کشور
طیب نیــا اجــرای پروژه هــای این چنینــی را از بــرکات وجــود صنایعی مانند 
فــولاد مبارکــه دانســت و گفــت: ایــن تأثیرگــذاری مســتقیم و غیرقابل انــکار 
فولاد مبارکــه در تأمیــن ۶ درصد GDP کشــور و همچنین زیرســاخت های 

دیگــر صنایع کشــور اســت.
سرمایه گذاری های فولاد مبارکه در فعال سازی معادن 

جدید
وی بــا بیــان اینکــه فــولاد مبارکــه به منظــور تأمیــن مــواد اولیــه نیــز طــی ســه 
ســال اخیــر ســرمایه گذاری های مناســبی در حــوزه فعال ســازی معــادن 
جدیــد داشــته اســت، گفــت: از ایــن معــادن در حــال حاضــر نزدیــک بــه 3 
میلیــون تــن ســنگ آهن اســتخراج شــده اســت. همچنیــن فــولاد مبارکــه 
بــرای تأمیــن مــواد اولیــه خــود، جهــت خریــد شــرکت صنایــع معدنــی 
کانی ســازان کیمیــا )اُپــال( اقــدام کــرده کــه اتفاقــی بــزرگ بــرای پایــداری 

صنعــت فــولاد تلقــی می شــود.
اقدامات فولاد مبارکه در مواجهه با ناترازی برق

مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکــه با بیــان اینکه به منظــور رفــع ناتــرازی برق 
نیز شــرکت فولاد مبارکه به عنوان شــرکتی پیشــرو جهت راه انــدازی نیروگاه 
۹1۴ مگاواتی سیکل ترکیبی کلاس F اقدام کرده افزود: حدود ۶00 مگاوات 
از نیروگاه ســیکل ترکیبــی فــولاد مبارکه از ســال گذشــته در مــدار قــرار گرفته 
ــر نیــروگاه فــولاد مبارکــه امســال در مــدار نبــود، مــا  گ اســت و بــدون شــک ا
نمی توانســتیم رتبه دهــم تولیــد جهــان را همچنــان حفظ کنیــم و ایــن در 

حالــی اســت کــه افزایــش ظرفیت هــا را در دســتور کار داشــته ایم.
 طیب نیا همچنین با اشاره به راه اندازی نیروگاه ۶00 مگاواتی خورشیدی 
کنــون ۴0 مــگاوات از ایــن نیــروگاه وارد مــدار شــده و  فــولاد مبارکــه افــزود: تا
ماهانه 20 مگاوات وارد مدار خواهد شــد و امیدواریم به مرور تا پایان ســال 

آینده همــه نیــروگاه به بهره بــرداری برســد.
وی گفــت: در حــوزه نیــروگاه بــادی نیــز راه انــدازی نیــروگاه 200 مگاواتــی 
را در ســنگان در دســتور کار قــرار داده ایــم کــه طــرح مطالعاتــی آن رو بــه 

پایــان اســت.
برنامه ها و اقدامات فولاد مبارکه در مواجهه با ناترازی گاز

مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه در خصــوص برنامه این شــرکت بــرای رفع 
ناتــرازی گاز نیــز اضافــه کــرد: بــرای حــل ایــن ناتــرازی نیــز از ســه ســال پیــش 
اقداماتــی انجــام داده ایــم و مطالعــات انجــام گرفتــه و میــدان گازی هــم 
معرفی شده است. توافقات نهایی نیز با وزارت نفت انجام شــده و قرارداد 
ما آمــاده امضاســت. در صورت تحقــق این امر گــروه فولاد مبارکــه می تواند 

نیــاز خــود را بــه ســوخت گاز تأمیــن کند.
وی در خصــوص فعالیــت شــرکت فــولاد مبارکــه در حــوزه دانش بنیان هــا 
و بومی ســازی قطعــات، تجهیــزات و مــواد مصرفــی گفــت: مــا در فــولاد 

مبارکــه بــه ۹0 درصــد بومی ســازی رســیده ایم. همچنیــن بــرای تولیــد 
الکتــرود گرافیتــی نیــز شــرکت نوین الکتــرود اردکان در ســال جــاری وارد 

مــدار خواهــد شــد.
باید سیاست های اقتصادی و صنعتی دولت برای 

سرمایه گذاران حوزه انرژی قابل پیش بینی باشد
طیب نیا در ادامه به گزارش درج شــده در روزنامه آسوشیتدپرس استناد 
کرد و افــزود: می دانیم که حرکت به ســمت صنعت ســبز در اروپــا رویکردی 
جــدی اســت و سیاســت گذاری ها و مشــوق ها در ایــن زمینــه اعــلام شــده 
است. در سال 202۴ در انگلستان مشوق هایی برای شرکت های فولادی 
کــه تولیــد خــود را بــه کوره هــای قــوس الکتریکــی تبدیــل می کننــد در نظــر 
گرفتــه شــده و ایــن در حالــی اســت کــه در کشــورمان و در فــولاد مبارکــه ایــن 

کوره هــا فعــال اســت.
وی با بیان اینکه در انگلســتان با توجه به سیاســت اســتفاده از کوره های 
قــوس الکتریکــی در صنایع فــولادی هزینــه بــرق 50 درصــد کاهــش یافته تا 
این شــرکت ها بتوانند به ســمت صنعت ســبز حرکت کنند، افــزود: در این 
گــر امــروز بــا ناتــرازی ، به ویــژه در صنعــت  راســتا می تــوان نتیجــه گرفــت کــه ا
برق مواجهیــم، باید جهت گیری کشــور در راســتای تأمیــن ایــن ناترازی ها 

مشخص شــود.
طیب نیــا ادامــه داد: فعــاً دولــت امــکان حــل کامــل ناترازی هــا را نــدارد؛ 
ازایــن رو جهت گیــری بــه ســمت خودتأمینــی صنایــع اســت. در ایــن 
شــرایط باید سیاســت های اقتصــادی و صنعتی دولــت برای ســال های 
آینــده بــرای ســرمایه گذاران قابــل پیش بینــی باشــد. صنایــع بایــد 
بداننــد که سیاســت دولــت بــرای تأمیــن گاز آن هــا تا ســال 1۴10 چیســت 
و بــرای قیمــت انــرژی چــه برنامــه ای دارد تــا بتواننــد ســرمایه گذاری و 

جهت گیــری کننــد.
باید مشخص شود که در دوران محدودیت، دولت چه 

رفتاری خواهد داشت.
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه خاطرنشــان کــرد: مطالبــه  مــا از دولــت و 
وزارت صنعت معــدن و تجارت این اســت که در قبال ســرمایه گذاری های 
صنایــع بــرای خودتأمینــی انــرژی بــرق، در زمان هــای محدودیــت، بــرق 
صنایــع ســرمایه گذار تأمیــن شــود. هرچنــد فــولاد مبارکــه نیــروگاه ۹1۴ 
مگاواتــی ســیکل ترکیبــی و نیــروگاه خورشــیدی را وارد مــدار کــرده، امــا 
ــه در  ــت ک ــه داش ــد توج ــت و بای ــرژی روبه روس ــت ان ــا محدودی ــان ب همچن
حــال حاضــر 50 درصــد بــرق و حــدود 70 درصــد گاز مصرفــی فــولاد مبارکــه 

تأمیــن نمی شــود.
گــر قصــد ســرمایه گذاری در راه انــدازی میــدان گازی را داریــم  وی افــزود: ا
باید مشــخص شــود کــه در دوران محدودیــت، دولــت چه رفتــاری خواهد 

داشــت.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در نشست خبری خود در ششمین 
نمایشگاه ملی فولاد ایران مطرح کرد:

 اقدامات جامع برای رفع نیاز کل گروه فولاد مبارکه در حوزه 
ناترازی انرژی برق، آب و گاز

 
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، در نشست خبری 
خود در ششمین نمایشگاه ملی فولاد ایران در خصوص اقدامات این 
شرکت در زمینه خودتأمینی انرژی و مقابله با چالش ناترازی ها گفت: 
گروه فولاد مبارکه به 2000 مگاوات برق نیاز دارد که برنامه ریزی ما رفع نیاز 
همه گروه است. بنابراین، پروژه های نیروگاهی ما در این راستا تعریف شده 

و فولاد سنگان و فولاد هرمزگان در اجرای این پروژه ها مشارکت دارند.
وی با بیان اینکه قرارداد راه اندازی میدان گازی فولاد مبارکه با وزارت نفت 
آماده امضاست، گفت: امیدوارم هرچه زودتر این قرارداد امضا شود. البته 
هنوز پروسه تأیید مجوزها توسط وزارت نفت کامل نشده و قول هفته 
آینده را به ما داده اند. برای اجرای این پروژه کل نیاز گروه فولاد مبارکه 

پیش بینی شده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در خصوص تأمین آب موردنیاز شرکت های 
گروه فولاد مبارکه نیز اضافه کرد: برای همه شرکت ها و پروژه های توسعه 
فولاد مبارکه پیوست آب تعریف و مشخص شده و این نیاز توسط استفاده 

از پساب یا انتقال آب دریا تأمین خواهد شد.
فولاد مبارکه به واسطه تعهد به محیط زیست به سمت 

تولید فولاد سبز گام برداشته است
 ،  محمدیاسر طیب نیا گفت: تولید فولاد سبز و تولید فولاد با کربن صفر
روندی است که کشورهای پیشرفته در دستور کار دارند. ما نیز به دلیل تعهد 
به مباحث زیست محیطی و تولید فولاد سبز، در این مسیر گام برداشته ایم.
 وی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه به دلیل تکنولوژی به کاررفته در خطوط 
تولید خود، در زمینه تولید فولاد سبز از رقبای بین المللی عقب نیست و 
ک رفته ایم تا بتوانیم  حتی پیشی گرفته است. ما به سمت تولید انرژی پا
به عنوان یک صنعت استراتژیک بخشی از انرژی موردنیاز خود را از نور 
خورشید تأمین کنیم. همچنین مطالعات استفاده از هیدروژن به جای 

گاز طبیعی در فرایند احیا را هم راستا با رقبای خود شروع کرده ایم.
گر می خواهیم تولید فولاد سبز هزینه   به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه ا
مازادی به شرکت ها تحمیل نکند، باید سیاست های کلان کشور با این 
امر هم راستا شود. در این خصوص، انگلیس برای حرکت در مسیر فولاد 
سبز هزینه برق را 50 درصد کاهش داده تا شرکت های فولادی بتوانند 
از کوره های قوس الکتریکی استفاده کنند. این الگوی خوبی است؛ زیرا 
در این شرایط سرمایه گذاران و شرکت های تولیدی و فعالان اقتصادی 

به خوبی می توانند آینده اقتصاد را پیش بینی کنند.

در حال حاضر 5۰ درصد برق و حدود ۷۰ درصد گاز مصرفی فولاد مبارکه تأمین نمی شود
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در پنل تخصصی »چالش ها و فرصت های تأمین و توسعه انرژی در صنعت فولاد«:

۹13****38۶
از مسئولین ذی ربط خواهشمند است برای روز تولد 
کارکنان همانند روز تولد همسران، هدیه ای در نظر 

گرفته شود.
۹13****08۴

چرا به کارگران مدیریت شهری گروه بالاتر از ۹ تعلق 
نمی گیرد. لطفاً مسئولان ذی ربط رسیدگی فرمایند.

۹37****7۴8
مسئولان محترم لطفاً به عدم پاسخ گویی تعاونی مسکن و 

نبود روابط عمومی در این تعاونی رسیدگی کنند.
۹13****5۹3

وام های بانک ملی کارکنانی که حقوق ایشان از طریق 
این بانک پرداخت می شود به دلیل نبود بودجه در سال 
1۴03 فقط یک  بار انجام شده است. این در حالی است 
که به دلیل وجود مشکل پرداخت رهن به صاحب خانه 
و عدم واریز وام مذکور شدیداً با مشکل مواجه شده ایم. 

لطفاً پیگیری فرمایید.
همکاران  گرامی دارای شماره های ۶۳8****۹1۳، 
 ،۹1۳****۴7۰  ،۹1۳****۶۰۹  ،۹1۳****۴1۶
 ،۹1۳****711  ،۹1۳****۴۲1  ،۹1۳****7۲۲
۳۶۴***۹1۳ و ۰۰۲****۹1۳ ضمن تشکر از ارتباط شما 
با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و 

جهت اخذ پاسخ برای مسئولان ذی ربط ارجاع گردید.

ج پیام جمعی از همکاران پیرامون  در پی در
، مدیریت بیمه آسیا در  بیمه آسیا طی هفته اخیر

جوابیه ای چنین اظهار کرد:
با سلام و احترام؛

تلاش های  و  مساعی  از  قدردانی  و  تشکر  ضمن 
دست اندرکاران خبرنامه وزین فولاد که بستری را برای 
تعامل سازنده بین کارکنان و بیمه شدگان شرکت فولاد 
مبارکه و شرکت بیمه آسیا فراهم آورده اند، در پاسخ به 
پیام های تنی چند از عزیزانی که بر ما منت گذاشته و 
دغدغه ها و مسائلشان را مطرح کرده اند موارد ذیل به 

ترتیب پیام های ارسالی به استحضار می رسد:
1- علی رغم وجود نزدیک به ۹00 مرکز اعم از بیمارستان، 
کز  درمانگاه، آزمایشگاه، تصویربرداری و...، فهرست مرا
درمانی طرف قرارداد با سرعت خوبی در حال افزایش 
است و این روند تا جلب رضایت بیمه شدگان فولاد مبارکه 
تداوم خواهد یافت. آنکال های اختصاصی نیز پاسخ گو 
هستند؛ هرچند ممکن است در ساعت و زمان خاصی 
در روز به دلیل هم زمانی چند تماس، مشکلی رخ دهد 

که از این بابت عذرخواهی می شود.
کندگی حضور  ، پرا 2- در خصوص استان های دیگر
کارکنان و بازنشستگان محترم فولاد مبارکه و شرکت های 
تابعه از مسئولین ذی ربط شرکت استعلام شده است تا 
بر مبنای آن خدمات موردنیاز تمهید گردد. بااین حال 
چنانکه این دوست عزیز به طور مصداقی استان یا شهر 
خاصی را مدنظر دارند، از طریق کانال های ارتباطی 

موجود بفرمایند تا رسیدگی شود.
3- طبق بررسی های به عمل آمده بخشی از دلایل 
قطعی سیستم، مرتبط با بحث زیرساخت های اینترنت 
و سراسری است. بااین حال پیشنهاد بیمه شده ارجمند 
کز صحیح است و پیگیری  مبنی بر نظارت بیشتر بر مرا

خواهد شد.
۴- در خصوص بیمه شخص ثالث و بیمه بدنه اتومبیل، 
قراردادی با شرایط جذاب طراحی و در اختیار شرکت 
فولاد مبارکه جهت تأیید و امضا قرار گرفته است. به محض 
امضا، به یاری خدا خدمات شایانی در این حوزه ارائه 

خواهد شد.
کتورهای قبل از آذرماه مرتبط با بیمه ایران را  5- بحث فا

باید از طریق این شرکت پیگیری کرد.

www.irasin.ir
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

شکایت های ضددامپینگ تولیدکنندگان 

فولاد کره جنوبی علیه رقبای چینی و ژاپنی

بازار فولاد در آمریکای شمالی در سال ۲۰۲۵ 

شاهد افزایش تقاضا خواهد بود

به گزارش فولادنیوز، صنعت فولاد کره جنوبی در حال 
حاضر به دلیل شرایط اقتصادی جهانی و افزایش رقابت با 
چالش های قابل توجهی روبرو است. تولیدکنندگان بزرگ 
فولاد مانند POSCO، Hyundai Steel و Dongkuk Steel با 
 به دلیل کاهش سرعت 

ً
کاهش سود مواجه هستند، که عمدتا

در بخش ساخت وساز داخلی و ورود فولاد ارزان قیمت از چین 
و ژاپن است. در پاسخ به این شرایط، این شرکت ها اقداماتی 
مانند کاهش تولید و تنظیمات عملیاتی را برای کاهش تأثیر 
این مشکلات به کار گرفته اند. اقدامات قانونی ضددامپینگ 
و تلاش برای کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی نیز در 

دستور کار قرار گرفته است.
بــازار جهانــی فــولاد نیز تحت فشــار بــرای گــذار بــه منابــع انرژی 
تجدیدپذیر قرار دارد. نظرسنجی های اخیر نشان داده است که 
بسیاری از تولیدکنندگان پیشــرو فولاد، ازجمله شرکت های کره 
جنوبی، پیشرفت کمی در استفاده از انرژی تجدیدپذیر داشته اند 
و برخی تقریباً به طور کامل به سوخت های فسیلی متکی هستند. 
این وضعیت، تلاش های صنعت برای ایجاد تعادل بین فشارهای 

اقتصادی و مسئولیت های زیست محیطی را نشان می دهد.
علاوه بر این، تولیدکنندگان فولاد کره جنوبی در حال بررسی ارائه 
شکایت های ضددامپینگ علیه رقبای چینی و ژاپنی هستند. 
بــازار داخلــی شــاهد افزایــش واردات فــولاد ارزان قیمــت از ایــن 
کشورها بوده که مشکلات تولیدکنندگان داخلی را تشدید کرده 
است. این اقدامات حقوقی احتمالی با هدف حفاظت از صنعت 
داخلی در برابر روش های قیمت گذاری ناعادلانه و حفظ ثبات 

بازار صورت می گیرد.

به گزارش فولاد نیوز، صنعت فولاد کانادا در ابتدای سال 
۲۰۲۵ شرایط پیچیده ای دارد. شرکت Algoma Steel، یکی از 
تولیدکنندگان بزرگ فولاد کانادا، پیش بینی کرده است که زیان 
عملیاتی آن برای سه ماهه منتهی به دسامبر ۲۰۲۴ بین ۵۵ تا 
۶۵ میلیون دلار کانادا باشد. این شرکت همچنین انتظار دارد 
حجم صادرات فولاد آن به ۵۴۵ تا ۵۵۰ هزار تن برسد. 
بااین حال، مدیرعامل این شرکت اعلام کرده که پروژه کوره 
قوس الکتریکی این شرکت پیشرفت قابل توجهی داشته و 
انتظار می رود تولید فولاد از این کوره تا پایان سه ماهه اول ۲۰۲۵ 

آغاز شود.
در حوزه سیاست های تجاری، کانادا اقدامات شدیدی برای 
حمایت از صنعت فولاد و آلومینیوم داخلی انجام داده است. 
کتبر 202۴، دولت کانادا تعرفه 25 درصدی بر محصولات  از ا
فولادی و آلومینیومی وارداتی از چین اعمال کرده است. این 
تعرفه ها با هدف مقابله با مازاد تولید دولتی چین و حمایت از 
تولیدکنندگان داخلی وضع شده اند. علاوه بر این، تعرفه 100 
درصدی بر خودروهای الکتریکی ساخت چین اعمال شده تا از 

صنعت خودروسازی کانادا حمایت شود.
بااین حال، گزارش ها نشان می دهند که بازار فولاد در آمریکای 
شمالی در سال 2025 شاهد افزایش تقاضا خواهد بود. این رشد 
عمدتاً به دلیل افزایش در تولید خودرو است که می تواند تا 
حدودی مشکلات صنعت فولاد کانادا را جبران کند. در مجموع، 
صنعت فولاد کانادا در سال جدید میلادی با چالش های مالی، 
فشارهای تجاری و همچنین فرصت های بالقوه برای رشد 

مواجه است.

 نیپون اســتیل )Nippon Steel( شــرکت فولاد ژاپنی، به 
علیــه   را  شــکایتی   ،)US Steel( یواس اســتیل  همــراه 
رئیس جمهوری ایالات متحده و مقامات ارشد دولت او به دلیل 
اعمال »نفوذ سیاسی غیرقانونی« تنظیم کرده اند. علاوه بر این، 
 ، کلیفــز گانــه از شــرکت رقیــب کلیولند- نیپون اســتیل جدا
مدیرعامــل آن و رئیس اتحادیــه کارگران فــولاد ایالات متحده 

)USW( نیز شکایت کرده است.
به گزارش فولاد ایران، نیپون استیل در شکایت خود علیه دولت 
ایالات متحده، از دادگاه خواسته تا دستور اخیر بایدن را که مانع 
از خرید یو اس استیل شده است لغو کند. این شرکت همچنین 
درخواســت کرده کــه کمیتــه بررســی ســرمایه گذاری خارجی در 
ایالات متحده )CFIUS( بررسی جدیدی از معامله 1۴.۹ میلیارد 

دلاری خرید یو اس استیل توسط نیپون استیل انجام دهد.
هفته گذشته، بایدن خرید پیشنهادی را پس از یک سال بررسی، 

به دلیل نگرانی های امنیت ملی مسدود کرد.
ایــن شــکایت در پــی مخالفت هــای جــدی از ســوی برخــی 
سیاستمداران آمریکایی، اتحادیه های کارگری و رقبای صنعتی 
مانند کلیولند-کلیفز مطرح شده اســت. مخالفان این معامله 
ادعا می کنند کــه انتقــال مالکیت یو اس اســتیل به یک شــرکت 
خارجی می تواند امنیت ملی و منافع اقتصــادی ایالات متحده 
را به خطر بیندازد. از ســوی دیگر، نیپون اســتیل این اقدامات را 
تلاشی برای اعمال نفوذ سیاسی غیرقانونی و ایجاد مانع در روند 

تجاری عادلانه می داند.

درگیری های حقوقی نیپون استیل 

در برابر دولت آمریکا

»برندسازی« دستاورد مهم فولاد مبارکه

فولاد مبارکه بیش از ۹0 درصد نیازهای خود را از طریق سازندگان داخلی تأمین می کند

در پنل »فرایند برندسازی در شرکت های فولادی« مطرح شد؛

در پنل »درس آموخته های فرایند بومی سازی پمپ های سیالاتی« مطرح شد؛

پنـل تخصصـی »فراینـد برندسـازی در شـرکت های 
فـولادی« بـا حضـور مدیـران و مسـئولان شـرکت فـولاد 
مبارکـه در ششـمین نمایشـگاه ملـی فـولاد ایـران و در 
غرفه فولاد مبارکه برگزار شد و طی آن علی یارعراقی، مهدی سهرابی و 
مهدی شهیدی به بررسی دستاوردها، چالش ها و اهداف برندسازی 

و بومی سـازی در صنعـت فـولاد پرداختنـد.
علی یار عراقی، مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید شرکت فولاد مبارکه در 
این پنل از همکاری های مشترک فولاد مبارکه با شرکت های دانش بنیان 
کیـد کـرد: بحـث برندسـازی از  بـرای تقویـت برندهـای ایرانـی خبـر داد و تأ
امسـال به یک تکلیـف در فـولاد مبارکـه تبدیل شـده اسـت. این شـرکت با 
ایجـاد انجمن هـای فولادسـازی، شـرکت های توانمنـد داخلـی را حمایت 
می کند تا برندهـای ایرانی را توسـعه دهند و بـه بازارهـای صادراتی معرفی 

کنند.
برندسازی، تکلیفی مهم برای فولاد مبارکه

وی بابیـان اینکـه فراینـد بومی سـازی در ایـن شـرکت از حـوزه قطعـات و 
تجهیـزات آغـاز شـده و تـا حـوزه تکنولـوژی گسـترش یافتـه اسـت، ادامـه 
کنـون بـا حمایـت شـرکت های  داد: سـاختار بومی سـازی فـولاد مبارکـه ا
دانش بنیـان، نتایـج ارزشـمندی بـه دنبـال داشـته و قطعـات متعـددی 
بومی سـازی شـده اند. در سـال 1۴03 ایـن رونـد همچنـان بـا قـوت ادامـه 

خواهـد یافـت.
وی بـا اشـاره بـه اهمیـت توسـعه سـبد محصـولات و تقویـت برندهـای 
داخلی گفت: تحریم ها را از تهدید به فرصت تبدیل کرده ایم و با همکاری 
شـرکت های دانش بنیـان، امیدواریـم این مسـیر را به خوبی پیـش ببریم.

برندسازی، مزیت رقابتی برای محصولات فولادی
مهـدی سـهرابی، مدیـر خریـد تجهیـزات و قطعـات شـرکت فـولاد مبارکـه، 
بـه ماهیـت برندسـازی اشـاره کـرد و گفـت: »برنـد« ابـزاری اسـت کـه مزیـت 
رقابتـی بـرای یـک محصـول ایجـاد می کنـد. وقتـی محصولـی از ابتـدا تـا 
انتهای زنجیره اسـتانداردها را رعایت کرده باشد، شـرکت های فولادی به 

آن اعتمـاد می کننـد.
وی با یـادآوری سـابقه 25سـاله فـولاد مبارکـه در برندسـازی و بومی سـازی 
کیفیت و مطمئنی در اختیار  افزود: این اقدامات باعث شده محصولات با
شرکت های فولادی قرار گیرد. همچنین با توجه به تحریم ها و محدودیت 
واردات برندهـای خارجی، حمایت از شـرکت های دانش بنیان بـرای رفع 

نیازها و پایداری خطوط تولید اهمیت ویـژه ای دارد.
فولاد مبارکه توانسته است به جایگاه مطلوبی در تولید 

برندهای شناخته شده برسد
مهـدی شـهیدی، رئیـس بومی سـازی مـواد، قطعـات و تجهیـزات شـرکت 
فولاد مبارکه نیز در این پنل خاطرنشان کرد: برندسازی و بومی سازی یک 
تلاش گروهی است که نیازمند انتقال تکنولوژی و همکاری گسترده میان 

کارشناسان و سـازندگان داخلی است.
گیر در زمان  وی تصریح کرد: با وجود چالش هایی نظیر قوانین دست وپا
خرید، فولاد مبارکه توانسـته اسـت به جایگاه مطلوبـی در تولید برندهای 

شناخته شده برسد.
کیـد کـرد: تدویـن دسـتورالعمل ها، ایجـاد زیرسـاخت ها و  شـهیدی تأ
اسـتفاده از ماشـین آلات قابل اطمینـان از مهم تریـن مراحـل دسـت یابی 

بـه محصـولات کیفـی و رقابت پذیـر اسـت.

مهدی معینی، کارشناس بومی سازی شرکت فولاد 
مبارکه در پنل تخصصی »درس آموخته های فرایند 
تی« در نخستین روز  بومی سازی پمپ های سیالا
ششمین نمایشگاه ملی فولاد ایران با اشاره به تجربه ۲۵ساله این 
شرکت در مسیر بومی سازی گفت: فولاد مبارکه با تکیه بر دانش داخلی، 
کنون در فرایند بومی سازی به بلوغ رسیده و بیش از ۹۰ درصد نیازهای  ا
خود را از طریق سازندگان داخلی تأمین می کند. در گذشته، پمپ های 
 خارجی بودند، اما به دلیل تحریم ها و از دست 

ً
مورد استفاده ما عمدتا

رفتن این تجهیزات، به سمت مهندسی معکوس و بومی سازی حرکت 
کردیم.

معینی افزود: مهم ترین پمپ های مورداستفاده در فولاد مبارکه عمومی 
است و در صنایع مختلف کاربرد دارند. در فرایند بومی سازی این تجهیزات، 
کید شده و در تمامی مراحل ساخت، نظارت دقیق  بر رعایت استانداردها تأ

و آزمایش های لازم انجام می شود.
چالش ها و دستاوردهای بومی سازی پمپ های صنعتی

رضا علیمردانی، کارشناس واحد انرژی و سیالات فولاد مبارکه نیز با اشاره به 
چالش های بومی سازی تجهیزات گفت: پمپ ها از تجهیزات اصلی و حیاتی 
در صنعت نفت، گاز و فولاد به شمار می روند. بسیاری از این پمپ ها با 

بیش از 30 سال کارکرد، فرسوده شده اند و تحریم ها، تأمین قطعات خارجی 
را دشوار کرده است. همین مسئله ما را به سمت بومی سازی سوق داد.

کنون نزدیک به 80 درصد نگرانی ها  او ادامه داد: با استفاده از توان داخلی، ا
در حوزه تأمین و تعمیر تجهیزات برطرف شده است. این موفقیت، امنیت 
تولید و تأمین تجهیزات را افزایش داده و تضمین کننده پایداری خطوط 

تولید فولاد مبارکه شده است.
نقش صنایع داخلی در توسعه بومی سازی

محمد عبادی، مدیرعامل شرکت ممتازپمپ، نیز در این پنل به تجربیات 
این شرکت در تولید پمپ های صنعتی اشاره کرد و گفت: این شرکت 
از دهه ۴0 فعالیت خود را آغاز کرده و در ابتدا، پمپ هایی برای صنعت 
کشاورزی تولید می کرد. اما با بهره گیری از دانش و فناوری های جدید، 
امروز توان طراحی و تولید تجهیزات پیشرفته را داریم و نیاز صنایع بزرگ 

را تأمین می کنیم.
وی همچنین از برنامه های توسعه ای شرکت خبر داد و افزود: در حال 
ساخت کارخانه دوم خود هستیم که ظرفیت تولید ما را تا چهار برابر افزایش 
کیفیت بیشتری تولید  خواهد داد. با این اقدام، می توانیم پمپ های با
کنیم و پاسخ گوی نیاز صنایع بزرگی مانند فولاد باشیم. اعتماد بیشتر صنایع 

به توان داخلی، زمینه ساز تأمین تجهیزات در سطح کلان خواهد بود.

به گزارش خبرنگار فولاد، در جریان برگزاری این جشنواره، در غرفه فولاد مبارکه، پنل های تخصصی در زمینه موضوعات مختلف با حضور متخصصان برگزار شد که در ادامه، ماحصل بخش هایی از این پنل ها آمده است:

لزوم توجه به اقتصاد هیدروژن برای تولید فولاد
بــه گــزارش خبرنــگار ایراســین، صــادق ولی پــور، عضــو در پنل تخصصی »احیای هیدروژنی مسیر سبز هوشمندانه« مطرح شد؛

هیئت علمــی دانشــگاه ســمنان، در پنــل تخصصــی 
»احیــای هیدروژنــی مســیر ســبز هوشــمندانه« در 
ششــمین نمایشــگاه ملی فولاد ایــران در غرفه فــولاد مبارکــه، با اشــاره 
بــه وضعیــت نگران کننــده تولیــد گازهــای گلخانــه ای در دنیــا، گفــت: 
 ۲۳ درصــد از گازهــای گلخانــه ای بخــش صنعــت 

ً
صنعــت فــولاد تقریبــا

را تولیــد می کنــد.
او افــزود: متخصصــان در تلاش اند تا ســال 2050، کاهــش 50 درصــدی این 
گازهــا را محقــق کننــد و بهتریــن روش در ایــن زمینــه بهینه ســازی مصــرف 

کســید کربــن اســت. انــرژی و کاهــش دی ا
ولی پور همچنین بــه ضرورت حذف ســوخت های فســیلی در بلندمدت 
و حرکت به سمت احیای سبز اشاره کرد و گفت: بخش عمده ای از تولید 
فــولاد در کوره هــای بلنــد انجــام می شــود و حــدود 30 درصــد تولیــد فــولاد 

جهــان نیــز از طریق کــوره قــوس الکتریکــی صــورت می گیرد.
کید کرد: باید به سمت احیامستقیم و استفاده از هیدروژن حرکت  وی تأ

کنیم و تولید هیدروژن را در دستور کار قرار دهیم.
این عضو هیئت علمی دانشگاه سمنان با اشــاره به فعالیت های جهانی 
در زمینــه تولیــد فــولاد ســبز، گفــت: برخــی پروژه هــای تولیــد هیــدروژن در 

ســال جــاری و ســال آینــده بــه بهره بــرداری خواهــد رســید.

ولی پــور همچنیــن بــه چالش هــای اقتصــادی تولیــد هیــدروژن اشــاره کرد 
و گفــت: قیمــت هیــدروژن هنــوز بــه حــدی ارزان نیســت کــه بتــوان به طــور 
گســترده از آن اســتفاده کــرد و ایــن موضــوع تأثیــر زیــادی بــر قیمــت فــولاد 
خواهــد داشــت؛ ازایــن رو بایــد بــه اقتصــاد هیــدروژن بیــش از گذشــته 

ــود. ــه ش توج
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه؛ پیشگام در 

توسعه فناوری فولاد سبز با استفاده از هیدروژن
در ادامــه، بابــک بــرادران نقشــینه، کارشــناس فنــاوری و نــوآوری 
صنــدوق ســرمایه گذاری خطرپذیــر فــولاد مبارکــه، بــه تلاش هــای ایــن 
مؤسســه در زمینه فولاد ســبز اشــاره کرد و گفت: ما مجبور به اســتفاده 
از هیــدروژن بــرای ســوخت هســتیم و ســعی داریــم تکنولــوژی را از پایــه 

توســعه دهیــم.
او همچنیــن بــه مزایــای تولیــد داخلــی تکنولــوژی نســبت بــه دریافــت آن 
از شــرکت های خارجــی اشــاره کــرد و گفــت: در زمینــه فــولاد ســبز از برخــی 

کشــورها جلوتریــم و فاصلــه زیــادی بــا دنیــا نداریــم.
کیــد کــرد: در روش اســتفاده از هیــدروژن بــرای تولیــد فــولاد،  نقشــینه تأ
روند تولیــد تغییر نمی کنــد، اما محصــولات تولیدشــده بــا هیــدروژن از نظر 
کیفیــت بهتــر از دیگــر گازهــا هســتند و ایــن موضــوع می توانــد در بازاریابــی 

جهانــی تأثیرگــذار باشــد.

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران
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خـبــــــــــــــــــر            

فرایند  »درس آموخته های  تخصصی  پنل  در 
گروه فولاد  بومی سازی بلوئرهای احیامستقیم« 
مبارکه در ششمین نمایشگاه فولاد ایران، بومی سازی 
بلوئرهای احیا مستقیم به عنوان یک نیاز حیاتی برای کاهش وابستگی 
به واردات و حفظ پایداری تولید در شرایط تحریمی مطرح شد. شرکت 
فولاد مبارکه با همکاری گروه صنعتی ابویی فرهان توانسته این 
کمپرسورها را به طور موفقیت آمیز بومی سازی کند و هزینه های خود را 

به میزان قابل توجهی کاهش دهد.
در این پنل، مسئولان و کارشناسان شرکت فولاد مبارکه و شرکت گروه 
صنعتی ابویی فرهان به بیان دستاوردها و چالش های بومی سازی 

بلوئرهای احیامستقیم پرداختند.
بومی سازی برای حفظ تولید و کاهش هزینه ها

محسن پژمان نیا، سرپرست تولید احیا مستقیم شرکت فولاد مبارکه 

کید بر اهمیت تکنولوژی کمپرسورها گفت: با توجه به  در این پنل با تأ
تحریم ها و حساسیت های موجود، به ناچار باید به سمت بومی سازی 
گر یک کمپرسور از مدار خارج شود، کل واحد تولیدی  حرکت کنیم، زیرا ا
تعطیل خواهد شد و این امر هزینه های هنگفتی به شرکت تحمیل 

خواهد کرد.
وی همچنین به فرایند نصب و جای گذاری کمپرسورها اشاره کرد و افزود: 
نصب و جای گذاری این کمپرسورها یک فرایند شش ماهه است و کار 
بسیار حساسی به شمار می آید. ما برای فرایند بومی سازی وقتی یک 
کمپرسور از مدار خارج شد، با انجام تست های مختلف توانستیم به 

مرحله نهایی برسیم.
همکاری نزدیک با شرکت ابویی فرهان در بومی سازی 

بلوئرها
امیرحسین صفابخش، کارشناس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه نیز 

در این پنل گفت: در فولاد مبارکه دو واحد احیامستقیم قدیم و جدید 
داریم که هرکدام به بلوئرهای حساس نیاز دارند. تا پیش از این، تجهیزات 
کنون به دلیل  یادشده عمدتاً از کشورهای خارجی تأمین می شد، اما ا

تحریم ها، تصمیم گرفتیم به سمت بومی سازی بلوئرها برویم.
وی در ادامه افزود: ما برای کاهش ریسک به کارگیری قطعات بومی، 
با شرکت ابویی فرهان همکاری کردیم و طی تعاملات و بازرسی های 
دقیق، کمپرسورهای بومی تولید شد. این فرایند چهار سال طول کشید 
کنون یک کمپرسور با موفقیت بومی سازی شده و کمپرسور دیگر نیز  و ا

در مرحله سفارش است.
فولاد مبارکه با حمایت های خود امکان بومی سازی 

موفقیت آمیز کمپرسورهای بلوئر را فراهم کرد 
فرهنـگ ابویـی، مدیرعامـل شـرکت گـروه صنعتـی ابویی فرهـان نیـز در 
ایـن پنـل بـه تجربـه شـرکت خـود در بومی سـازی بلوئرهـا اشـاره کـرد و 

گفت: شـرکت ابویی فرهـان از حدود 25 سـال پیش تأمین کننـده اصلی 
فـولاد مبارکـه بـوده و در حـال حاضـر تأمین کننـده اصلـی 15 محصـول 
بومی سـازی از جملـه کمپرسـور بلوئـر اسـت. ایـن کمپرسـورها 30 تـا ۴0 
درصـد ارزان تـر از نمونه هـای خارجـی اسـت؛ بنابرایـن بومی سـازی آن 

هزینه هـا را بسـیار کاهـش می دهـد.
وی همچنین به همکاری با فولاد مبارکه برای حذف بروکراسی های 
با  گفت: فولاد مبارکه  و  کرد  اشاره  بومی سازی  فرایند  در  اداری 
حمایت های خود این امکان را فراهم کرد که بتوانیم به طور موفقیت آمیز 

کمپرسورهای بلوئر را بومی سازی کنیم. 
در پایان این پنل، مسئولان از بومی سازی موفق بلوئرها در شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان یک تجربه جدید یاد کردند که توانمندی های داخلی 
صنعت فولاد کشور را نشان می دهد و می تواند به کاهش وابستگی به 

واردات و افزایش خودکفایی در این صنعت کمک کند.

بومی سازی بلوئرهای احیا مستقیم فولاد مبارکه؛ گامی حیاتی در کاهش وابستگی و هزینه ها
در پنل تخصصی درس آموخته های فرایند بومی سازی بلوئرهای احیامستقیم« مطرح شد؛

بومی سازی مندریل های نورد؛ گام بزرگ فولاد مبارکه
 برای کاهش وابستگی به واردات و ارتقای توانمندی داخلی

بومی سازی فناوری لیزر در صنعت فولاد؛ از تجربه تا نوآوری

در پنل تخصصی »درس آموخته های فرایند بومی سازی مندریل های نورد« مطرح شد؛

 در پنل تخصصی »فناوری لیزر در صنعت فولاد و فرصت های پیشرو« مطرح شد؛

ـــه در ششـــمین  ـــروه فـــولاد مبارک در پنـــل تخصصـــی گ
بومی ســـازی  ونـــد  ر ایـــران،  فـــولاد  نمایشـــگاه 
مندریل هـــای نـــورد به عنـــوان یکـــی از تجهیـــزات 
کلیـــدی خطـــوط تولیـــد فـــولاد کـــه باعـــث کاهـــش وابســـتگی بـــه 
ح شـــد.  واردات و ارتقـــای توانمنـــدی داخلـــی شـــده اســـت، مطـــر

ایـــن مندریل هـــا کـــه بـــا همـــکاری شـــرکت فـــولاد مبارکـــه و ســـازندگان 
داخلـــی ســـاخته گرفتـــه، نه تنهـــا پایـــداری تولیـــد را تضمیـــن کـــرده، 
بلکـــه بهره بـــرداری موفـــق از ایـــن تجهیـــز، افق هـــای تـــازه ای بـــرای 
توســـعه فناوری هـــای پیشـــرفته در صنعـــت فـــولاد کشـــور گشـــوده 

اســـت.
در این پنل، متخصصان و کارشناسان حوزه فولاد، به بیان تجربیات و 
دستاوردهای خود در زمینه بومی سازی مندریل های نورد پرداختند 
و نقش این تجهیز کلیدی در حفظ تولید پایدار و کاهش وابستگی به 

واردات را تشریح کردند.
دستاوردهای بزرگ در تولید و تعمیر سوپرمندریل ها

مهدی صبوری، رئیس کارگاه تعمیرات مکانیک شرکت فولاد مبارکه، با 
اشاره به اهمیت تولید و تعمیر مندریل ها گفت: تعمیر و مونتاژ مندریل ها 
به طور کامل در تعمیرگاه مرکزی فولاد مبارکه انجام می شود و با تست های 

دقیق، به خطوط تولید تحویل داده می شود.
وی افـــزود: از ســـال ۹۴، بـــا همـــکاری شـــرکت پیدیکـــو، موفـــق بـــه تولیـــد 
ســـوپرمندریلی شـــدیم کـــه توانســـته ۶27 هـــزار تـــن ورق تولیـــد کنـــد. 
، رکـــورد تولیـــد 220 هـــزار تـــن ورق را  همچنیـــن پـــس از هـــر بـــار تعمیـــر

ثبـــت کرده ایـــم.
رئیـس کارگاه تعمیـرات مکانیـک شـرکت فـولاد مبارکـه بـا مقایسـه کارایی 
نمونه هـای داخلـی و خارجـی گفـت: هرچنـد سـوپرمندریل خارجـی 
پـس از تعمیـر می توانـد 750 هـزار تـن ورق تولیـد کنـد، امـا بـا تلاش هـای 
صورت گرفته و حمایت های موجود، امیدواریم کارایی نمونه های داخلی 
گر این بومی سازی انجام نمی شد، توقفات خط تولید  نیز افزایش یابد. ا

اجتناب ناپذیـر بـود.

توانمندسازی داخلی برای بومی سازی مندریل ها
 و ترجیح بهره برداران بر استفاده از نمونه داخلی به جای 

محصول خارجی
سعید تقی یار، کارشناس بومی سازی فولاد مبارکه، درباره روند بومی سازی 
این تجهیز حساس گفت: از 10 سال پیش، پروژه بومی سازی مندریل ها 
کنون توانسته ایم یک برند توانمند داخلی برای تولید آن  آغاز شد و ا
ایجاد کنیم. فولاد مبارکه با انتقال دانش فنی به سازندگان داخلی، مسیر 
کنون بهره برداران ترجیح می دهند از نمونه  بومی سازی را هموار کرد و ا

داخلی به جای محصول خارجی استفاده کنند.
وی افزود: در تولید قطعات مندریل، بازرسی های ویژه و تست های 
متعدد انجام  شده است. برای مثال، یک قطعه کوچک ممکن است سه 
روز زمان بازرسی نیاز داشته باشد. مندریل های تولیدشده با وزنی بالغ بر 

کنون در خط تولید نصب شده و مورد بهره برداری قرار گرفته اند. 30 تن ا
بازدهی مندریل های بومی سازی با نمونه های خارجی 

قابل رقابت است
محمدحسن عبدالله قاضی، تکنسین نگهداری و تعمیرات نورد گرم فولاد 
مبارکه، در این پنل به نقش کلیدی مندریل ها در خط نورد گرم اشاره کرد 
و گفت: خط نورد گرم یک خط پیوسته است که هر دو دقیقه یک کلاف 
تولید می کند. هر مشکلی در این خط می تواند باعث توقف کامل تولید 
شود. بومی سازی مندریل ها باعث شد جرئت بیشتری برای تولید قطعات 

پیچیده خارجی پیدا کنیم و به بازدهی بسیار خوبی برسیم.
وی افزود: مندریل های بومی سازی شده که بین ۴00 تا ۴50 قطعه دارند، 
کنون به خوبی در حال کار هستند و بازدهی آن ها با نمونه های خارجی  ا

قابل رقابت است.

فنــاوری لیــزر در شــرکت فــولاد مبارکــه، با بومی ســازی 
شــرکت های  از  حمایــت  و  کلیــدی  تجهیــزات 
دانش بنیان، بــه ابزاری مؤثر بــرای افزایش بهــره وری، 
کاهش وابســتگی به واردات و توسعه فولاد سبز تبدیل شده است. 
در پنل تخصصی »فناوری لیزر در صنعت فولاد و فرصت های پیشرو« 
مدیران و کارشناسان حوزه فناوری و نوآوری، به بررسی دستاوردهای 
بومی سازی فناوری لیزر در صنعت فولاد پرداختند و فرصت های تازه ای 
که این فناوری برای ارتقای بهره وری و کاهش وابستگی به واردات ایجاد 

می کند، معرفی شد.
تجربه دو دهه استفاده از فناوری لیزر در فولاد مبارکه

 مهدی مهشید، رئیس اسیدشویی فولاد مبارکه، با اشاره به سابقه 
استفاده از فناوری لیزر در این شرکت گفت: حدود 20 سال پیش، 
فولاد مبارکه برای خطوط پیوسته دو دستگاه لیزر از یک شرکت آلمانی 
خریداری کرد. با وجود مزایا، مشکلاتی مانند تحریم ها باعث قطع 
همکاری شرکت سازنده شد و ما مجبور به بومی سازی این فناوری 

شدیم.
کنون توانسته ایم با هزینه کمتر و سرعت بیشتر، تعمیرات و  وی افزود: ا
ارتقای این دستگاه ها را انجام دهیم. با توجه به تحولات مداوم در این 
حوزه، باید با رویکردی به روز و اتکا به توان داخلی از این فناوری بهره 

بیشتری ببریم.
آنالیز برخط؛ گامی نوین در ارتقای دقت و سرعت

 سیدحسن توسلی، مدیرعامل شرکت تکسان، با اشاره به فعالیت های 
این شرکت در زمینه تولید دستگاه های آنالیز برخط مبتنی بر فناوری 

لیزر گفـت: این دسـتگاه ها سـرعت و دقـت آنالیـز را به طور چشـمگیری 
افزایـش می دهنـد. پیش تـر آزمایش هـا در محیط هـای آزمایشـگاهی 
کنـون می تـوان هـر 20 دقیقـه یـک  انجـام می شـد کـه زمان بـر بـود، امـا ا

آنالیز دقیـق انجـام داد.
وی افزود: حمایت صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه از این 
فناوری، مسیر پیشرفت را هموار کرده و موجب افزایش اعتماد مشتریان 

به محصولات داخلی شده است.
حمایت از شرکت های دانش بنیان برای توسعه فناوری 

لیزر
ابوالفضل شیبانی فر، کارشناس فناوری و نوآوری صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه، با اشاره به سرمایه گذاری 1200 میلیارد تومانی این 
صندوق در 30 شرکت دانش بنیان گفت: فناوری لیزر در حوزه هایی نظیر 
جوشکاری، برشکاری و پایش کیفیت آنلاین نقش کلیدی دارد. ما آماده 
حمایت از طرح های نوآورانه در زمینه لیزر، فولاد سبز و هوش مصنوعی 
کنون دو شرکت تحت حمایت ما در این حوزه فعالیت های  هستیم و تا

مؤثری انجام داده اند.
همکاری برای تولید فولاد سبز و توسعه فناوری های لیزری

 مهدی موحدی، مدیرعامل شرکت فناوران لیزر سپاهان، درباره نقش 
این شرکت در بومی سازی فناوری لیزر گفت: شرکت ما از سال ۹8 با 
تمرکز بر کاربردهای لیزر در اندازه گیری، پایش و کنترل آنلاین خطوط 
تولید شکل گرفت. همکاری ما با فولاد مبارکه در ساخت آنالیزهای 
، نمونه ای موفق از هم افزایی دانش و  برخط لیزری و تولید فولاد سبز

صنعت است.

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران

۹300
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مجـــوز احـــداث ۹۳۰۰ مـــگاوات نیـــروگاه حرارتـــی و 
تجدیدپذیر برای صنایع صادر شد

مجری طــرح احــداث نیروگاه هــای صنایــع انرژی بــر توانیر از 
صدور مجــوز 7۵۰۰ مــگاوات نیــروگاه حرارتــی و 18۰۰ مگاوات 

نیروگاه تجدیدپذیر برای صنایع خبر داد.
به گزارش وزارت نیرو، سیدزمان حسینی اظهار کرد: در سال 1۴00 
با ناتــرازی قابل ملاحظه در تولید و مصرف برق در کشــور مواجه 
شــدیم که به منظور کاهــش این ناتــرازی، وزارتخانه هــای نیرو و 
صمت تفاهم نامه ای امضا کردند که به موجب آن صنایع انرژی بر، 
حداقل 10 هزار مگاوات نیروگاه احداث کنند که ۹ هزار مگاوات آن 

حرارتی و مابقی تجدیدپذیر باشد.
وی با بیان اینکه این تفاهم نامه تبدیل به قانون شد، گفت: در 
ماده ۴ قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق کشــور که ســال 
1۴01 به تصویب رسید، عنوان شده است صنایع انرژی بر مکلف 
به احداث نیروگاه برای تأمین برق خود هستند و چنانچه این کار 
را انجام ندهند، تأمین برق آن ها در زمان کمبود برق جزو تعهدات 

دولت محسوب نمی شود.
مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع انرژی بر شرکت توانیر در 
ادامه از صدور مجوز احداث نیروگاه برای 18 هزار و ۴۴ صنعت و 
شرکت انرژی بر خبر داد و تصریح کرد: براساس مجوزهای صادره، 
در حال حاضر 7500 مگاوات نیروگاه در دست اجراست که 2 هزار 
مگاوات آن به شبکه سراسری برق متصل شده و این رقم تا اوج 

بار سال آینده به 3 هزار مگاوات می رسد.

ســـال گذشـــته 1۳۰ میلیـــارد دلار منابـــع در بخـــش 
انرژی از بین رفت

رئیــس پژوهشــگاه نیــرو گفت: ســال گذشــته نزدیک بــه 1۳۰ 
میلیارد دلار منابع در بخش انرژی به دلایلی مانند اتلاف انرژی 

و پرداخت یارانه ها در این حوزه از دست رفت.
به گزارش فولادبــان، مجید عمیدپور، رئیس پژوهشــگاه نیرو، در 
افتتاحیه هجدهمین کنفرانــس ملی و چهاردهمیــن کنفرانس 
بین المللی مدیریت فنــاوری و نوآوری گفت: این مســئله نشــان 
کمیت نظام نــوآوری، امری حیاتی  می دهد توســعه فناوری و حا
است. و  برای عبور از این بحران ها، توسعه فناوری و استقرار نظام 

نوآوری، امری اجتناب ناپذیر است.
عمید پور با اشاره به اهمیت دوران گذار انرژی، ادامه داد: در این 
دوران که نوآوری و فناوری نقش تعیین کننده ای در همه زمینه ها 
ایفا می کنند، نیاز است درک عمیقی از مفاهیم مرتبط ایجاد شود 
و نظام نوآوری به صورت جدی در دستگاه های اجرایی و وزارت 

نیرو مستقر شود.
ح هــا و  کــرد: پژوهشــگاه نیــرو از همــه طر وی خاطرنشــان 
فعالیت هایی که به رفع مشکلات حوزه انرژی، ناترازی و توسعه 

فناوری کمک کند، حمایت خواهد کرد.

ســـه پیشـــنهاد برای حمایت از صنایع آســـیب دیده 
از قطع برق

رئیس کمیسیون صنعت اتاق ایران از تهیه بسته پیشنهادی 
شامل ۳ محور برای حمایت از صنایعی که از قطع برق آسیب 
دیدند، خبــر داد. این بســته در کمیســیون زیربنایــی دولت 

مطرح و تصویب شده است.
کم بر اقتصاد به گونه ای است   به گزارش دنیای اقتصاد، شرایط حا
که روند تولید را کند کرده است. از یک سو، ناترازی انرژی موجب 
قطعی مکرر برق و گاز صنایع شده و از طرفی نبود نقدینگی، تأمین 
مواد اولیه و تجهیزات تولید را سخت کرده است. در این وضعیت، 
حمایت دولت بیش ازپیش نیاز اســت. بنابراین علیرضا کلاهی 
صمدی، رئیس کمیسیون صنعت اتاق ایران از تهیه یک بسته 
پیشنهادی شــامل 3 محور برای حمایت از صنایعی که از قطع 

برق آسیب دیدند، خبر داد.

عدد خبر

مگاوات

میلیارد دلار

پیشنهاد
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افزایش نامتعارف حقوق دولتی، چالش 

اصلی معادن کوچک

رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران گفت: افزایش نامتعارف حقوق دولتی معادن، فعالیت 

معادن کوچک را به تعطیلی کشانده است.
به گزارش فولادبان، بهرام شــکوری، رئیس کمیســیون معدن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران در نشست اتاق تهران به توسعه 
سرمایه گذاری در معادن و چالش های بخش معادن اشاره کرد و 
افزود: بخش معدن از ظرفیت های خوب سرمایه گذاری در کشور 

است و معدن می تواند سرمایه ها را جذب کند.
وی با بیــان اینکه برای توســعه ســرمایه گذاری باید چالش های 
بخش معدن حل شود، گفت: یکی از چالش های بخش معدن 
افزایش نامتعارف حقوق دولتی بوده که فشارهای زیادی در چند 

سال گذشته به فعالان معدنی وارد کرده است.
رئیس کمیســیون معــدن و صنایع معدنی اتــاق بازرگانــی ایران 
افزود: 7 هزار و 700 معدن تعطیل در کشور داریم که بیشتر آن ها 
معادن کوچــک و متوســط هســتند. افزایش نامتعــارف حقوق 
دولتی عمده ترین علت توقف فعالیت این دسته از معادن است؛ 
بنابراین در این خصوص باید تمهیدات اساسی اندیشیده شود.

وی با بیان اینکه طبق بررسی ها بیشترین حقوق دولتی معادن 
را براساس شاخص جهانی در ایران پرداخت می کنیم، بیان کرد: 
افزایش نامتعارف حقوقی دولتی باعث شده قیمت مواد معدنی نیز 
افزایش پیدا کند که باعث افزایش قیمت محصول نهایی می شود.

شکوری با بیان اینکه دریافت حقوق دولتی معادن باید بر اساس 
نرم افزار صورت گیرد که عدالت در دریافت رعایت شود افزود: طبق 
آخرین اقدامات صورت گرفته قرار است در سه ماه آخر امسال این 

نرم افزار در بحث دریافت حقوق دولتی معادن اجرایی شود.
وی افزود: همچنین پولی کــه از معادن با عنــوان حقوق دولتی 
معادن دریافت می شود، باید به معادن بازگردد و نظام حکمرانی 
باید در این خصوص تغییر کند و معافیتی را برای حقوق دولتی 
معادن کوچــک در نظر بگیریــم تــا از تعطیلی معــادن کوچک و 

متوسط جلوگیری شود.
عضو اتاق تهران گفت: البته معادن انفال هســتند و باید ســهم 
دولت را پرداخــت کنند، اما باید از معادن درآمدی کســب کنیم 
تا بخشی از آن را به دولت بدهیم، اما وقتی محصولی از معادن را 

نفروخته ایم، چگونه حق دولت را پرداخت کنیم.
وی در ادامه به مشــکلات زیرســاختی و ناترازی انــرژی در حوزه 
معــادن اشــاره و اضافــه کــرد: در بخــش معــدن بایــد مشــکلات 
زیرساخت ها و ناترازی انرژی حل و استفاده از فناوری ها تسهیل 

شود.
شــکوری همچنیــن بــه افزایــش قیمــت مــواد ناریــه )منفجــره( 
مورداستفاده در استخراج معادن اشاره کرد و گفت: قیمت این 
محصول 700 درصد افزایش یافته، بدون اینکه کیفیت قابل قبولی 
داشته باشد. البته این موضوع قرار است توسط دولت و بخش 

خصوصی بررسی شود.

خبر کوتاه

چشم انداز داخلی و خارجی بازار 

سنگ آهن ایران در شروع ۲۰۲۵

کبریان، رئیس انجمن  ، مهرداد ا به گزارش فولادنیوز
سنگ آهن به تشریح آثار متغیرهای داخلی و خارجی بر 
بخش معدن پرداخت و گفت: در حال حاضر با توجه به 
چالش های مربوط به انرژی و ناترازی ها در بخش گندله و 
کنسانتره، رشد 1۳ درصدی بخش معادن، طبق هدف گذاری 

برنامه هفتم، دور از انتظار به نظر می رسد.
کبریان اعلام کرد: در حال حاضر متغیرهای داخلی  مهرداد ا
تأثیر بیشتری بر کسب وکارهای مربوط بر سنگ آهن نسبت 
به متغیرهای خارجی دارد. در زمینه متغیرهای خارجی آنچه 
می توان بر اساس اخبار مربوط به بازارهای جهانی گفت این 
است که بعید به نظر می رسد قیمت ها بهبود پیدا کند و ازاین رو 
بسیاری معتقدند در نیمه اول سال جدید میلادی افت قیمت 
سنگ آهن را خواهیم داشت و خود این مسئله خطر مضاعفی 

برای بازار سنگ آهن ایران به ویژه در حوزه صادرات است.
او افزود: اما در حوزه داخلی برخی متغیرها اثرات شدیدتر و 
سریع تری دارند، در این حوزه قطعی برق و گاز و چالش انرژی 
باعث شده فولاد به عنوان پایین دست صنعت سنگ آهن، 
نتواند تقاضای کافی و کاملی را در محصولاتی مانند سنگ آهن 
داشته باشد؛ بنابراین مطمئناً ناترازی ها در بخش گندله و 

کنسانتره به بخش معدن کشیده می شود.
رئیس انجمن سنگ آهن با بیان این که تاب آوری شرکت های 
کوچک و متوسط و حاشیه سود آن ها پایین آمده است، گفت: 
در حال حاضر شرکت های بسیاری در حوزه معادن فعال 
هستند که سودآور نیستند و ترجیح می دهند معادن خود 
را تعطیل کنند. حتی شرکت های بزرگ معدنی که پیشران 
بوده اند و در هر شرایطی از آن ها انتظار سودآوری داشتیم و 
به عنوان موتور محرکه صنعت سنگ آهن شناخته می شدند 
در حال حاضر وضعیت مطلوبی ندارند و حاشیه سود خود را 

از دست داده اند.
کبریان در پایان گفت: همه این موارد نشان می دهد این که  ا
قصد داریم رشد 13 درصدی را برای بخش معدن ایجاد کنیم 
دور از انتظار است و فعاً باید حیات معادنمان را حفظ کنیم. 
گر نتوانیم وضع فعلی را درست مدیریت کنیم، نه تنها رشد  ا
مورد انتظار را به دست نمی آوریم، بلکه بسیاری از معادنمان 
دچار رکود کامل خواهند شد که این اتفاق یک زنگ خطر برای 

بخش معدن خواهد بود.

پنل تخصصی »درس آموخته های فرایند برندسازی 
سیستم های گریس کاری« با حضور کارشناسان 
و مدیران شرکت فولاد مبارکه و مجموعه های 
دانش بنیان، در حاشیه ششمین جشنواره و نمایشگاه فولاد 
ایران برگزار شد و طی آن بر اهمیت بومی سازی سیستم های 
گریس کاری، کاهش ارزبری و ایجاد فرصت های جدید برای صنعت 

کید شد. فولاد تأ
کنـــون موفـــق بـــه  شـــرکت آتی اندیشـــان بصیـــر از ســـال ۹8 تا
بومی ســـازی 200 محصـــول بـــرای صنعـــت فـــولاد شـــده و ایـــن امـــر کـــه 
بـــا حمایـــت شـــرکت فـــولاد مبارکـــه محقـــق شـــده، دســـتاوردی مهـــم 
بـــرای کاهـــش وابســـتگی بـــه واردات و ارتقـــای توانمندی هـــای داخلی 
به ویـــژه در حـــوزه سیســـتم های گریـــس کاری اســـت؛ به طوری کـــه 
کنـــون بیـــش از ۹0 درصـــد قطعـــات موردنیـــاز گریـــس کاری شـــرکت  ا

فـــولاد مبارکـــه در داخـــل کشـــور تأمیـــن می شـــود.
بومی سازی بیش از ۹0 درصد قطعات موردنیاز   

گریس کاری
علی فتاح الجنان، تکنسین بومی سازی شرکت فولاد مبارکه در این 
پنل با اشاره به شروع پروژه بومی سازی سیستم های گریس کاری از 
سال ۹2 اظهار داشت: در ابتدا، درصد زیادی از قطعات گریس کاری 
از خارج تأمین می شد و ارزبری زیادی داشت. اما پس از تلاش ها و 
جست وجوهای فراوان، توانستیم امروز بیش از ۹0 درصد این قطعات 

را به صورت داخلی تأمین کنیم.
وی همچنیـن بـر اهمیت همـکاری بـا شـرکت های خوشـنام داخلی 
، فراینـد تسـت  کیـد کـرد و افـزود: مـا بـرای کاهـش ریسـک های کار تأ
قطعات را قبل از نصـب انجام دادیـم و به این ترتیب بـه تأمین پایدار 

قطعـات رسـیدیم.

امروز به کالای کیفی و مناسب دست یافته ایم
، کارشـناس واحـد بومی سـازی شـرکت فـولاد مبارکـه  سـعید ایران پـور
نیز در ادامه گفت: ما در این مسـیر، بسـیاری از مشـکلات و چالش ها 
را پشـت سـر گذاشـتیم و امـروز بـه کالای کیفـی و مناسـب دسـت 
یافته ایم. خدمات پس از فروش نیز به طور چشـمگیری بهبود یافته 
کنـون با یـک تمـاس تلفنـی می توانیم مشـکلات  اسـت، به طوری کـه ا

دسـتگاه ها را پیگیـری و رفـع کنیـم.
کنون، ۲۲0 محصول برای صنعت فولاد  از سال ۹۸ تا

بومی سازی کرده ایم
ک طینت، مدیرعامل شرکت آتی اندیشان بصیر نیز در این  مهدی پا
پنل با اشاره به ورود این شرکت به صنعت فولاد از سال ۹8 افزود: از 
کنون، 220 محصول برای فولاد بومی سازی کرده ایم. یکی  سال ۹8 تا
از چالش های اصلی صنعت فولاد، سیستم های گریس کاری بود که 

تنها 8 تولیدکننده جهانی داشت. با تلاش های فراوان توانستیم در 
این حوزه به موفقیت دست یابیم.

بومی سازی مجموعه ای کامل از دستگاه های   
گریس کاری با همکاری مشترک

محمد لطفی، رئیس هیئت مدیره شرکت آتی اندیشان بصیر نیز 
گفت: در پروژه های پیشرفته و مبتنی بر تکنولوژی، همواره نیاز به 
ریسک پذیری در هر دو طرف، یعنی سازنده و کارفرما، وجود دارد. 
امروز با همکاری های مشترک، توانسته ایم مجموعه ای کامل از 

دستگاه های گریس کاری را بومی سازی کنیم.
وی در پایان افزود: هدف ما ورود به بازارهای جهانی و صادرات 
این سیستم ها تا افق 1۴05 است. برای دست یابی به این هدف، 
تلاش های مستمر در جهت تضمین کیفیت و استقرار سیستم های 

کیفی ادامه خواهد داشت.

بومی سازی بیش از ۹۰ درصد قطعات مورد نیاز گریس کاری شرکت فولاد مبارکه
در پنل تخصصی »درس آموخته های فرایند برندسازی سیستم های گریس کاری« مطرح شد؛

بومی سازی موتورهای LV و HV؛ 
راهی برای ارتقای توانمندی های تعمیراتی در فولاد مبارکه

در پنل تخصصی »درس آموخته های فرایند بومی سازی موتورهای LV و HV« مطرح شد؛

کارگاه برق تعمیرگاه  عبدالرسول حقیقی، رئیس 
مرکزی شرکت فولاد مبارکه، در پنل تخصصی »درس 
آموخته های فرایند بومی سازی موتورهای LV و 
HV« در ششمین نمایشگاه ملی فولاد در غرفه فولاد مبارکه به 
اهمیت تعمیرات در شناسایی نقاط خرابی و بهبود شرایط اشاره و 

کید کرد که این فرایند می تواند به بومی سازی و ارتقا توانمندی های  تأ
کارکنان کمک کند.

وی بیان کرد: در تعمیرات موتور، نقاط خرابی به وضوح مشخص است 
و می تواند به عنوان منبعی برای تشخیص خطاها و معایب موجود در 
موتور عمل کند. این شرایط به بهبود فرایند تعمیرات اصلاحی کمک 

می کند و توانمندی های کارکنان را در زمینه تکنولوژی افزایش می دهد.
رئیس کارگاه برق تعمیرگاه مرکزی شرکت فولاد مبارکه همچنین به تولید 
ابزار لازم برای بومی سازی در راستای تعمیرات اشاره کرد و گفت: قطعات 
موتور نیز بخشی از این فرایند به شمار می روند و برای بومی سازی آن ها 
می توانیم تست های لازم را انجام دهیم. به نوعی، تعمیرات می تواند 

به عنوان یک فرایند آغازین برای بومی سازی در نظر گرفته شود.
کید بر اهمیت ثبت نقشه ها و مستندات حین انجام تعمیرات  وی با تأ
به صورت سیستمی، خاطرنشان کرد: این کار می تواند به ایجاد چرخش 
که هر بار بخش های مختلفی از موتور در دست  یادگیری کمک کند، چرا

تعمیر قرار می گیرد.
حقیقی گفت: بزرگ ترین مزیت بومی سازی این است که امکان دسترسی 
به پیمانکاران را فراهم می کند و در واقع، بومی سازی روشی برای حل 

ضعف های موجود در سیستم ها ست.
بومی سازی موتورهای فولاد مبارکه؛ گامی مؤثر در ارتقا 

کیفیت و کاهش وابستگی
همچنین احمدرضا دهقانی، کارشناس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه 
در این پنل، از آغاز فرایند بومی سازی در این شرکت از سال 85 خبر داد و 
گفت: ساخت موتورها به دو دسته تولیداتی و سفارشی تقسیم می شوند. 
موتورهای تولیداتی به صورت تیراژ تولید می شوند و کاتالوگ مشخصی 
دارند؛ درحالی که موتورهای سفارشی متناسب با نیازهای خاص شرکت 
 LV ۹0 درصد از موتورهای ، طراحی و تولید می شوند. در حال حاضر
دارای تیراژ تولید هستند و تنها 5 درصد از آن ها به عنوان موتورهای 

سفارشی شناخته می شوند.
کید بر اهمیت بومی سازی  کارشناس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه با تأ

موتورهای LV و HV گفت: با توجه به خاص بودن این موتورها و تأثیر 
مستقیم آن ها بر عملکرد خطوط تولید، عدم کارکرد صحیح این موتورها 
ممکن است منجر به تعطیلی خطوط و خسارت های قابل توجهی شود. 

به همین دلیل، حساسیت ما در این زمینه بسیار زیاد است.
دهقانی به تبادل فنی با شرکت های سازنده اشاره کرد و گفت: ما به طور 
مستمر با شرکت های سازنده در زمینه تبادل فنی همکاری داریم تا 

کیفیت و کارایی موتورها را بهبود بخشیم.
همکاری با فولاد مبارکه توان فنی شرکت رشد صنعت نیرو را 

افزایش داد
علی اصغر پرتونیا، مدیر فروش شرکت رشد صنعت نیرو نیز در این پنل، 
از تأسیس این شرکت در سال 13۶۹ خبر داد و گفت: امروز در جایگاهی 
هستیم که می توانیم برای پلنت های صنعتی، نقشه موتورهای مختلف 
را دریافت کنیم، و پس از طراحی و ساخت، طبق استانداردهای جهانی 

آزمایش کنیم و به مشتریان تحویل دهیم.
وی با اشاره به تنوع فعالیت های این شرکت افزود: در حوزه موتورهای 
مونتاژ، محصولات ما از 1۶0 کیلووات تا نزدیک به 10 مگاوات را شامل می شود.

مدیر فروش شرکت رشد صنعت نیرو گفت: شیوه همکاری ما با شرکت 
کنون بیش از ۴00 دستگاه موتور  فولاد مبارکه به دهه 70 برمی گردد. تا

مختلف را تولید کرده ایم و ۴0 نوع الکتروموتور را با موفقیت ساخته ایم.
کار کردن با فولاد مبارکه باعث شد سیستم مهندسی ما 

قوی و آبدیده شود
پرتونیا گفت: طبیعتاً بسیاری از شرکت های داخلی تمایل به همکاری با 
این شرکت دارند. کار کردن با فولاد مبارکه، با توجه به توانایی های والای 

این شرکا، باعث شد سیستم مهندسی ما قوی و آبدیده شود.

تولید کامل الکترودگرافیتی تا یک ماه آینده در کارخانه اردکان

هومـن کرباسـی، مدیـر تولیـد شـرکت نوین الکتـرود در پنل »کک سوزنی، حلقه مفقوده در خودکفایی تولید الکترود« مطرح شد؛
کک سـوزنی، حلقـه مفقـوده در  اردکان در پنـل »
خودکفایی تولید الکترود« با اشاره به پیشرفت های 
این شـرکت در زمینه تولید الکترود گرافیتی، گفت: تا یک مـاه آینده، 
تولیـد کامـل الکتـرود در کارخانـه اردکان آغـاز خواهـد شـد. ایـن 
کارخانـه دارای پنـج واحد اصلی شـامل خمیـر کربـن، پریز الکتـرود، 
پخت الکترود، مرحله تزریق و ماشین کاری است. ظرفیت عملیاتی 
فعلی ما ۳۰ هزار تن اسـت، اما در چشـم انداز سه سـاله، دسـت یابی 

بـه ظرفیـت ۹۰ هـزار تـن را دنبـال می کنیـم.
وی اظهــار داشــت: مــا بــه هــدف اولیــه تولیــد الکتــرود دســت یافته ایــم 
و چالــش اصلــی پیــش رو، رســیدن بــه چشــم انداز تعیین شــده تــا ســال 

2030 اســت.
ضرورت بومی سازی کک سوزنی در ایران

 حسـام صفـری، کارشـناس فنـاوری و نـوآوری صنـدوق سـرمایه گذاری 
خطرپذیر شـرکت فولاد مبارکه به تشریح اهمیت کک سـوزنی در تولید 
الکترود پرداخـت و گفت: الکتـرود گرافیتی یک ماده مصرفـی حیاتی در 
صنایع فولاد اسـت و کک سـوزنی متریال اصلی آن محسـوب می شـود. 
به ازای تولید یک تن فولاد، حدود 2.5 کیلوگرم الکترود گرافیتی مصرف 
می شـود. بـا توجـه بـه ظرفیـت تولیـد سـالانه 55 میلیـون تـن فـولاد در 
کشـور، تقاضای الکترود گرافیتی بالغ بر 110 هزار تن برآورد می شود که در 

حال حاضـر تمامـی آن از طریـق واردات تأمین می شـود.
وی افزود: تولید الکترود گرافیتی در جهان در انحصار پنج شرکت بزرگ 

است که قیمت این محصول را تعیین می کنند. درحالی که بازار جهانی 
کک سوزنی با افزایش 23 درصدی تقاضا در سال های آینده مواجه 
خواهد بود. در ایران، فولاد مبارکه که بزرگ ترین مصرف کننده این 
محصول است، با نیاز آتی سالانه ۴5 هزار تن الکترود، اهمیت ویژه ای 

برای بومی سازی این ماده قائل است.
صفری در ادامه به اقدامات انجام شده برای توسعه دانش فنی تولید 
کک سوزنی اشاره کرد و اظهار داشت: در راستای تحقق این هدف، 
جلسات متعددی برگزار شد و 11 تیم از سراسر کشور شناسایی شدند 
تا ظرفیت های علمی و صنعتی کشور در این حوزه را بررسی کنند؛ اما 
کمیتی و استراتژیک  دست یابی به این هدف نیازمند یک نگاه حا
که منابع اصلی در یک وزارتخانه و نیازمندی ها در وزارتخانه  است، چرا

دیگر است.
چالش ها و اهمیت اقتصادی الکترود گرافیتی

 احسان مقدسی، مهندس فرایند فولادسازی و ریخته گری مداوم 
شرکت فولاد مبارکه از دیگر سخنرانان این پنل به جنبه های اقتصادی 
تولید الکترود گرافیتی اشاره کرد و گفت: الکترود گرافیتی پس از مواد 
اولیه، دومین هزینه عمده فولاد مبارکه است و حتی هزینه ای بیشتر از 
مواد نسوز دارد. ازاین رو، از دیرباز برای بومی سازی این محصول تلاش 
کرده ایم، اما فرایند تولید آن به دلیل پیچیدگی های فنی همچنان 

چالش برانگیز است.
وی ابراز امیدواری کرد که با تولید کک سوزنی مرغوب به عنوان پایه اصلی 

تولید الکترود، شاهد کاهش وابستگی و تأمین نیازهای داخلی باشیم.

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران
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بهـزاد بهادرانـی، مدیر ناحیـه نورد سـرد شـرکت فولاد 
مبارکه در حاشیه ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی 
فولاد ایـران گفت: خوشـبختانه در ناحیه نورد سـرد با 
توجه به تنوع تکنولـوژی موجـود در این ناحیه اسـتراتژیک، فضای 

خوبی برای حضور شـرکت های دانش بنیـان وجـود دارد. 
وی افزود: در اولین نمایشـگاه که سـال 13۹7 برگزار شـد، موفق شـدیم 
یـک گلـوگاه بـزرگ موجـود در سـیکل تولیـد محصـولات سـرد را رفـع 
کنیـم. مـا صرفـاً شـعار حمایـت از شـرکت های داخلـی و نـوآور نداده ایـم 
و می توانیـم فقـط یـک نمایشـگاه بومی سـازی در ناحیـه نـورد سـرد 

داشـته باشـیم.

علیرضا وکیلی، مدیرعامل شرکت فولادی توان آور 
آسیا، در حاشیه ششمین جشنواره ملی فولاد ایران 
گفت: دستگاه های اجرایی وظیفه دارند از تولید 
حمایت کنند. ما در حال حاضر با چالش واردات قلع اندود به 

کشور مواجهیم. 
وی افزود:شـرکت تـوان آور آسـیا در حـال حاضـر بـا توجـه بـه افزایـش 
ظرفیـت، بـه دلیـل واردات، در زمینـه فـروش محصـولات خـود دچـار 
مشـکل شـده اسـت و امیدواریم با درایـت وزارت صمـت و بانک مرکزی 
این مشـکل برطـرف شـود تـا بتوانیـم در رقابت سـالم محصـولات خود 
را عرضـه کنیـم. همچنیـن اعتمـاد مصرف کننـدگان ورق قلع انـدود بـه 
تولیدکننـدگان داخلـی ضـروری اسـت؛ مـا بـه سـمت افزایـش تولیـد و 
تنـوع محصـولات رفته ایـم تـا نیازهـای کمّـی و کیفـی مصرف کننـدگان 

تأمیـن شـود.

 بــه گــزارش خبرنــگار ایراســین، ۶ تفاهم نامــه بیــن 
شــرکت های فــولادی و دانش بنیان هــا در ششــمین 

جشــنواره ملــی فــولاد ایــران بــه امضــا رســید.
از  کثری  حدا »بهره گیری  پنج جانبه  تفاهم نامه  اساس  این  بر 
ظرفیت های ملی و استانی در جهت رفع نیازهای ساخت داخل و 
فناوری های زنجیره آهن و فولاد« با مشارکت معاونت توسعه شرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، معاونت فناوری وزارت علوم تحقیقات و فناوری، معاونت 
صنایع کوچک وزارت صنعت معدن و تجارت، سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران و انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران به امضا 

رسید. این تفاهم نامه ۹ استان را شامل می شود و در آن به تعهدات 
و مسئولیت های هر یک از طرفین این تفاهم نامه در حوزه توسعه و 

تکنولوژی بومی سازی صنعت فولاد اشاره شده است.
امضای تفاهم نامه همکاری در حوزه فولاد سبز بین سازمان ایمیدرو و 

شرکت های فولاد مبارکه و فولاد هرمزگان
تفاهم نامــه »طراحــی و مهندســی مــدول احیــا مســتقیم فــولاد 
ــدی  ــوان درص ــدروژن به عن ــتفاده از گاز هی ــور اس ــزگان به منظ هرم
 » ک گاز ورودی در راســتای دســت یابی بــه فــولاد ســبز از خــورا
بیــن شــرکت های فــولاد مبارکــه، ایمیــدرو و فــولاد هرمــزگان بــه 

امضــا رســید.

، مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری   یحیی پالیزدار
خطرپذیر فولاد مبارکه، یکی از چهره های تأثیرگذار در 
توسعه بومی سازی و تکنولوژی فولاد کشور معرفی شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، چهره های تأثیرگذار در توسعه بومی سازی 
و تکنولوژی فولاد کشور در ششمین جشنواره ملی فولاد ایران معرفی 
و از آن ها تقدیر شد. اسامی این چهره ها به این شرح است: حسین 
تقی کهزاد، مدیر واحد احیای شرکت فولاد خوزستان و تأثیرگذار در 
توسعه تکنولوژی و بومی سازی فولاد کشور؛ یحیی پالیزدار مدیرعامل 
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه؛ مجید ابوعطیوی معاون 
بهره برداری شرکت فولاد هرمزگان؛ سجاد شیری مدیر تولید کارخانه 
آهن اسفنجی مجتمع ذوب آهن بیستون؛ علیرضا رجب زاده یزدی 

مدیر کنترل کیفیت مجتمع فولاد کویر کاشان.

 ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه می تواند
 یک نمایشگاه تخصصی در بومی سازی داشته باشد

واردات ورق قلع اندود، چالشی برای تولید داخل است

انعقاد 6 تفاهم نامه  در ششمین جشنواره ملی فولاد ایران

معرفی مدیرعامل صندوق
پذیر فولاد مبارکه به عنوان   سرمایه گذاری خطر

ثیرگذار بومی سازی و تکنولوژی فولاد کشور چهره تأ

مدیرعامل شرکت فولادی توان آور آسیا در حاشیه ششمین جشنواره ملی فولاد ایران:مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه در حاشیه جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران:

به گزارش خبرنگار ایراسین، ششمین نمایشگاه ملی فولاد ایران 
با حضور 1۲8 شرکت کننده در فضایی به مساحت ۵8۰۰ مترمکعب زیربنا 
به همت انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در برج میلاد تهران با حضور 

بهرام سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، تورج امرایی 
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری، محمد یاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت 

فولاد مبارکه، امین ابراهیمی مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان و قدیر 
قیافه نایب رئیس اتاق ایران آغاز به کار کرد و طی آن شرکت فولاد مبارکه 
به همراه صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه حضور داشتند.

حضور گروه فولاد مبارکه در ششمین نمایشگاه ملی فولاد ایران

بهزاد بهادرانی، مدیر ناحیه نورد سرد شرکت فولاد مبارکه
علیرضا وکیلی، مدیرعامل شرکت فولادی توان آور آسیا

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران

بیانیه هیئت داوران 

طرح های فراخوان ششمین جشنواره و 

نمایشگاه ملی فولاد ایران

خبــــــــــــر کوتاه

 در ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران، 
بیانیه هیئت داوران طرح های فناورانه درباره روند پذیرش و 
ح رسیده به  ح های برتر قرائت و از بین 1۵۹ طر انتخاب طر

جشنواره از ۶ طرح برگزیده تقدیر شد.
به گزارش ایراسین، در این بیانیه که توسط محمدرضا بنائیان، 
عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و دبیر 
هیئت داوران ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران 

قرائت شد، آمده است:
ح های فناورانه و نوآورانه ششمین جشنواره و  فراخوان طر
نمایشگاه ملی فولاد ایران در 3 حوزه بهره وری و کاهش مصرف 
انرژی، آب، محیط زیست و اقتصاد چرخشی و تحول دیجیتال و 
هوشمند سازی به عنوان رویکردی بهبودمحور اعلام گردید که با 

استقبال 15۹ طرح مواجه شد.
پس از بررسی اولیه در هیئت داوران و ارزیابی بر اساس 10 آیتم، 
8 طرح از هر حوزه و مجموعاً 2۴ طرح در مرحله اول بیشترین 
امتیاز را به دست آوردند. به هر یک از این طرح ها اعلام شد یک 
فایل صوتی پنج دقیقه ای از فرایند طرح خود برای ارزیابی تکمیلی 

هیئت داوران ارائه نمایند.
در مرحله دوم، پس از بررسی و امتیازدهی مجدد، از هر حوزه 
3 طرح که واجد بالاترین امتیاز بودند برگزیده شدند. در مراسم 
افتتاحیه از رتبه های اول و دوم هر حوزه با اهدای تندیس جایزه 
ملی فولاد ایران تقدیر می شود و رتبه سوم نیز به عنوان »طرح 
« در مراسم اختتامیه با اهدا لوح مورد تجلیل  شایسته تقدیر

قرار می گیرد.
ح از 3 حوزه اعلامی، فرصت  قابل ذکر است برای هر ۹ طر
ارائه در پنل های روز دوم جشنواره فراهم شده تا در جمع 
متخصصان شرکت های زنجیره آهن و فولاد ابعاد فناوری، نوآوری 

و دستاوردهای طرح های خود را ارائه نمایند.
جا دارد از همه شرکت هایی که در این فراخوان مشارکت داشتند 
سپاسگزاری کنیم و اعلام  نماییم که برگزیده نشدن آن ها بدین 
ح آن ها مناسب نبوده، بلکه به جهت  که طر معنی نیست 
محدودیت در تعداد تلقی می شود. مناسب است ارائه دهندگان 
طرح ها با مراجعه به میزهای فناورانه که در غرفه های شرکت های 
حاضر در نمایشگاه مستقر است، نسبت به ارائه تکمیلی طرح 

خود و تفاهم نامه های عنداللزوم اقدام فرمایند.
امید است این ابتکار انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در راستای 
رسالت به هم رسانی نیازهای فناورانه با توان داخلی استمرار یابد 
و منتج به کاهش و رفع چالش های تکنولوژیک شرکت های 

زنجیره گردد.

نشست سه انجمن تخصصی فولادی 

درباره دستورالعمل جدید

 قیمت گذاری فولاد

ــف  ــا توق ــن ب ــنگ آه ــولاد و س ــوردکاران، ف ــن ن ــه انجم س
یک ماهــه اجــرای دســتورالعمل جدیــد بــورس کالا دربــاره 

قیمت گذاری زنجیره فولاد، نشستی مشترک برگزار کردند.
به گزارش ایراسین، با توقف یک ماهه اجرای دستورالعمل 
جدید بورس کالا درباره قیمت گذاری زنجیره فولاد، سه انجمن 
نوردکاران، فولاد و سنگ آهن نشستی مشترک برگزار کردند. در 
این جلسه، فرمول جدید قیمت گذاری مورد توافق قرار گرفت که 

پس از مراحل اداری منتشر خواهد شد.
ــه، باعـــث  ــبه قیمـــت پایـ ــوه محاسـ ــا نحـ ــوردکاران بـ ــت نـ مخالفـ
تعویـــق اجـــرای دســـتورالعمل شـــده و شـــرایط را بـــه ســـمت 
کـــرات فشـــرده تر ســـوق داده اســـت. نماینـــدگان ســـه انجمن  مذا
در ایـــن جلســـه، پیشـــنهاد مشـــترکی بـــرای ارائـــه بـــه بـــورس کالا 
تدویـــن کردنـــد تـــا منافـــع تمامـــی طرف هـــای زنجیـــره فـــولاد 

ــود. ــن شـ تأمیـ

به گــزارش خبرنگار ایراســین، مهدی شــهیدی، رئیس 
بومی سازی مواد، قطعات و تجهیزات فولاد مبارکه در اختتامیه 
ششمین جشنواره نمایشگاه ملی فولاد ایران به دلیل سال ها 
تلاش و همــت در حــوزه بومی ســازی و ســاخت داخــل مورد 

تقدیر قرار گرفت.

تقدیر از رئیس بومی سازی 
فولاد مبارکه در اختتامیه ششمین 

نمایشگاه ملی فولاد ایران
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در ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد که 
ج میلاد برگزار شد، ضمن  در سالن همایش های بر
تجلیل از شرکت ایریسا به عنوان شرکت دانش بنیان 
برتر در حوزه بومی سازی زنجیره آهن و فولاد، با حضور وزیر صمت از 
سامانه کارلینک رونمایی و تفاهم نامه همکاری شرکت ایریسا و پارک 

علم و فناوری خراسان رضوی نیز امضا شد.
کبر گل بو، مدیرعامل شرکت ایریسا، در حاشیه ششمین جشنواره  ا
ملی فولاد ایران و پس از دریافت لوح تقدیر این جشنواره  گفت: این 
دستاورد مهم نشان دهنده تلاش های مستمر ایریسا در جهت توسعه 
فناوری های داخلی و کاهش وابستگی به واردات در این صنعت حیاتی 
است. با بومی سازی فرایندها و تولید محصولات جدید، ایریسا گامی بلند 

در جهت خودکفایی کشور در حوزه فولاد برداشته است.
وی افزود: شرکت ایریسا در این دوره از جشنواره، در میان شرکت های 
سازنده و بومی ساز، موفق به کسب رتبه برتر شده است. این موفقیت 

را به همکاران خود در شرکت ایریسا و گروه فولاد مبارکه تبریک می گویم.
مدیرعامـل شـرکت ایریسـا بـا اشـاره بـه اینکـه ایـن ارزیابـی بـرای محصول 
بومی سازی شـده اسـکادای خورشـیدی ایریسـا انجـام شـده اسـت 
گفـت: مأموریـت شـرکت ایریسـا بومی سـازی صنعـت فنـاوری اطلاعـات و 
اتوماسیون صنعتی است و این شرکت با موفقیت در حال فعالیت و انجام 

پروژه های مرتبط با این حوزه در بیشتر شرکت های فولادی کشور است.

رونمایی از سامانه کارلینک با حضور وزیر صمت

در ششمین جشنواره ملی فولاد ایران از »نسخه جدید سامانه 
به هم رسانی نیازها و توانمندی های بومی سازی کارلینک« با حضور وزیر 
صمت رونمایی شد. این سامانه با همت متخصصان شرکت ایریسا و با 
همکاری سازمان ایمیدرو، انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و مرکز ملی 
شماره گذاری کالا و خدمات ایران تولید شده است و به عنوان پل ارتباطی 
کارآمد و بر اساس اطلاعات فنی کالاهای تولیدکنندگان داخلی و اطلاعات 

فنی نیازهای شرکت های متقاضی فولاد عمل می کند.
مدیرعامل شرکت ایریسا در مراسم رونمایی از این سامانه گفت: 
کارلینک« سامانه ای نوآورانه در حوزه بومی سازی است و با هدف  «
تسهیل ارتباط میان صنایع و سازندگان داخلی، به ویژه در صنعت فولاد، 

به مرحله ای جدید از تکامل خود رسیده است.
کبـر گل بـو در ادامـه افـزود: ایـن سـامانه کـه حاصـل تـلاش متخصصـان  ا
شـرکت ایریسـا و بـا حمایت هـای انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران، 
سـازمان توسـعه و نوسـازی معـادن و صنایـع معدنـی ایـران و مرکـز ملـی 
شـماره گذاری کالا و خدمـات ایـران ایجـاد شـده، در سـه نسـل متوالـی 

تکامل یافته است. در نسل اول، سامانه های مجزایی برای هر کارخانه 
ایجاد می شـد کـه مدیریت آن هـا پیچیـده و پرهزینه بـود. در نسـل دوم، 
یـک سـامانه واحـد بـرای صنعـت فـولاد راه انـدازی شـد، امـا هنـوز هـم 
کنده انجام می شـد. نسـل  ارتباط بین صنایع و سـازندگان به صورت پرا
 collaborative کی یـا همـان سـوم کارلینک، بـا ایجـاد یـک سـکوی اشـترا
platform، تمامی بازیگران صنعت را به هم متصل و فرایند بومی سازی را 
کنون بیش از 37۴ هزار کاتالوگ کالا در این سامانه  تسهیل کرده است. تا
بارگذاری شـده و به صنایع امـکان می دهد که به راحتی تأمین کنندگان 
داخلـی را شناسـایی کننـد. همچنیـن در ایـن سـامانه بیـش از 22 هـزار 
کسـب وکار بین کارلینـک و مرکـز ملـی شـماره گذاری کالا و خدمـات ایران 

همسان سـازی شـده اسـت.
وی در ادامه گفت: در نسل چهارم، علاوه بر حمایت های معنوی دولت، 
کارلینک با بهره گیری از هوش مصنوعی و علم داده بهینه سازی خواهد 

شد تا به هم رسانی را تسهیل کند و تجربه کاربری را بهبود ببخشید.

امضای تفاهم نامه همکاری شرکت ایریسا و پارک علم و 
فناوری خراسان رضوی

به گزارش خبرنگار ایراسین، تفاهم نامه همکاری شرکت ایریسا و پارک 

علم و فناوری خراسان رضوی در ششمین نمایشــگاه ملی فولاد ایران 
در غرفــه فــولاد مبارکــه و به منظــور برقــراری ارتبــاط منظــم، هدفمنــد و 
اثربخش و ایجــاد همکاری هــای تنگاتنــگ و نیز در راســتای حمایــت از 
شرکت های فناور و دانش بنیان با استفاده قوانین و مقررات کشوری، 
به منظور توســعه فنــاوری، بومی ســازی و خودکفایــی در صنعــت فولاد 
و صنایــع معدنــی بیــن شــرکت بین المللــی مهندســی سیســتم ها و 
کبــر گل بــو مدیرعامل این شــرکت  اتوماســیون )ایریســا( بــه نمایندگــی ا
و پــارک علــم و فنــاوری خراســان رضــوی بــه نمایندگــی علــی اســماعیلی 

رئیــس پــارک امضــا شــد.
ایــن تفاهم نامــه بــا تمرکــز بــر حوزه هــای اتوماســیون صنعتــی، 
سیســتم های اطلاعاتی، تحول دیجیتال شــبکه و زیرســاخت، امنیت 
ســایبری و توســعه فنــاوری اطلاعــات و بسترســازی، جریان ســازی 
و شبکه ســازی بیــن بازیگــران اصلــی زیســت بوم توســعه اقتصــاد 

دانش بنیــان امضــا شــد.
حمایــت از توســعه یــا تجاری ســازی تحقیقــات و فنــاوری و ســاخت 
توســعه  و  کارفرمــا  موردنیــاز  خدمــات  و  تجهیــزات  سیســتم ها 
همکاری هــای پژوهشــی و فنــاوری و همــکاری در گســترش تحقیقــات 
توســعه در زمیــن فناوری هــای صنایــع معدنــی و فلــزی از دیگــر 

موضوعــات ایــن تفاهم نامــه اســت.

امضای تفاهم نامه همکاری بین شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری و ایران ترانسفو
در حاشیه برگزاری ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران انجام شد؛

درخشش شرکت ایریسا در ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد

در حاشــیه برگزاری ششــمین جشــنواره و نمایشگاه 
ملــی فــولاد ایــران، شــرکت فــولاد سفیددشــت و 

ایران ترانسفو تفاهم نامه همکاری امضا کردند.
به گزارش روابط شرکت فولاد سفیددشت، بر اساس این 
تفاهم نامه که با هدف بومی سازی و توسعه فناوری امضا شد، با توجه به 
توانمندی های ایران ترانسفو، بومی ســازی ترانسفورماتورهای موردنیاز 
کوره شــرکت فولاد سفیددشــت انجام خواهد شــد که صرفه جویی ارزی 

حاصل از این همکاری بالغ بر 7 میلیون یورو خواهد بود.
در این تفاهم نامه که به منظور کاهش وابستگی به واردات، تقویت توان 
تولید داخلی، انتقال دانش فنی و حمایت از تولید ملی منعقد شده است، 
مقرر شد ایران ترانســفو علاوه بر تأمین تجهیزات، آموزش های لازم برای 
نصب و راه اندازی را نیز به کارشناسان شرکت فولاد سفیددشت ارائه دهد.

مدیر خرید شرکت فولاد سفیددشت:
کثری از توان تولیدکنندگان و صنعتگران  راهبرد اســتفاده حدا

داخلی در دستور کار شرکت

در حاشیه آیین امضای این تفاهم نامه، سید مجتبی غیوری، مدیر خرید 
شرکت فولاد سفیددشت، با اشاره به اصل بومی ســازی و توانمندسازی 
داخلی به عنوان یکی از اولویت های مهم شرکت گفت: با تشکیل کمیته 

بومی ســازی فولاد سفیددشــت با همکاری واحد بهره برداری، در ســال 
1۴02، پس از شناسایی و سازماندهی قطعات و تجهیزات با قابلیت تأمین 
از داخل، بومی سازی بیش از ۶00 قطعه و تجهیز موردنیاز صنعت فولاد در 

دستور کار قرار گرفت.
غیوری در ادامه افزود: شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری در 
کثری از توان تولیدکنندگان و صنعتگران  راستای سیاست استفاده حدا
داخلی، طی دو سال منتهی به دی ماه 1۴03، موفق به بومی سازی بخشی 
از تجهیزات و قطعات موردنیاز خود به ارزش بیش از 550 میلیارد تومان 

معادل 13 میلیون یورو شده است.
وی خاطرنشـان کـرد: بومی سـازی قطعـات و تجهیـزات در راسـتای 
تحقـق راهبردهـای کلان گـروه فـولاد مبارکـه و به طـور مشـخص، مبنی 
کثـری از تـوان و تخصـص شـرکت های ایرانـی در  بـر اسـتفاده حدا
تأمیـن تجهیـزات اساسـی صنعـت فـولاد کشـور و کاهـش وابسـتگی بـه 
تجهیزات وارداتی اسـت و از جنبه های مختلفـی ازجمله خودکفایی، 
توانمندسـازی صنایع داخلی، کاهش هزینه های خرید و جلوگیری از 
ارزبری، قابلیت بهینه سـازی و بازطراحی تجهیزات و قطعات، تسـریع 
در فراینـد خریـد و سـهولت دسترسـی بـه خدمـات پـس از فـروش حائـز 

اهمیـت اسـت.
غیوری در ادامه با اشــاره به تدوین سند بومی ســازی و توسعه همکاری 
واحدهای خرید و بهره برداری جهت سیاست گذاری تأمین قطعات واحد 

فولادسازی، برای پیشــبرد هرچه بهتر برنامه تأمین تجهیزات و قطعات 
موردنیاز این واحد از تأمین کنندگان داخلی ابراز امیدواری کرد.

مدیر بهره برداری شرکت فولاد سفیددشت:
ارتباط مستقیم بومی سازی موفق با نحوه اولویت بندی صحیح 

قطعات و تجهیزات

ایمان سلیمانی، مدیر بهره برداری شــرکت فولاد سفیددشت نیز ضمن 
اشــاره به اهمیت بومی ســازی در مدیریت زنجیــره تأمین، افــزود: فرایند 
بومی سازی موفق ارتباط مستقیمی با نحوه اولویت بندی صحیح قطعات 

و تجهیزات دارد. 
ایمان سلیمانی با اشــاره به اســتفاده از روش کرالجیک در اولویت بندی 
تجهیــزات در ایــن شــرکت، بیــان داشــت: در ســال های گذشــته واحــد 
بهره برداری ضمن تعریف اقدام »اولویت بندی اقلام استراتژیک و گلوگاهی« 
ذیل هدف استراتژیک »توسعه بومی سازی قطعات و تجهیزات« اقدام به 

شناسایی و ایجاد سفارش های تأمین این قطعات کرده است.
ســلیمانی همچنین با اشــاره به اهمیت بومی ســازی تجهیز خشک کن 
تبریدی گاز ســیل به منظــور تأمیــن گاز خنثــی لازم برای مخــازن ذخیره 
آهن اســفنجی، افزود: بــا توجه بــه راه اندازی واحــد فولادســازی و نیاز به 
ذخیره سازی آهن اســفنجی تولیدی در مخازن ذخیره، با پیگیری های 
صورت گرفته، با توجه به زمــان تأمین طولانی و هزینه ســه برابری تأمین 
تجهیز مذکور از سازندگان خارجی، با انجام برنامه ریزی های لازم جهت 
بومی سازی این تجهیز، فولاد سفیددشت توانست با موفقیت این تجهیز 

را راه اندازی کند و به بهره برداری برساند.
حامد مرتضوی، کارشناس بومی سازی فولاد سفیددشت نیز از طراحی و 
ساخت یونیت هوای فشرده غبارگیر، ترانسفرکار دوم LF، سگمنت های 
ماشــین ریخته گری، قالب ماشــین ریخته گری، غلتک های مونتاژشده 
ماشین ریخته گری، صفحات مسی قالب، مکانیسم سیلندر هیدرولیک 
 EAF، WIRE FEEDING MACHINE،OSCILLATOR SERVO کوره
CYLINDER، تاندیش، درام مســی درب ســرباره کوره EAF و نازل های 
پاشش آب سگمنت های ماشین ریخته گری به عنوان مهم ترین تجهیزات 
و قطعــات بومی سازی شــده شــرکت فــولاد سفیددشــت چهارمحــال و 

بختیاری در دو سال گذشته نام برد.

سید مجتبی غیوری
 مدیر خرید شرکت فولاد سفیددشت

ایمان سلیمانی
 مدیر بهره برداری شرکت فولاد سفیددشت

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران

خبــــــــــــــر کوتاه

در آخرین روز ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد 
انجمن  دبیر  خلیفه سلطانی  رسول  حضور  با  ایران 
و  سنگان  فولاد  مدیرعامل  امرایی  علی  تولیدکنندگان، 
محمدرضا بنائیان مدیر ارشد تولید فولاد مبارکه از پروژه فاز اول 

رصدخانه هوش مصنوعی این شرکت رونمایی شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، علی امرایی، مدیرعامل شرکت صنایع 
معدنی فولاد سنگان، در این مراسم گفت: این جشنواره فرصتی 
مناسب برای معرفی اقدامات شرکت ها در حوزه بومی سازی و 

فعالیت های دانش بنیان است.
وی از انعقاد قراردادهایی به ارزش حدود 300 میلیارد تومان با 
کید کرد: این قراردادها برای  شرکت های دانش بنیان خبر داد و تأ
اولین بار در کشور منعقد شده و از خروج حدود 3.5 میلیون یورو 

ارز از کشور جلوگیری خواهد کرد.
پایلوت پلنت های   ، کشور در  بار  اولین  برای  افزود:  امرایی 
گندله سازی، کنسانتره و احیا را راه اندازی کرده ایم. همچنین، 
رصدخانه هوش مصنوعی شرکت فولاد سنگان نیز به طور رسمی 
آغاز به کار کرده است و این پروژه ها نشان دهنده حرکت جدی 

ما در مسیر تحول دیجیتال و انقلاب صنعتی نسل چهارم است.
مدیرعامل فولاد سنگان خاطرنشان کرد: این اقدامات نه تنها 
به پیشرفت صنعت فولاد کشور کمک می کند، بلکه نقش مهمی 
در کاهش وابستگی به فناوری های خارجی و صرفه جویی ارزی 

خواهد داشت.
کید کرد: ما با استفاده از ظرفیت های داخلی و همکاری با  وی تأ
شرکت های دانش بنیان، گام های بلندی در جهت خودکفایی و 

توسعه پایدار صنعت فولاد برداشته ایم.
سیستم دیسپاچینگ هوشمند موجب ۴0 درصد 

صرفه جویی در مصرف انرژی می شود
امرایی، همچنین از راه اندازی سیستم دیسپاچینگ هوشمند 
توزیع آب، برق و گاز در این شرکت خبر داد و گفت: این سیستم 
در دوره های ناترازی انرژی، حداقل ۴0 درصد صرفه جویی مصرف 

انرژی را به همراه خواهد داشت.
وی در ادامه افزود: سیستم دیسپاچینگ هوشمند، نه تنها به 
کاهش مصرف انرژی کمک می کند، بلکه نقش مهمی در مدیریت 
بهینه منابع و افزایش بهره وری در شرکت ایفا می کند. این اقدام 
بخشی از برنامه های ما برای حرکت به سمت صنعتی پایدار و 

هم سو با استانداردهای جهانی است.
مدیرعامل فولاد سنگان خاطرنشان کرد: این شرکت با به کارگیری 
فناوری های نوین و هوشمند، در تلاش است تا علاوه بر کاهش 
هزینه ها، گامی مؤثر در جهت حفظ منابع انرژی و محیط زیست 

بردارد.
سیستم مرکزی هوشمند توزیع آب، برق و گاز به 

بهینه سازی مصرف انرژی کمک می کند
امرایی، از عملکرد موفق سیستم مرکزی هوشمند توزیع آب، برق و 
گاز در این شرکت خبر داد و اظهار داشت: این سیستم باعث شده 
تا شرکت بتواند بهینه سازی قابل توجهی در حوزه انرژی انجام دهد 

و با برنامه ریزی های دقیق، به اهداف تولیدی خود دست یابد.
وی افزود: با راه اندازی این سیستم، در نُه ماه سال جاری موفق 

شدیم کل تولید سال گذشته خود را محقق کنیم.
احداث پردیس صنایع معدنی دانش بنیان در 

منطقه سنگان
امرایی، از احداث پردیس صنایع معدنی دانش بنیان در منطقه  
سنگان خبر داد و گفت: این پردیس با هدف حمایت از شرکت های 
فعال در حوزه های هوش مصنوعی و صنایع معدنی دانش بنیان 

ایجاد شده است.
 مدیرعامل فولاد سنگان خاطرنشان کرد: پردیس صنایع معدنی 
دانش بنیان، بخشی از برنامه های بلندمدت شرکت برای حرکت 

به سمت تحول دیجیتال و انقلاب صنعتی نسل چهارم است.
کید کرد: ما معتقدیم با حمایت از شرکت های  وی در پایان تأ
می توانیم  داخلی،  ظرفیت های  از  استفاده  و  دانش بنیان 
چالش های صنعت را به صورت ریشه ای حل کنیم و به پیشرفت و 

توسعه پایدار دست یابیم.
کید بر بهینه سازی فرایندها و شناسایی مشتریان  تأ

بالقوه در پروژه رصدخانه هوش مصنوعی
در ادامه، سیدمهدی حسینی سمنانی، مسئول هیئت رئیسه 
کمیسیون شرکت های دانش بنیان خراسان رضوی، چنین گفت: 
رصدخانه هوش مصنوعی فولاد سنگان، فاز اول این ابرپروژه 
است. ما در این پروژه به دنبال شناسایی الگوهایی هستیم که 

می توانند به افزایش بهره وری در صنعت کمک کنند. 
گام بلند فولاد سنگان در تحول دیجیتال و 

هوشمندسازی صنایع
وی افزود: در این طرح قصد داریم با استفاده از هوش مصنوعی، 
پیمانکاران و تأمین کنندگان موردنیاز برای بومی سازی و تحقیق 
و توسعه در صنایع را شناسایی کنیم و آن ها را به وندورلیست 
)فهرست تأمین کنندگان( فولاد سنگان اضافه کنیم. این گامی 
بزرگ در راستای تحول دیجیتال و ورود به عصر هوشمندی است.

رونمایی از فاز اول رصدخانه 

هوش مصنوعی فولاد سنگان

 در ششمین جشنواره ملی فولاد
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سید رسول خلیفه سلطانی، دبیر انجمن تولیدکنندگان 
فــولاد ایــران، در اختتامیــه ششــمین جشــنواره و 
نمایشگاه ملی فولاد ایران گفت: ۲1 قرارداد و تفاهم نامه 

در جشنواره امسال 7۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی داشت.
به گزارش خبرنگار ایراسین، سید رسول خلیفه سلطانی، دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران در این آیین اظهار کرد: در حــدود 130 دلار در 
هر تُن وابســتگی ارزی فولاد بود و امــروز این رقم به حــدود ۴0 دلار در هر 

تُن رسیده است.
وی با اشاره به تهدید ناترازی انرژی گفت: این تهدید باید مورد توجه قرار 
گیرد و برای آن چاره اندیشی شود. امیدوارم مسئولان کشور به این باور 
برسند که تهدید ناترازی انرژی برای صنعت و کشاورزی در صورت ورود 

خود صنایع برطرف خواهد شد.
خلیفه سلطانی همچنین به رویکرد جشنواره و نمایشگاه امسال در زمینه 
آب، انرژی و محیط زیست اشاره کرد و افزود: خواستیم نشان دهیم که 

فولاد مصرف کننده آب نیست و تنها 0.18 آب مصرفی در کشور به فولاد 
اختصاص دارد.

وی ادامه داد: زنجیره فولاد و صنایع معدنی درصدد تأمین آب برای کویر 
مرکزی ایران به میزان حدود یک میلیارد مترمکعب و معادل حوضه آبریز 

زاینده رود هستند.
دبیر انجمن تولیدکننــدگان فولاد ایــران از پیگیری راه انــدازی میادین 
کوچک گازی در چهار ســال گذشــته خبر داد و گفت: فولاد 5 درصد گاز 
کشــور را مصرف می کند؛ اما درصدد توســعه اســتخراج گاز هســتیم و ما 

می توانیم دو برابر نیاز خود به گاز را تأمین کنیم.
گــذاری 30 درصــد تأمیــن گاز کشــور به بخش  وی همچنیــن بــر لــزوم وا
کید کرد و افزود: باید کنسرسیوم های انرژی در کشور شکل  خصوصی تأ
بگیرد. انتظار ما این است که در فضای تهدید موجود، به سمت تأمین 

انرژی خیز برداریم.
خلیفه سلطانی در خصوص برگزاری جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران 

گفت: همواره به صورت ساختارمند پیش رفته ایم و انجمن تولیدکنندگان 
فولاد و ایمیدرو این موضوع را دنبال کرده اند.

وی از آغاز کار سامانه کارلینک در این جشنواره خبر داد و افزود: امروز این 
سامانه به عنوان سامانه جامع کسب وکار صنعت کشور شناخته می شود. 
ما در این سامانه 170 هزار متریال کد مشــترک با فولادی ها پیدا کردیم و 

هرکدام از این کالاها کاتالوگ دارند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران همچنین به امکان صادرات فولاد 
به اوراسیا اشاره کرد و گفت: ما امکان صادرات فولاد به اوراسیا را نداریم؛ اما 
امکان ارائه خدمات مهندسی را داریم. ما برای صادرات توسعه تکنولوژی 

و ساخت داخل خیز برداشته ایم.
وی در پایان به موفقیت های جشــنواره اشــاره کرد و گفت: 21 قــرارداد و 
تفاهم نامه در جشنواره امسال 70 میلیون دلار صرفه جویی ارزی داشت 
و 128 شــرکت در نمایشــگاه حضور داشــتند که نیمــی از این شــرکت ها 

دانش بنیان هستند.

خبر  کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

بهره برداری از ۲ فاز نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی 

خورشیدی فولاد مبارکه 

تا نیمه نخست سال 1۴۰۴

به گزارش خبرنگار ایراسین، عبدالرسول احمدی بنی، 
رئیس گروه فنی انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه، در پنل 
تخصصی »راهبرد بهره برداری از انرژی های نو و تجدیدپذیر در 
شرکت فولاد مبارکه« در چهاردهمین نمایشگاه بین المللی 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق اظهار کرد: مصرف 
انرژی فولاد مبارکه به دلیل نوع فرایندی که دارد مصرف برق 

قابل توجهی دارد.
وی با بیان اینکه به دنبال شرایط کشور و همچنین توسعه پایدار 
فولاد مبارکه دو رویکرد بهینه سازی مصرف انرژی و همچنین تولید 
انرژی در فولاد مبارکه در دستور کار قرار گرفت، ابراز کرد: باید توجه 
داشت که بهینه سازی مصرف برق در فولاد مبارکه از سال های 
گذشته مورد توجه بوده و ممیزی انرژی هرساله در این شرکت 
انجام می شود. البته باید توجه داشت که در کنار بهینه سازی 
مصرف برق، بهینه سازی مصرف آب و گاز نیز در این شرکت همواره 

مورد توجه بوده است.
رئیس گروه فنی انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه 
تولید انرژی به ویژه در شرایط فعلی که سرمایه گذاری در این زمینه 
صرفه اقتصادی دارد، مورد توجه قرارگرفته است، افزود: ازجمله 
این اقدامات نیروگاه سیکل ترکیبی کلاس F با ظرفیت ۹1۴ مگاواتی 
کنون دو واحد گازی هرکدام با ظرفیت اسمی به میزان  است که تا
307 مگاوات  یعنی جمعاً ۶1۴ مگاوات وارد مدار شده و واحد بخار 

آن نیز سال آینده بهره برداری خواهد شد.
وی با بیان اینکه 2 واحد نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد مبارکه تا نیمه 
آذرماه امسال با تمام ظرفیت فعال بود، اضافه کرد: از نیمه آذرماه 
گر  به دلیل محدودیت گاز این نیروگاه از مدار خارج شده است و ا

محدودیت برطرف شود با تمام ظرفیت در مدار قرار می گیرد.
احمدی بنی همچنین به راه اندازی نیروگاه خورشیدی فولاد 
کنون ۴0 مگاوات  مبارکه با ظرفیت ۶00 مگاوات اشاره کرد و گفت: تا
این پروژه در مدار قرارگرفته، پنل های تولید ۶0 مگاوات نیز نصب 
شده و امیدواریم تا پایان سال 100 تا 120 مگاوات برق تولیدی این 

نیروگاه در مدار قرار گیرد.
 وی ابراز کرد: چنانچه مشکلی در زمینه تأمین تجهیزات نداشته 
باشیم، بر اساس برنامه زمان بندی شده، 2 فاز از این نیروگاه تا 

نیمه اول سال آینده بهره برداری خواهد شد.
رئیس گروه فنی انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه در خصوص 
آخرین وضعیت نیروگاه بادی فولاد مبارکه با ظرفیت 200 مگاوات 
نیز گفت: این پروژه در حال حاضر در مرحله مطالعات قرار 
دارد، دکل های بادسنجی نصب شده و داده های باد در حال 
اندازه گیری است و مجوزها و سایر اقداماتی که برای پیشبرد پروژه 

باید انجام شود نیز در دست اقدام است.
وی در خصوص استفاده از حرارت ناشی از فرایندهای تولید 
فولاد برای تولید انرژی نیز ابراز کرد: در این زمینه در قالب یک 
پروژه، بازیافت حرارتی نیروگاه گازی فولاد مبارکه را انجام دادیم و 
با این اقدام در حال حاضر از حرارت هدررفته از دودکش ها، بخار 

موردنیاز برای یک توربین بخار تأمین می شود.
بومی سازی پنل های خورشیدی در دستور کار است

محمدرضا جعفرزاده، مدیرعامل شرکت صناپ نیز در این پنل با 
بیان اینکه فولاد مبارکه به دلیل توسعه پایدار خود در کسب وکار 
گر  در سال 1۴00 در حوزه انرژی سرمایه گذاری کند، اظهار کرد: ا
بحث انرژی در توسعه پایدار حل شود، مسائل به صورت راحت تر 

پیگیری می شود و نتیجه بخش خواهد بود.
وی با بیان اینکه صناپ از سال 1۴01 تشکیل شد و همان سال 
برگزاری مناقصه و مباحث اجرایی پروژه نیروگاه ۶00 مگاواتی 
خورشیدی فولاد مبارکه را در دستور کار قرار داد، ابراز کرد: علاوه بر 
نیروگاه خورشیدی ۶00 مگاواتی، نیروگاه بادی 200 مگاواتی سنگان 

نیز در دستور کار صناپ است.
مدیرعامل شرکت صناپ با بیان اینکه نیروگاه خورشیدی فولاد 
مبارکه بزرگ ترین نیروگاه متمرکز خورشیدی کشور است، افزود: 
ازاین رو سعی شد از بهترین تجهیزات در این نیروگاه استفاده 
شود و بخشی از این تجهیزات را از خارج تأمین کردیم. بومی سازی 
نیز در کنار این پروژه در حال انجام است. پنل ها از خارج از کشور 
تأمین می شود؛ اما در کنار آن شرکت های داخلی نیز موردتوجه 

قرار گرفتند تا بتوان ظرفیت آن ها نیز استفاده کرد.
 وی اضافه کرد: در حوزه ردیاب خورشیدی نیز اولین بار بود که 
نیروگاهی با این مقیاس را در کشور راه اندازی کردیم و امیدواریم 
بتوانیم ظرفیت های آینده نیروگاه را از ردیاب های خورشیدی 

داخلی استفاده کنیم.
که برای اولین باز  جعفرزاده در خصوص اینورتر نیز گفت: ازآنجا
از ظرفیت ۶.25 مگاواتی استفاده کردیم، این محصول در داخل 
کشور نبود و آن را وارد کردیم. در خصوص اسکادا، اتوماسیون و 
مانیتورینگ این نیروگاه نیز کاماً از تجهیزات بومی و شرکت ایریسا 

استفاده کردیم. 

در پنل »راهبرد بهره برداری از انرژی های نو و تجدیدپذیر در شرکت 
فولاد مبارکه« مطرح شد؛

لزوم تشکیل کنسرسیوم های انرژی و ورود بخش خصوصی به تأمین گاز

معرفی شرکت های برتر حوزه فناوری و نوآوری از نگاه شرکت فولاد مبارکه
شرکت های برتر حوزه فناوری و نوآوری از نگاه شرکت 
فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین شرکت تولیدکننده 
فولاد کشور در آیین اختتامیه ششمین جشنواره و 

نمایشگاه ملی ایران معرفی شدند.

به گزارش خبرنگار ایراسین، بر این اساس از شرکت های شرکت 
نوین الکترود اردکان و توکارنگ فولاد سپاهان، به عنوان شرکت های 
برتر در زمینه بومی سازی و توسعه ساخت داخل در حوزه مواد اولیه و 

مصرفی، از طرف شرکت فولاد مبارکه اصفهان تقدیر شد.

ک و شرکت پیشگامان صنعت   همچنین شرکت های ماشین سازی ارا
آسیا به عنوان تولیدکنندگان برتر در زمینه بومی سازی و ساخت قطعات 

و تجهیزات موردنیاز زنجیره فولاد از نگاه فولاد مبارکه معرفی شدند.
 در حوزه توسعه تکنولوژی نیز شرکت فولاد مبارکه شرکت کاوشگران پایا 

محورتلاش را به عنوان شرکت برتر در حوزه آب محیط زیست و اقتصاد 
چرخشی معرفی کرد.

 شرکت هوشمند چابک اسپادان نیز  به عنوان شرکت برتر در زمینه 
تحول دیجیتال و هوشمندسازی از نگاه فولاد مبارکه معرفی شد.

گزارش ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در اختتامیه جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران مطرح کرد:

سید رسول خلیفه سلطانی
 دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

ینه ها و افزایش ایمنی بومی سازی شیرهای گازی در فولاد مبارکه؛ گامی مؤثر در کاهش هز
در پنل تخصصی »درس آموخته های فرایند بومی سازی یا شیرهای گازی« مطرح شد؛

به گزارش خبرنگار ایراسین، در پنل تخصصی »درس 
آموخته های فرایند بومی سازی یا شیرهای گازی« در 
ششمین نمایشگاه ملی فولاد ایران، کارشناسان و 
مدیران شرکت فولاد مبارکه و شرکت آریا فرسان به تشریح چالش ها 
و دستاوردهای بومی سازی شیرهای گازی پرداختند و بر اهمیت این 

کید کردند. پروژه در کاهش هزینه ها و افزایش ایمنی تأ
سعادت رادی، کارشناس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه در این پنل اظهار 
کرد: چالش انتخاب سازنده شیرهای گازی در سال های گذشته برای ما 
بسیار قابل توجه بود. در گام اول، تیم بومی سازی را تشکیل دادیم و نیازها و 
چالش ها را مشخص کردیم. توانستیم چند سازنده بزرگ کشور را شناسایی 

و آن ها را برای تولید این شیرها تشویق کنیم.
وی افزود: شیر گازی یک شیر خاص به شمار می رود و تست و عملکرد آن 
بسیار حائز اهمیت است. این شیر در محل های حساسی نصب می شود 
و در صورت بروز مشکل، هزینه های جانی و مالی زیادی به همراه دارد. به 
همین دلیل، شرکت آریافرسان، خط ما را شبیه سازی کرد که برای ما بسیار 

کمک کننده بود.
مجید امینی، مدیرعامل شرکت آریافرسان اسپادانا نیز در ادامه گفت: 
نیاز دوطرفه ما و فولاد مبارکه ما را به موضوع تولید شیرهای گازی وارد کرد. 

فرایند تولید به خوبی انجام شد و گام اول بومی سازی تا ساخت یک سال 
طول کشید که در ادامه این زمان کمتر شد.

وی در ادامه به چالش های شبیه سازی اشاره کرد و گفت: شبیه سازی 
تست در محل کار بسیار مشکل بود. دو مورد شبیه سازی برای تولید این 
شیرها انجام شد که شامل شبیه سازی نرم افزاری و تست های مطمئن 
بود. شرایط محیطی را ایجاد کردیم و تست ها را در داده های ۶0 اینچ به 

بالا انجام دادیم.
مدیرعامـل شـرکت آریافرسـان اسـپادانا همچنیـن بـه بهینه سـازی های 
انجام شـده اشـاره کـرد و گفـت: »شـرایط جدیـدی نسـبت بـه طراحـی 
اولیه سـایت داشـتیم و تغییراتی در ساختار شـیر ایجاد کردیم. سیستم 
آب بنـدی را تغییـر دادیـم و سـعی کردیـم حضـور اپراتـوری انسـانی را بـه 

حداقـل برسـانیم.
محمد مهدی ثابت قدم، سرپرست تعمیرات احیا مستقیم شرکت فولاد 
مبارکه نیز در این پنل گفت: بومی سازی شیرهای گازی برای ما بسیار حائز 
اهمیت بود و اجرای این پروژه میلیاردها تومان آورده مالی داشت. سرعت 

عمل در راه اندازی تجهیزات پس از تعمیرات برای ما بسیار مهم است.
این پنل تخصصی نشان دهنده عزم و اراده شرکت های ایرانی در راستای 

بومی سازی فناوری های کلیدی و افزایش ایمنی در صنعت فولاد است.
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احداث نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه 

اتفاق مبارکی در کشور است

خبر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

روح الله متفکر آزاد، نماینده مردم تبریز و عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شورای اسلامی، در بازدید از غرفه فولاد مبارکه در 
چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی برق گفت: بر اساس قانون برنامه هفتم توسعه 
افزایش تولید 1۲ هزار مگاوات برق از منابع تجدیدپذیر و ۲ هزار 

مگاوات برق در حوزه هسته ای در دستور کار است.
وی افزود: با توجه به شرایط اخیر کشور و تهدیدات موجود، این 
وضعیت به فرصتی برای تأمین مالی پروژه ها تبدیل شده است. 
هدف این است که قبل از پایان 5 سال برنامه، اهداف تعیین شده 
در این زمینه محقق شود. صندوق توسعه ملی در این راستا 
فعال شده و دولت نیز مدل های مختلف تأمین مالی را آزمایش 
می کند. به نظر می رسد که این اهداف ممکن است در مدت 2 

سال به دست آید.
متفکرآزاد در همین زمینه تصریح کرد: بخش خصوصی نیز با 
توجه به نیاز خود به برق و تضمین های موجود، می تواند در این 
فرایند مشارکت کند. همچنین، شرکت های بزرگ مانند صنایع 
فولادی و پتروشیمی ها نقش مهمی در تولید برق موردنیاز خود 
و کشور خواهند داشت. فولاد مبارکه نیز نیروگاه خورشیدی را 
در زمینی به مساحت یک هزار و 200 هکتار در دستور کار دارد که 

اتفاق مبارکی است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس در بازدید از غرفه فولاد مبارکه  در 
چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر  :

روح الله متفکر آزاد
 نماینده مردم تبریز 

و عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی

نشسـت هم اندیشـی مدیرعامـل شـرکت فـولاد 
مبارکـه و معاونـت فـروش و بازاریابـی ایـن شـرکت 
بـا اعضـای هیئت مدیـره انجمـن تولیدکننـدگان 
لوله های فولادی و پوشـش خطوط انتقال روز دوشنبه 17 دی ماه 

برگـزار شـد.
به گزارش خبرنگار فولاد، محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه 
در این نشسـت با اشـاره به عـزم جـدی و آمادگی کامـل فـولاد مبارکه در 
کثری نیاز پروژه های ملی انتقال آب، نفت و گاز گفت: این  تأمین حدا
امـر می توانـد در زنجیره تولیـد لوله هـای فـولادی، دغدغه تأمیـن مواد 
اولیه موردنیاز لوله سـازان را برطرف کند و منجر به رونق بخشی و رشد 

و شـکوفایی این صنعت شود.
طیب نیا ضمن قدردانی از مشارکت شرکت های تولیدکننده لوله های 
فولادی در انجام پروژه های عمرانی و نقشی که این شرکت ها در خلق 
ارزش برای کشـور داشـته اند، افزود: انجـام پروژه های ملی انتقـال آب، 
 ، علاوه بـر کمـک بـه تأمیـن آب شـرب مناطـق مرکـزی و کویـری کشـور
می توانـد بـه پایـداری صنایـع پایین دسـتی فـولاد مبارکـه و همچنیـن 
ایجـاد اشـتغال و فرصت هـای شـغلی جدیـد و حفـظ اشـتغال موجـود 

کمـک بسـزایی کند. 
مدیرعامـل فـولاد مبارکه بـا اشـاره به انجـام پروژه هـای مشـترک قبلی با 
همـکاری اعضـای انجمـن تولیدکننـدگان لوله های فـولادی و پوشـش 
خطـوط انتقـال تصریـح کـرد: امیدواریـم در آینـده نیـز بـا تخصیـص 

اعتبـارات مناسـب و تزریـق منابـع مالـی موردنیـاز شـاهد اسـتفاده 
کثری از ظرفیت های کمّی و کیفی در ایجاد خطوط انتقال باشیم. حدا

ایجاد شرایط برای خرید به صورت اعتبار اسنادی 
بلندمدت برای اعضای انجمن

در ادامـه این جلسـه، ولـی الله مهابـادی، رئیس هیئت مدیـره انجمن 
تولیدکننـدگان لوله های فـولادی و پوشـش خطوط انتقـال نیز ضمن 
طرح دغدغه های اعضـای این انجمن، در خصـوص روش تخصیص 
سـهمیه از سـامانه بهین یاب و متناسـب نبـودن تخصیص سـهمیه و 
اسـتفاده از ظرفیت های موجود در شرکت های لوله سـاز، انتقاد کرد و 
خواستار ایجاد شرایط برای خرید به صورت اعتبار اسنادی بلندمدت 

برای اعضـای این انجمن شـد.
پیگیری مشکلات شرکت های لوله ساز تا حصول نتیجه

رضـا حیـدری، معـاون فـروش و بازاریابـی شـرکت فـولاد مبارکـه نیـز در 
ایـن نشسـت اظهـار کـرد: ایـن جلسـه در قالـب برنامـه جامـع ارتبـاط 
بـا مشـتریان فـولاد مبارکـه در سـال 1۴03 بـه دنبـال سلسـله جلسـات 

برگزارشـده بـا مشـتریان، اجرایـی شـد. 
وی بـا بیـان اینکـه سـال 1۴02 سـال بسـیار خوبـی از جهت فعال شـدن 
پروژه هـای انتقـال آب دریـا بـه مناطـق مرکـزی و همچنیـن پروژه هـای 
انتقال آب منطقه ای بـود، تصریح کرد: ایـن امر با همـکاری و همراهی 
فـولاد مبارکـه در تأمیـن ورق ایـن پروژه هـا محقـق شـد و خوشـبختانه 
اجـرای ایـن طرح هـا در سـال گذشـته بـا سـرعت خوبـی انجـام گرفـت.

معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه در سال 1۴03 
به دلیل محدودیت هایی که در بخش تأمین مالی و مشکلات بانکی 
ایجاد شـد، سـرعت این پروژه ها مقـداری کاهش یافـت، اضافه کـرد: با 
وجود اینکه شرکت فولاد مبارکه از ابتدای سـال جاری همواره آمادگی 
خـود را در جهـت تأمیـن نیـاز ورق هـای فـولادی موردنیـاز پروژه هـای 
انتقـال آب اعلام کـرده، اخیراً شـرکت های لوله سـاز به لحـاظ مطالبات 

خـود از پروژه هـای انتقـال آب، دغدغه هایی را مطـرح کردند.
وی اضافه کرد: امروز این دغدغه ها در این جلسه با حضور مدیرعامل 
و رئیس هیئت مدیره شـرکت فـولاد مبارکـه مطرح و قـرار بر این شـد که 
طی جلسات مشترک با مجموعه وزارت صمت و وزارت نیرو مشکلات 
ح و تـا حصـول نتیجـه و دسـت یابی بـه  شـرکت های لوله سـاز مطـر

راهکارهـای مؤثـر پیگیری هـای لازم صـورت گیرد. 
حیـدری ادامـه داد: امیدواریـم شـرایطی ایجـاد شـود کـه شـرکت های 
تولیدکنندگان لوله های فولادی و پوشش خطوط انتقال آب بتوانند 
از تمـام ظرفیـت خـود در تولیـد لولـه جهـت انجـام پروژه هـای انتقـال 

سـیالات از جملـه خطـوط آب، گاز و غیـره اسـتفاده کننـد.
در ادامـه ایـن جلسـه مدیـران عامـل شـرکت های عضـو انجمـن 
تولیدکنندگان لوله های فولادی و پوشـش خطوط انتقـال، دیدگاه ها 
و دغدغه هـای خـود ازجملـه مطالباتشـان از پروژه هـای ملـی انتقـال 
آب و همچنیـن عـدم تناسـب توزیـع مـواد اولیـه در سـامانه بهین یـاب 

را مطـرح کردنـد.

برگزاری نشست هم اندیشی شرکت فولاد مبارکه 
با تولیدکنندگان لوله های فولادی و پوشش خطوط انتقال

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

رضا حیدری
معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه

ولی الله مهابادی
رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان 
لوله های فولادی و پوشش خطوط انتقال

امضای تفاهم نامه بین شرکت فولاد آلیاژی ایران و آریا ترانسفو
به گزارش پترومتالز، شرکت فولاد آلیاژی ایران و شرکت آریا ترانسفو تفاهم نامه همکاری امضا کردند. بر اساس این تفاهم نامه که با هدف بومی سازی و توسعه فناوری به امضا رسید، شرکت آریا ترانسفو متعهد به تولید و تحویل 1۶ دستگاه ترانسفورماتور برای کارخانه نورد وایر شرکت فولاد آلیاژی ایران شده است. این 

تفاهم نامه در راستای کاهش وابستگی به واردات، تقویت توان تولید داخلی، انتقال دانش فنی و حمایت از تولید ملی منعقد شده است. همچنین مقرر شده است شرکت آریا ترانسفو علاوه بر تأمین تجهیزات، آموزش های لازم برای نصب و راه اندازی را نیز به کارشناسان فولاد آلیاژی ارائه دهد.
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چراغ سبز وزیر نفت به صنایع انرژی بر برای 

سرمایه گذاری در حوزه تولید گاز 

به گزارش دنیای معدن، جلسه کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی با حضور رئیس مجلس، وزیران نفت و نیرو، 
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و 
کارشناس مرکز پژوهش های مجلس، با موضوع »تأمین انرژی 

و سوخت موردنیاز کشور و خاموشی های اخیر« برگزار شد.
ک نژاد، وزیر نفت، در این نشست با بیان اینکه ناترازی  محسن پا
انرژی از عملکرد چندین ساله ناشی می شود، گفت: وزارت نفت 
برای افزایش تولید برنامه های کوتاه و بلندمدت متعددی دارد 

و قراردادهایی را نیز برای افزایش تولید گاز منعقد کرده است.
ک نژاد با بیان این که بهتر است صنایع انرژی بر، مثل صنایع  پا
فولاد، بخشی از منابع خود را به سرمایه گذاری در حوزه تولید گاز 
اختصاص دهند، توضیح داد: با این کار علاوه بر این که صنایع 
منتفع می شوند به وزارت نفت هم برای توسعه میادین و تأمین 

ک کمک خواهد شد. خورا
تابستان سختی را در پیش داریم

عباس علی آبادی، وزیر نیرو، گفت: باید خودمان را برای یک 
تابستان سخت آماده کنیم، زیرا تابستان گذشته 20 هزار مگاوات 
کسری برق داشتیم و پیش بینی می شود این کسری در تابستان 
پیش رو به 25 هزار مگاوات برسد، بنابراین وزارت نیرو باید خود را 

برای آن ناترازی آماده کند. این ناترازی یک نگرانی بزرگ است.
 نظارت بر نحوه پیگیری دیپلماسی انرژی

موسی احمدی، رئیس کمیسیون انرژی مجلس هم در ادامه 
این نشست، گفت: »کارگروه تهیه احکام برنامه هفتم پیشرفت 
درخصوص نفت و نیرو« تشکیل شده و مرتب از وزارتخانه ها 
گزارش گیری می شود. نظارت بر نحوه پیگیری دیپلماسی انرژی، 
وضع تولید، فعالیت های صورت گرفته در حوزه بالادست و پایین 
دست نفت و گاز و مدیریت مصرف با اختیارات تقنینی و نظارتی از 

دیگر اقدامات کمیسیون انرژی است.
ایجاد نیروگاه های خودتأمین در صنایع ضروری است 
احمد مرادی، رئیس کمیته برق کمیسیون انرژی مجلس به ذکر 
دلایل ناترازی انرژی پرداخت و گفت: انجام نشدن تعمیرات 
اساسی در نیروگاه ها، فرسودگی شبکه های برق، پرداخت نشدن 
مطالبات پیمانکاران بخش خصوصی و کاهش تولید در بخش 
انرژی های تجدیدپذیر و صنایع از مهم ترین عوامل تشدید 

ناترازی در صنعت برق است.
کید کرد: تسهیل سرمایه گذاری در حوزه انرژی، پرداخت  وی تأ
تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی، متنوع سازی سبد تولید 
برق و کاهش وابستگی نیروگاه ها به گاز طبیعی و فراورده های نفتی 

از اقدامات ضروری  در این زمینه است.
مرادی همچنین توضیح داد: اجرای کامل برنامه هفتم توسعه 
کاهش  در بخش انرژی، فرهنگ سازی برای بهینه سازی و 
مصرف، اجرای دقیق قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق و 
ایجاد نیروگاه های خودتأمین در صنایع برای جبران ناترازی های 

موجود ضروری است.

در جلسه کمیسیون انرژی مجلس 
با رئیس مجلس و وزیران نفت و نیرو مطرح شد؛

یت ناحیه آهن سازی یت سازماندهی و طبقه بندی مشاغل با مدیر دیدار کارگروه مدیر
به منظــور ارتقــای رضایــت و اشــتیاق شــغلی کارکنــان در ناحیه آهن ســازی، 
کارگروهی متشکل از رؤسا و کارشناسان مدیریت سازماندهی و طبقه بندی 
مشاغل، ضمن حضور در ناحیه آهن سازی، با مدیر، رؤسا و سرپرستان این 
ناحیه، نتایج نظرسنجی رضایت و اشتیاق شغلی کارکنان این بخش در ســال جاری را مورد 

بررسی دقیق قرار دادند.

گرچه تحلیل ها بیانگر میزان رضایت در میان  به گزارش خبرنگار فولاد، در جریان این بازدید میدانی، ا
کارکنان واحد به تفکیک رده های شغلی و واحدهای زیرمجموعه و روند هر شاخص نسبت به سال 
گذشته است، حوزه هایی که نیاز به بهبود بیشتری داشتند شناسایی و اولویت بندی شد. همچنین 
برای تسهیل در تعریف اقدامات بهبود، سبدی از پیشنهاد های حاصل از مطالعات بهینه سازی و 
مصاحبه های تخصصی به حاضران ارائه شد و در نهایت با جمع بندی نظرات، اقداماتی معین برای 

بهبود و ارتقای رضایت و اشتیاق کارکنان در ناحیه آهن سازی تعریف شد.
درخواست ناحیه آهن سازی برای برگزاری این بازدید و حضور میدانی کارگروه مدیریت سازماندهی و 
طبقه بندی مشاغل در این ناحیه نشان دهنده تعهد مدیران و مسئولان شرکت برای بهبود شرایط 
کاری و افزایش رضایت و روحیه شــغلی همکاران است و امید است اجرای چنین اقداماتی بهبود 

مستمر و فزاینده تری را در شرکت رقم بزند.

با هدف بهبود رضایت و اشتیاق شغلی کارکنان ناحیه آهن سازی انجام شد؛
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خبر  کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

اجرای تعهدات وزارت نیرو در قبال 

سرمایه گذاران نیروگاه های تجدیدپذیر 

عامل توسعه این نیروگاه هاست

به گزارش خبرنگار ایراسین، سید امیر طباطباییان، مدیر 
انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه در پنل تخصصی »مدیریت 
چالش های حوزه آب و انرژی و تأمین منابع پایدار انرژی در 
شرکت فولاد مبارکه« در چهاردهمین نمایشگاه انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق اظهار کرد: امسال در حوزه 
تولید برق 18 هزار مگاوات ناترازی انرژی داشتیم و در سال آینده 

نیز ناترازی ۲۴ هزار مگاواتی پیش بینی شده است.
وی با بیان اینکه ناترازی انرژی برق در کشور هم فرصت است و 
هم تهدید، ابراز کرد: تهدید از آنجاست که با ناترازی انرژی این 

کز تجاری اعمال خواهد شد. محدودیت برای صنایع و مرا
مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه اضافه کرد: این شرایط 
از این جهت فرصت است که ما از انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه 
خورشیدی و بادی، استفاده کنیم تا بتوانیم سرمایه این حوزه را 

در کشور افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه در دولت های سیزدهم و چهاردهم برنامه ریزی 
برای تولید برق تجدیدپذیر انجام شده و بر اساس برنامه ریزی ها، 
تا پایان دولت چهاردهم باید 30 هزار مگاوات از این برق در کشور 
تولید شود، ابراز کرد: در این میان مسئله ای که وجود دارد این 
است که باید آسیب شناسی شود  تا  دلیل اینکه سرعت راه اندازی 

نیروگاه های خورشیدی طبق پیش بینی، انجام نشده چیست.
 طباطبائیان با بیان اینکه راه اندازی نیروگاه های تجدیدپذیر در 
کشور با مشکلاتی نظیر تخصیص ارز، تأمین منابع مالی، مباحث 
مربوط به گمرک و سایر سیاست هایی که در این حوزه تدوین 
شده و اثربخشی آن چنانی نداشته روبه رو است، ابراز کرد: ما در 
فولاد مبارکه به شدت با محدودیت انرژی روبه رو هستیم و ازاین رو 
این شرایط ما را بر آن داشته در حوزه تولید انرژی در دو بخش 

سیکل ترکیبی و تجدیدپذیر اقدام کنیم.
کنون پروژه ۶00 مگاواتی نیروگاه خورشیدی را در  وی با بیان اینکه تا
دست احداث داریم، افزود: ۴0 مگاوات برق تولیدی این مجموعه 
وارد مدار شده و 80 مگاوات نیز نصب شده است و امیدواریم تا 

پایان سال آینده 200 مگاوات انرژی خورشیدی وارد شبکه شود.
مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه عمل به تعهدات 
وزارت نیرو در قبال سرمایه گذاران انرژی تجدیدپذیر برای 
تخصیص انرژی تولیدشده را یکی از اصلی ترین دلایل ترغیب 
سرمایه گذاران در این بخش دانست و گفت: چنانچه این امر 
محقق شود اثرگذاری زیادی در راستای توسعه سرمایه گذاری 

در این بخش دارد.
 فولاد مبارکه آخرین تکنولوژی های موجود را برای 

راه اندازی نیروگاه تجدیدپذیر وارد کرد
همچنین حبیب پورحسینی، مدیرعامل شرکت نام آوران مهر 
صنعت فولاد در این پنل تجربه فولاد مبارکه در راه اندازی نیروگاه 
تجدیدپذیر را از موفق ترین تجریبات نیروگاه های تجدیدپذیر 
در کشور دانست و اظهار کرد: فولاد مبارکه سعی کرد آخرین 
تکنولوژی های موجود را برای راه اندازی نیروگاه تجدیدپذیر وارد 
کند و ازاین رو از سازه های ثابت و ردیاب استفاده کرد که راندمان 

آن 20 درصد بیشتر از دیگر نیروگاه های خورشیدی کشور است.
وی تصریح کرد: این نیروگاه کمترین هزینه نگهداری تجهیزات را 
دارد و مطمئناً در آینده بیشتر نیروگاه هایی که راه اندازی می شود 

از همین تکنولوژی استفاده خواهند کرد.
 ورود خوب فولاد مبارکه برای تولید انرژی سبز

کاظم کاشفی، دبیر کل باشگاه صاحب نظران انرژی نیز در این 
پنل اظهار کرد: توجه به تولید سبز با استفاده از انرژی سبز باید در 
دستور کار شرکت های تولیدی در صنایع مختلف ازجمله فولاد، 

سیمان و پتروشیمی قرار گیرد.
وی تصریح کرد: این امر برای ماندگاری در بازار رقابت های جهانی 

و صادرات به کشورهای اروپایی امری ضروری است.
دبیرکل باشگاه صاحب نظران انرژی با اشاره به ورود خوب فولاد 
مبارکه در زمینه تولید انرژی سبز و استفاده از آن برای تولید فولاد 
افزود: باید در همه صنایع فولادی رد پای کربن به زیر استاندارد 

تعریف شده برسد تا بتوان در بازار رقابت کرد.
وی تصریح کرد: استفاده از هیدروژن سبز در این زمینه باید مورد 
توجه قرار گیرد و فولاد مبارکه در روند تولید این امر را در دستور کار 

قرار داده است.
کاشفی با بیان اینکه شناسایی و استفاده از ظرفیت های 
بین المللی در توسعه فناوری های تجدیدپذیر باید در خصوص 
توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر مورد توجه قرار گیرد، گفت: ما 
برای راه اندازی نیروگاه تجدیدپذیر با مشکل تأمین سرمایه مالی 
مواجهیم، مشکل فناوری داریم و همچنین در برخی از حوزه ها با 
کمبود متخصصان و صاحب نظران خاص روبه رو هستیم که برای 
حل این چالش ها باید از ظرفیت های زیادی که در دنیا وجود 

دارد، استفاده کنیم.

مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه در پنل تخصصی چهاردهمین 
نمایشگاه انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق مطرح کرد:

جهش شدید صادرات بیلت فولادی چین
به گزارش پترومتالز، حجم صادرات بیلت فولادی چین در سه ماهه چهارم ۲0۲۴ به حدود ۲.۴ میلیون تن رسیده که نسبت به سه ماهه سوم سال ۲0۲۴، ۲.3 برابر افزایش یافته است. این میزان همچنین چهار برابر بیشتر از صادرات بیلت چین در دوره مشابه سال گذشته است. بازار خاورمیانه و شمال آفریقا 

)MENA( بزرگ ترین مقصد صادرات بیلت فولادی چین در سه ماهه چهارم ۲0۲۴ بوده و صادرات بیلت چین به این منطقه بیش از 1.1 میلیون تن بوده؛ در حالی که کل صادرات بیلت چین به این منطقه در سال ۲0۲3، ۲3 هزار تن بوده است

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

بهرام شکوری
رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، 

صنایع، معادن و کشاورزی ایران

بهرام سبحانی 
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

حرکت فولاد مبارکه به سمت
 خودتأمینی برای حل ناترازی در آب، برق و گاز

محمدیاســر طیب نیــا، مدیرعامــل فــولاد مبارکــه، در 
آســتانه افتتــاح ششــمین جشــنواره و نمایشــگاه 
ملــی فــولاد، در گفت وگــو بــا مجــری برنامــه »ســلام 
صبح به خیر« رادیو ایران گفت: صنعت فولاد ایران در دهه های اخیر 
کنون ایران در جایگاه دهم تولیدکنندگان  رشد قابل توجهی داشته و ا

فولاد در جهان قرار دارد.
وی با بیان اینکه صنعت فولاد ایران که روزی کاماً وابسته به واردات بود، 
کنون توانســته به ۹0 درصد خودکفایــی در تأمین قطعــات و تجهیزات  ا
برسد تصریح کرد: این موفقیت نتیجه پیاده سازی استراتژی خودکفایی 

و توسعه فناوری در دهه گذشته است.
کید بر اینکه ناترازی برق و گاز در ســال های  مدیرعامل فولاد مبارکه با تأ
اخیــر از چالش های بــزرگ صنعت فــولاد بوده اســت، اظهار داشــت: گاز 
مصرفی فــولاد مبارکــه بــه 30 تــا ۴0 درصد کاهــش یافتــه، اما با اســتراتژی 

خودتأمینی، توانستیم این محدودیت ها را مدیریت کنیم.
طیب نیا در تشــریح هرچــه بیشــتر اقداماتی کــه فــولاد مبارکــه در حوزه 
کنون با جمع آوری و تصفیه  خودتأمینی انرژی انجام داده است، گفت: ا
فاضلاب شهری، 50 درصد نیاز آبی شرکت تأمین شده و باقی آن از طریق 
انتقال آب دریا تا پایان ســال جــاری رفع خواهد شــد. همچنین احداث 

نیروگاه های برق در فولاد مبارکه، ازجمله بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی 
کشور، توانسته تولید پایدار را تضمین کند.

وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه برای 
سرمایه گذاری در میدان های گازی جنوب کشور اقدام کرده است و قرارداد 
نهایی برای تأمین گاز از این میدان ها در مراحل پایانی است و به زودی 

امضا خواهد شد.
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه با وجود چالش های ناشی از ناترازی انرژی، 
فولاد مبارکه موفق شــده جایگاه خود را در تولید فولاد حفظ و از کاهش 

تولید جلوگیری کند.

« رادیو ایران مطرح کرد: مدیرعامل فولاد مبارکه در گفت وگو با مجری برنامه »سلام صبح به خیر

به گزارش خبرنــگار فولاد، دومین نشســت مشــترک 
کمیســیون معــادن و صنایــع معدنــی اتــاق بازرگانی، 
صنایــع، معــادن و کشــاورزی ایــران و اصفهــان روز 
چهارشنبه 1۹ دی ماه 1۴۰۳ با حضور رئیس و اعضای کمیسیون معادن 
و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران و اصفهان به میزبانی فولاد مبارکه 

در اصفهان برگزار شد.
در ابتدای این نشست، محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه با بیان اینکه این شرکت به عنوان بزرگ ترین مجموعه صنعتی و 
معدنی کشــور با کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران 
مرتبط اســت، اظهار کرد: برخی اتفاقات خوبی را که در فولاد مبارکه رقم 
خورده و منجر به امیدآفرینی در جامعه خواهد شــد ارائــه می دهم، زیرا 
فعالیت ها و دســتاوردهای فولاد مبارکه به حوزه معدن وابســته اســت. 
امروز موضوع رفع ناترازی ها به موضوع شماره یک کشور تبدیل شده و از 
بالاترین مقامات کشور یعنی مقام معظم رهبری و رئیس جمهوری گرفته 

تا وزرا و صنعتگران، همه از ناترازی صحبت می کنند.
ناترازی در اقتصاد ایران یک موضوع زیربنایی است و 

صرفاً به حوزه های گاز و آب محدود نمی شود
وی در ادامه افزود: وقتی صحبت از ناترازی می شود، غالباً نگاه ها به ناترازی 
در حوزه برق و گاز معطوف می شود؛ اما باید توجه داشــت که ناترازی در 
اقتصاد ایران یک موضوع زیربنایی اســت و صرفاً به حوزه هــای گاز و آب 
محدود نمی شود. از سال 1۴00 و زمانی که مسئولیت مدیریت فولاد مبارکه 
گذار شد و مشــکل ناترازی های انرژی نیز به شــدت امروز نبود،  به من وا
»توسعه کمّی، کیفی و متوازن« را به عنوان استراتژی اصلی شرکت اعلام و 

کید کردیم. بر ضرورت ایجاد توازن در زنجیره فولاد تأ
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: طی دهه هــای اخیر، 
کنــون مــا  توســعه های قابل توجهــی در فــولاد مبارکــه صــورت گرفتــه و ا
میراث دار افتخارات و دستاوردهای گذشته ایم؛ اما توسعه متوازن موضوع 
مهمی است که ما از سه سال پیش به آن پرداختیم، زیرا بیش از اینکه با 
مشکل ناترازی انرژی مواجه باشیم، با کمبود مواد اولیه و مشکلات مربوط 
به حوزه حمل ونقل مواجه بودیم و باید این عدم توازن را حل می کردیم. 
با این حال، فولاد مبارکه طی سال های اخیر بخش قابل توجهی از میزان 

تولید خود را به دلیل محدودیت های انرژی نیز از دست داده است.
فولاد مبارکه با نگاهی مترقی از 3 سال پیش پروژه های 

خودتأمینی انرژی را آغاز کرد
وی با بیان اینکه علاوه بر انرژی، در حوزه های مختلفی ازجمله سرمایه 
انســانی بــا ناتــرازی مواجهیــم، گفــت: پــرورش نیروهــای متخصــص در 
حوزه های مختلف تا سطح مدیریت یکی از نیازهای امروز صنایع کشور 
اســت. همچنین با عدم تعــادل در تولیــد کالاها و محصــولات مختلف، 
ازجمله محصــولات فــولادی در کشــور مواجه ایم کــه این رویــه نیازمند 
اصلاح است. برای رفع ناترازی انرژی به برنامه ریزی بلندمدت نیازمندیم 
و به همین دلیل فولاد مبارکه با نگاهی مترقی از 3 سال پیش پروژه های 

خودتأمینی انرژی را آغاز کرد.
طیب نیا تصریح کـرد: زمانی کـه قصد احـداث نیروگاه بـرای تأمیـن انرژی 
موردنیـاز فـولاد مبارکـه را داشـتیم، برخـی چنیـن اقداماتـی را بیهـوده 
می دانسـتند و حتـی عـده ای از سـهام داران فـولاد مبارکـه نیـز بـه ایـن 
اقدامـات معتـرض بودنـد؛ امـا امـروز شـاهد ثمـرات سـرمایه گذاری های 
سـال های گذشـته در حـوزه نیروگاهـی هسـتیم. مـا نبایـد بـرای تأمیـن 
نیازهای خود به امید دولت ها باشیم، بلکه باید در زمینه های مختلف 
مدل ها و الگوهای موفـق را پیاده سـازی و آن ها را در سراسـر کشـور تکثیر 

کنیـم.
نیروگاه ۹1۴ مگاواتی فولاد مبارکه تا سال آینده به صورت 

کامل وارد مدار می شود
وی اذعان داشت: فولاد مبارکه برای صرفه جویی در مصرف آب از سال ها 
قبــل ســرمایه گذاری های لازم بــرای بازچرخانــی و تصفیــه پســاب های 
صنعتی و شــهری را انجام داده و راندمان مصــرف آب موردنیاز خود را به 
2.2 مترمکعب به ازای تولید هر تن فولاد رسانده است. همچنین فولاد 

مبارکه در حال اجرای پــروژه انتقال 200 میلیون مترمکعــب آب از دریای 
عمان است تا علاوه بر تأمین آب موردنیاز خود، آب موردنیاز کل صنایع 

استان اصفهان را تأمین کند.
کید کــرد: پــروژه احداث نیــروگاه ۹1۴  مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکــه تأ
مگاواتــی ســیکل ترکیبی فــولاد مبارکــه پیشــرفت قابل توجهی داشــته؛ 
به طوری که ۶1۴ مگاوات آن وارد مدار شده و در تابستان سال آینده نیز 300 
مگاوات دیگر آن وارد مدار خواهد شد. پروژه احداث نیروگاه خورشیدی 
۶00 مگاواتی فولاد مبارکه که در شرق اصفهان احداث شده نیز پیشرفت 
کنون ۴0 مگاوات آن وارد مدار شده و  قابل توجهی داشته؛ به طوری که تا
در هر ماه 20 مگاوات به این عدد اضافه خواهد شد و تا پایان سال جاری، 

رقم یادشده به 120 مگاوات می رسد.
انجام مطالعات نیروگاه بادی ۲00 مگاواتی فولاد مبارکه در 

منطقه خواف
وی بیان داشت: مطالعات پروژه احداث نیروگاه بادی 200 مگاواتی فولاد 
مبارکه در منطقه خواف نیز انجام شده و وارد مرحله مناقصه شده است. 
همچنیـن فـولاد مبارکـه حـدود 3 سـال پیـش قـرارداد یـک میـدان گازی 
را امضـا کـرده و پیگیـر اجـرای آن اسـت که بـا عملیاتـی شـدن آن، عـلاوه بر 
تأمین نیاز خود، گاز مازاد را در اختیار شبکه سراسری قرار می دهد. علاوه 
کتشافات ورود پیدا  بر موارد یادشده، این شرکت 5 سال پیش به حوزه ا
کرده و در حـال حاضر مطالعات 71 محـدوده و پهنه معدنی را در دسـتور 
کار خـود قـرار داده اسـت؛ امـا بـه دلیـل محدودیت هایـی، معطـوف بـه 
معادن کوچک اسـت و برای رفع نیاز خود در سـال جـاری اقدام به خرید 

شـرکت اپال کرده اسـت.
طیب نیا عنــوان کــرد: فــولاد مبارکــه بــرای رفــع نیازهــای خــود در حوزه 
گــر در ایــن زمینه  حمل ونقــل اقــدام بــه خریــداری 50 لوکوموتیو کــرد و ا
ســرمایه گذاری نکرده بــود، قطعاً با مشــکلات زیــادی مواجه شــده بود؛ 
همچنین طی دو ســال اخیر برای 130 روستای مجاور کم برخوردار خود 
سند پیشرفت و آبادانی تهیه کرده تا ضمن توانمندسازی و آموزش اهالی 
این روســتاها، افراد توانمندی مثل پزشــکان و مهندســان این مناطق 
را کــه به دلیــل برخــی محرومیت ها به شــهرهای بــزرگ کــوچ کرده اند به 
روستاهایشان بازگرداند. راندمان کشت در زمین های زراعی کشاورزانی 
که فولاد مبارکه بــه آنان آموزش هــای ویــژه ارائــه داده، 15 درصد افزایش 

یافته است.

رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران:

فولاد مبارکه علی رغم استفاده از انرژی خورشیدی، مشمول 
محدودیت انرژی می شود

در ادامه این نشست، بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران گفت: جلســات 
کمیســیون معادن و صنایــع معدنــی اتــاق بازرگانــی، صنایع، معــادن و 
کشــاورزی ایران به صورت دوره ای با صنایع اســتان ها و شهرستان های 
مختلف کشور برگزار می شود تا تعاملات سازنده در آن ها منجر به اتفاقات 

خوبی برای حوزه معدن و صنایع معدنی کشور شود.
وی افزود: اخیراً اعضای هیئت رئیسه اتاق بازرگانی ایران با رئیس جمهوری 
ح گردیــد، از  دیــدار داشــتند و طــی مباحــث بســیار خوبــی کــه مطــر
رئیس جمهوری خواســته شــد که به بخش خصوصی اعتمــاد کنند. ما 
هم به عنوان بخش خصوصــی قول دادیم که در صــورت حمایت دولت 
و عدم حرکت روبه جلوی بخش خصوصی در کمتر از یک سال، دیگر به 

ما اعتماد نکنند.
رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران اظهار داشــت: یکی از مباحث دیگری که مطرح شــد، 
موضوع ناترازی در انرژی و به ویژه برق بود و علی رغم اینکه برخی از صنایع 
کشــور، مثل فولاد مبارکه، از انرژی خورشیدی استفاده می کنند، باز هم 
مشمول محدودیت انرژی می شــوند. یکی دیگر از خواسته هایی که در 

این دیدار مطرح شد این بود که حقوق دولتی در بخش معادن، واقعی در 
نظر گرفته شود و با ایجاد معافیت از دادن حقوق دولتی، از جهات دیگری 

برای کشور منافع ایجاد شود.
قیمت گذاری دستوری در حوزه معدن و صنایع معدنی به 

ضرر تولیدکنندگان است
گر  کید کرد: بیش از 7 هزار و 700 معدن در کشــور تعطیل است که ا وی تأ
بتوانیم بخش عمــده ای از ایــن معادن را بــه چرخه فعالیــت برگردانیم، 
قطعاً به تولید، اشــتغال و ارزآوری کشور کمک قابل توجهی خواهد شد. 
قیمت گــذاری دســتوری در حــوزه معــدن و صنایــع معدنــی که بــه ضرر 
تولیدکنندگان است نیز از دیگر مباحثی بود که در دیدار با رئیس جمهوری 
مطرح و از سیاست اخذ عوارض تحت عنوان حمایت از دانش بنیان ها 

انتقاد شد.
شکوری در پایان سخنان خود ابراز داشت: پیمان ســپاری ارزی از دیگر 
مباحثی بود که مطرح شد و اعلام شــد که با ســازوکار ارز نیمایی کاری از 
پیش نخواهد رفت. تصدی گری دولت باید حذف شــود، زیرا تبعات آن 
برای بخــش خصوصی اســت. ثبــات مدیریــت در مجموعه هــای بزرگی 
مثل فولاد مبارکه و ذوب آهن ضروری است، زیرا یکی از دلایل سودآوری 

خواهد بود.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:
ضرر 8.۵ میلیارد دلاری صنعت فولاد کشور به خاطر قطعی برق

بهــرام ســبحانی، رئیس انجمــن تولیدکننــدگان فولاد ایــران نیــز در این 
نشســت ضمن انتقاد از هجمه ها علیــه صنعت فولاد گفت: متأســفانه 
عده ای در کشور از طریق تریبون های مختلفی که در اختیار دارند، علیه 
زنجیره تولیــد فولاد صحبــت می کنند و با انتشــار آن در فضــای مجازی، 
به مــردم و مســئولین آدرس غلــط می دهند که ایــن اقــدام در حقیقت 
سوءاســتفاده از تریبون های عمومی به ویژه رســانه ملی اســت و ســبب 
می شــود محدودیت هــای صنعت فــولاد به عنــوان صنعت مادر کشــور 
روزبــه روز افزایــش یابد، زیــرا تصمیمات مســئولین نیز بر اســاس چنین 

اظهارنظرهایی شکل می گیرد.
وی افــزود: در نمایشــگاه توانمندی هــای صنعــت و معــدن خطــاب به 
رئیس جمهوری محترم اعلام کردم که امسال حجم قابل توجهی از میزان 
تولید فولاد کشور به دلیل قطعی های مکرر برق از دست رفت که ضرر آن 
معادل 8.5 میلیارد دلار بود. ایشان پاسخ دادند خودتان نیروگاه بسازید 
و برق موردنیــاز خود را تأمین کنید. در پاســخ ایشــان اعــلام کردیم فولاد 
مبارکه نیروگاه ســاخته، اما نه تنها بــرق آن نیروگاه را بــه خود این صنعت 
نداده انــد، بلکــه از انتقــال گاز موردنیــاز برای تولیــد بــرق در این صنعت 

جلوگیری کرده اند.
وزارت نیرو مشوّق سرمایه گذاری احداث نیروگاه های 

تجدید پذیر در کشور باشد
رئیس جمهوری از ما پرسیدند چرا صنعت فولاد کشور گاز مصرف می کند 
و ما در پاســخ اعلام کردیم صنایع فولادی ایران برخلاف صنایع فولادی 
بسیاری از کشــورهای جهان، به دلیل داشتن مزیّت نســبی گاز و منابع 
گازی، به جــای روش کوره بلند بــر مبنای زغال ســنگ، از تکنولوژی احیا 
گر صنایع فولاد کشــور  مســتقیم اســتفاده می کنند و نیاز به گاز دارنــد و ا
بخواهند گاز را به نرخ جهانی خریداری کنند، قطعاً به تعطیلی کشــیده 

خواهند شد.
در بحث ناترازی های انرژی خواه ناخواه با کمبود انرژی در کشور مواجهیم 
گر امروز بــرای احداث نیروگاه هــای گازی ســرمایه گذاری کنیم تا چند  و ا
سال دیگر به دلیل کمبود گاز با مشکل مواجه خواهیم شد؛ بنابراین باید 
به ســمت احداث نیروگاه های تجدیدپذیر حرکت کنیــم. در این زمینه 
با توجه به وســعت کشــور و شــرایط خوبی که برای احــداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر و جذب انرژی خورشیدی فراهم است، وزارت نیرو باید مشوق 
ســرمایه گذاری صنایع و سرمایه گذاران کشــور برای احداث نیروگاه های 

تجدیدپذیر باشد.

ضرر 8.5 میلیارد دلاری صنعت فولاد کشور به خاطر قطعی برق
در دومین نشست مشترک کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و اصفهان به میزبانی فولاد مبارکه مطرح شد؛

صنعت فولاد ایران که روزی کاملاً وابسته 
به واردات بود، اکنون توانسته به ۹0 درصد 
خودکفایی در تأمین قطعات و تجهیزات 
برسد و این موفقیت نتیجه پیاده سازی 
استراتژی خودکفایی و توسعه فناوری در 

دهه گذشته است
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صرفه جویی 1۴ میلیون یورویی 

با بومی سازی تجهیزات صنعتی 

در فولاد سنگان

خبر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

مدیر مهندسی کارخانه و بومی سازی فولاد سنگان 
اعلام کرد: در سال گذشته 17۵۰ نسخه مدرک فنی تدوین و 1۳۰ 
قطعه نیز بومی سازی شد. همچنین صرفه جویی ارزی معادل 
۲ میلیون یورو از محل بومی سازی قطعات و تجهیزات 
به دست آمده و این دستاوردها بخشی از برنامه کلان این 
واحد در جهت کاهش وابستگی به واردات و ارتقای سطح 

فناوری داخلی است.
 به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان،ســیدحجت میراســدی 
کی  ادامــه داد: عملکرد تجمیعی این واحــد تا پایــان آذر 1۴03 حا
از آن اســت که در طول ســال های اخیر مدارک فنی برای بیش از 
7300 قطعه تدوین شده اســت و علاوه بر این، ۹0 تجهیز و 2275 
قطعه به طور کامل بومی سازی و ساخت داخل شده و مجموع 
صرفه جویی حاصل از بومی ســازی با احتســاب ضرایب فنی به 
1۴ میلیون یورو رسیده است. این اقدامات نشان دهنده رشد و 
توسعه چشمگیر در توان داخلی سازی صنعت کشور و حمایت 

بیش ازپیش تولیدکنندگان داخلی است.
 وی افزود: در حوزه فنی، بومی ســازی و تولید تجهیزات خطوط 
تولید همچون کراشرها، آسیاب های گلوله ای و نیمه خودشکن 
با لاینرهای فلزی و لاستیکی، پمپ های اسلاری و سایر تجهیزات 
اســتراتژیک به انجام رســیده اســت. همچنین در سیستم های 
انتقــال مــواد قطعاتــی نظیــر انــواع پولی هــا، درام ها، شــافت ها، 
گیربکس ها و بلت کلینرها برای سایت های مختلف نیز بومی سازی 

شده اند.
تدوین 7300 نسخه مدرک فنی در مسیر استقلال 

صنعتی
 میراســدی افــزود: همچنیــن موفــق بــه تولیــد و بهینه ســازی 
فیلترهای پارچه ای و ممبران ها در فیلتر پرس ها، مگنت سپراتور 
و رولراسکرین و فیدر در خطوط کنسانتره و گندله سازی شده ایم. 
این موارد نقش مهمی در بهبود فرایندهای تولید، عدم وابستگی 
به واردات و کاهش هزینه های ارزی دارد و روند بومی سازی نشان 
می دهد که شاخص های این حوزه طی ســال های اخیر به طور 
پیوســته افزایــش یافتــه اســت، به نحوی که تعــداد مــدارک فنی 
تدوین شده از 750 نسخه در سال 13۹۹ به 1750 نسخه در پایان 

سال 1۴02 رسیده است.
رشد 130 درصدی بومی سازی قطعات فولاد   

سنگان در چهار سال گذشته
 از طرفــی تعــداد قطعــات بومی شــده از ۴0 قطعــه بــه 130 قطعه و 
صرفه جویی ارزی بدون احتساب ضرایب فنی نیز از ۶00 هزار دلار 
به 2 میلیون یورو افزایش یافته اســت. این رشد تصاعدی نشان 
از سیاســت گذاری اصولی و توجه ویژه به حوزه های مهندســی، 

توسعه فناوری و نهایتاً توان و دانش فنی سازندگان داخلی دارد.
 میراسدی در ادامه از ظرفیت ها و اقدامات مؤثر این واحد در حوزه 
بومی ســازی گفت و اظهار کرد: موفقیت های اخیر بومی ســازی 
و مهندســی کارخانه، گامــی ارزشــمند در راســتای ارتقــای توان 
مهندسی کشور و کاهش وابستگی به واردات محسوب می شود. 
برنامه های سال 1۴03 نیز در همین مسیر ادامه می یابد و با تمرکز 
بر مهندســی معکــوس، بهینه ســازی فرایندهــا و افزایش ســهم 

داخلی سازی به پیش خواهد رفت.
 جهاد خودکفایی صنعتی فولادسنگان، این بار 

بومی سازی لاینر هندلر هفت محوره در کشور
 وی ادامه داد: شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان با بومی سازی 
دستگاه لاینرهندلر هفت محوره در کشور، موفق به صرفه جویی 
2.5 میلیون یورویی در کشور شد. این اقدام مزایایی در برداشته 
که عبارت انــد از: کاهش هزینه ها، کاهش وابســتگی بــه واردات، 
تقویت تولید، توسعه زیرساخت های صنعتی، بهبود بهره وری در 
صنعت فولاد و تولید کنسانتره کشور، کاهش ریسک های ایمنی، 

ارتقای دانش فنی، و مهارتی مهندسان و متخصصان داخلی.
 میراسدی در بخش پایانی سخنان خود خاطرنشان کرد: شرکت 
فولاد ســنگان همچنــان بــه حمایــت از تولیــد داخلی و توســعه 

فناوری های جدید در صنایع معدنی ادامه خواهد داد.

برگزاری همایش کاهش آسیب های اجتماعی در شرکت ورق خودرو
همایش یک روزه کاهش آسیب های اجتماعی روز 
چهارشنبه 1۹ دی ماه با حضور هادی بهداد، مدیرکل 
دفتر امور آسیب های اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، جمعی از مدیران و رؤسای حوزه بهداشت 
و سلامت و مسئولان خانه های بهداشت کارگری مجموعه های 
صنعتی استان چهارمحال و بختیاری در شرکت ورق خودرو برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، در 
این همایش، هادی بهداد ، ضمن ابراز خرسندی از حضور در استان 
چهارمحال و بختیاری و بازدید از شرکت ورق خودرو، سیاست های 
دولت در حوزه کاهش آسیب های اجتماعی را مبتنی بر بهره گیری از 
تمامی ظرفیت های داخلی و حرکت مستمر در جهت کاهش میزان 

آسیب ها عنوان کرد.

کید بر اینکه دولت با به کارگیری تمامی توان و با اتخاذ تدابیر لازم،  وی با تأ
کثری جهت کاهش  در مسیر سیاست گذاری و برنامه ریزی و نظارت حدا
آسیب ها حرکت می کند، خاطرنشان کرد: همواره باید ایجاد حساسیت 
بین مردم و مسئولین و آموزش های لازم به منظور مقابله همه جانبه با 

آسیب های اجتماعی به عنوان یک اصل مهم در دستور کار قرار گیرد.
بهداد پیشگیری از آسیب های اجتماعی را از اصول و موضوعات مهم 
توصیف و تصریح کرد: مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر این 
باور است که برای پیشگیری از چالش های اجتماعی و بهره مندی از 
جامعه ای شاداب، ایمن و پویا باید راه های کاهش آسیب ها به صورت 

مداوم بررسی شود.
کی است در این همایش رسول زمانی رئیس واحد ایمنی،  این گزارش حا
بهداشت و محیط زیست شرکت ورق خودرو نیز گفت: این همایش 

به پیشنهاد اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان و با همکاری 
واحدهای ایمنی، بهداشت و محیط زیست و روابط عمومی شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به منظور طرح موضوعات مربوط 
به راه های کاهش آسیب های اجتماعی و اجرای نظام سلامت روانی 

اجتماعی برگزار شد.
وی خاطرنشان کرد: واحد ایمنی، بهداشت و محیط زیست شرکت 
ورق خودرو هم افزایی و تعامل گسترده با دیگر واحدهای صنعتی استان 
گاهی در سطح جامعه و انجام اقدامات لازم برای  در راستای ارتقای آ
مقابله با معضلات و آسیب های موجود و چگونگی اجرای روش های 

پیشگیرانه را از اهم وظایف سازمانی خود می داند.
گفتنی است در سال جاری خانه بهداشت شرکت ورق خودرو عنوان خانه 

بهداشت برتر کارگری کشور را کسب کرده است.

سقوط ارزش بازار معدن کار بزرگ برزیلی
به گزارش فولاد ایران، بر اساس ارزیابی سیتی بانک، ارزش شرکت معدنی واله برزیل به کمترین سطح خود از سال ۲01۶ رسیده زیر ۴0 میلیارد دلار رسیده است. این بانک گزارش داد که ارزش بازار این شرکت معدنی برزیلی 3۶.۸ میلیارد دلار است. سیتی این کاهش را به بدبینی سرمایه گذاران نسبت می دهد، اما 

استدلال می کند که واله سود سهام کافی برای جبران سرمایه گذاری ارائه می دهد. سهام این شرکت در برزیل بیش از ۲3 درصد در سال ۲0۲۴ سقوط کرد و بدترین بازده سالانه آن ها از سال ۲015 را به خود اختصاص داد. 

سیدحجت میراسدی 
مدیر مهندسی کارخانه و بومی سازی فولاد سنگان

حمایت های فولاد مبارکه در راستای تحقق تبدیل علم به ثروت است

به گزارش خبرنگار فولاد، غلامرضا پوربافرانی، رئیس 
توســعه و تکامــل منطقــه ای شــرکت فــولاد مبارکــه و 
هیئت همراه، روز دوشنبه 17 دی ماه 1۴۰۳، با حضور 
در پژوهشکده زیســت فناوری پژوهشــگاه رویان اصفهان، ضمن 
بازدید از بخش های مختلف این مجموعه، در جریان میزان بازدهی 
تجهیزات موردنیاز پژوهشکده رویان که توسط فولاد مبارکه تأمین 

شده است، قرار گرفت.

محمدحســین نصــر اصفهانــی، رئیــس پژوهشــکده زیســت فناوری 
پژوهشــگاه رویــان اصفهــان در گفت وگــو با خبرنــگار فــولاد اظهــار کرد: 
پژوهشکده زیست فناوری پژوهشگاه رویان اصفهان توسط دکتر کاظمی 
کنون در سه زمینه فعالیت دارد که یکی از آن ها  آشتیانی پایه گذاری شد و ا

مربوط به بحث تولیدمثل و فرزندآوری است.
گام مؤثر فولاد مبارکه برای تأمین سلامت فرزندان آینده   

کشور
کید بر ضرورت و اهمیت مسائل و مشکلات ژنتیکی برای  وی در ادامه با تأ
فرزندآوری افزود: همان طور که می دانید، نیمی از ژن هر انسان از طریق 
انتقال اسپرم به تخمک تشکیل می شود و همان گونه که کامپیوترها با 
سیستم کدینگ کار می کنند، اســپرم ها هم با کدهای ژنتیکی فعالیت 
می کنند و از این طریق 3 بیلیون کد ژنتیکی انتقال می یابد که شکست 
این کدها منجر به ناباروری، عدم رشد و سقط جنین و یا به وجود آمدن 

عوارض پس از تولد مثل اوتیسم می شود.
رئیس پژوهشکده زیست فناوری پژوهشگاه رویان اصفهان خاطرنشان 
کرد: پژوهشکده رویان آزمایشــگاهی تحت عنوان آزمایشگاه »شکست 
اســپرم« راه اندازی کرد و نیازمند تجهیزات به روز بــود؛ به همین منظور 
دستگاه »فلوسایتومتری« که یکی از دستگاه های مهم و موردنیاز ما در 
این آزمایشگاه بود با حمایت فولاد مبارکه تأمین شد و این امر به سلامت 
فرزندان آینده این مرزوبوم بسیار مؤثر خواهد بود. زوجین باید پیش از 
فرزندآوری از سلامت اسپرم و تخمک مطلع شوند که پژوهشکده رویان 
با تجهیزاتی که با حمایت فولاد مبارکه خریداری شــده این امر را ممکن 

ساخته است.
حمایت فولاد مبارکه برای تأمین دستگاه ترمیم شبکیه و   

بیماری های چشمی
وی با بیان اینکه کشت سلول و کشت جنین در ســلول های بنیادی از 
دیگر فعالیت های پژوهشکده رویان اصفهان است، اذعان داشت: این 
فرایند در جراحی ترمیم شــبکیه و بیماری های چشــمی کاربرد فراوانی 
دارد و ما برای این کار نیازمند دستگاه انکوباتور هستیم که خوشبختانه 
با حمایت فــولاد مبارکه تأمین شــده و پژوهشــکده رویــان را بــه اهداف 

خود نزدیک کرده است. همچنین پژوهشکده رویان به یک ساختمان 
آموزشــی پژوهشــی نیاز دارد که با حمایت فولاد مبارکه در حال ساخت 

است.
نصر اصفهانی تصریح کرد: مجموعه هایی مثل پژوهشکده رویان که با 
هدف حفظ سلامتی، ارائه خدمات حوزه سلامت و آموزش به آحاد مردم 
فعالیت دارند، نیازمند حمایت های بیشتری هستند و حمایت های فولاد 
مبارکه در راستای تحقق تبدیل علم به ثروت است. پژوهشکده رویان 
برای تولید فراورده های پزشکی به کلین روم نیاز دارد. کلین روم مثل یک 

کارخانه داروسازی است و باید عاری از هرگونه آلودگی و گردوغبار باشد.
تأثیرات به روزرسانی و تأمین تجهیزات موردنیاز   

پژوهشکده رویان کاملاً محسوس است
غلامرضــا پوربافرانــی، رئیس توســعه و تکامــل منطقه ای شــرکت فولاد 
مبارکه نیز در گفت وگو با خبرنگار فولاد اظهار کرد: فولاد مبارکه با انتخاب 
مسیر نوینی در زمینه مسئولیت های اجتماعی، رویکردهای جدیدی با 
محوریت مشارکت، خیررسانی و توانمندسازی مردم برای خود تعریف 

که شــیوه های سنتی برای تحقق مســئولیت های اجتماعی  کرده؛ چرا
را منسوخ شــده می دانــد. حمایــت فــولاد مبارکــه از مجموعه هایــی 
همچون پژوهشکده رویان اصفهان نشان دهنده هدفمند بودن مسیر 

مسئولیت های اجتماعی این شرکت است.
کیــدات مقام معظم رهبــری بر ضــرورت تولید  وی افــزود: با توجه بــه تأ
علم و دانش، فولاد مبارکه حمایت های خــود از مجموعه های علمی و 
کز بدون دغدغه های  تحقیقاتی را نسبت به گذشته بیشتر کرده تا این مرا
مالی بتوانند مرزهــای علم و دانــش را درنوردند؛ بدون شــک حمایت از 
شرکت های دانش بنیان کشور تأثیرگذاری به مراتب بیشتری نسبت به 

دیگر مجموعه ها خواهد داشت.
رئیس توسعه و تکامل منطقه ای شرکت فولاد مبارکه گفت: امروز 
طی بازدید میدانی از بخش های مختلف پژوهشکده زیست فناوری 
پژوهشگاه رویان اصفهان و کلینیک باروری پویش این مجموعه، 
متوجه تأثیرات به روزرسانی و تأمین تجهیزات موردنیاز این پژوهشکده 

شدیم و امیدوارم این حرکت منجر به ارتقای سلامت جامعه شود.

رئیس پژوهشکده زیست فناوری پژوهشگاه رویان اصفهان:

با حضور مدیرکل دفتر امور آسیب های اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شد؛

به منظور افزایش تولید محصولات ورق رنگی، به ویژه 
گریدهای موردنیاز در صنعت لوازم خانگی، پروژه ایجاد 
خط تکمیلی شیت و اسلیت در واحد ورق رنگی ناحیه 

نورد سرد تعریف شد.
محسن اختری زواره، مدیر اجرای پروژه های نورد سرد، ضمن اعلام این 
خبر گفت: در این خصوص، در مرحله اول، قرارداد ساخت تجهیزات اصلی 
با شرکت آیریک تجهیز سپانو و پس از آن به منظور تأمین انرژی و سیالات و 
همچنین نصب و راه اندازی این دو خط، با انجام تشریفات قانونی، قرارداد 

با شرکت ایران کارت منعقد شد.
وی با اشاره به مهم ترین فعالیت های انجام شده در پروژه مذکور ادامه 
داد: برای ایجاد خطوط تکمیلی شیت و اسلیت در واحد ورق رنگی 
ناحیه نورد سرد اقدامات متعددی انجام گرفت که از آن جمله می توان 
به این موارد اشاره کرد: بالغ بر 1800 مترمربع تخریب بتن مسلح کف سالن 
به همراه برش آرماتورهای آن و انتقال به دپو ضایعات؛ تهیه و اجرای 1500 
مترمکعب بتن با عیار سیمان ۴00 کیلوگرم بر مترمکعب؛ خم کاری، برش 
و بستن 120 تن آرماتور در سایزهای مختلف؛ کاشت 2500 بولت؛ نصب 
حدود 500 عدد بیس پلیت به ضخامت ۴0 میلی متر و ابعاد مختلف که در 
انتها در حدود 20000 کیلوگرم گروت ریزی در زیر بیس پلیت های نصب شده 
انجام گرفته است؛ ساخت ۴ دستگاه پولپیت با سیستم های گرمایشی 

و سرمایشی و روشنایی با کف و سقف کاذب به صورت کامل؛ نصب 
تجهیزات ساخته شده به تعداد 3۶ تجهیز در خط اسلیت و 3۴ تجهیز 
در خط شیت که جهت اتصال تجهیزات مذکور به بیس پلیت ها نزدیک 
به 20000 متر طول جوشکاری در سه پاس انجام گردیده است؛ حدود 1000 
متر طول لوله کشی هیدرولیک و هوای فشرده در بخش پایپینگ که این 

مهم در حدود 2500 اینچ قطر جوشکاری داشته است.
اختری همچنین مهم ترین اقدامات حوزه برق کاری این پروژه را به 
این شرح برشمرد: اجرای بیش از 8000 متر کابل کشی شامل کابل های 
 ، قدرت و کنترل؛ تابلوهای برق که شامل تابلو متال کلد، تابلو پاورسنتر
برق،  اتاق  روشنایی  تابلو  پولپیت،  روشنایی  تابلو  کس،  سوکت با
 ، تابلو روشنایی اصلی خط، بانک خازنی، تابلو کنترلی ترانسفورماتور
دسک کنترل ترانسفورماتور، تابلو MCC خطوط شیت و اسلیت، دسک 
کنترل خطوط شیت و اسلیت، نصب تابلوها و همچنین عملیات تست و 
راه اندازی تابلوهای خطوط شیت و اسلیت است؛ اجرای سیستم اعلام 
و اطفای حریق )از نوع سیستم آدرس پذیر( در پولپیت ها، اتاق های برق 
خطوط شیت و اسلیت و همچنین اتاق تازه احداث شده ترانسفورماتور 
که شامل تابلوهای اطفای حریق، تابلو اعلام حریق، دتکتورها، شستی ها، 
چراغ نشانگر، آژیر، آژیر فلاشر است؛ نصب و راه اندازی ترانسفورماتوری 
با ظرفیت KVA 2000 در اتاق تازه تأسیس برای تأمین انرژی الکتریکی 

خطوط شیت و اسلیت و همچنین جهت برای طرح های توسعه آینده؛ 
استفاده از سیستم اینترکام جهت ارتباط صوتی در قسمت های مختلف 
خطوط شیت و اسلیت، که شامل دستگاه اینترکام ستونی، دستگاه 
اینترکام رومیزی، دستگاه اینترکام مخصوص نصب در جرثقیل، تابلوهای 
ارتباطی همراه با ترمینال های کروزدار و کارت های ارتباطی است؛ استفاده 
از دوربین مداربسته دیجیتال برای کنترل بهتر توسط اپراتورها در فرایند 
کار خطوط شیت و اسلیت، که تجهیزات مورداستفاده در این قسمت 
شامل دستگاه ضبط تصاویر DVR، دوربین های مداربسته همراه با 
پایه های صنعتی، مانیتور جهت نمایش تصاویر دوربین هاست؛ اجرای 

تلفن در پولپیت ها و اتاق های برق در خطوط شیت و اسلیت.
مدیر اجرای پروژه های نورد سرد اظهار داشت: خط برش نواری پروژه 
در وضعیت تحویل موقت و تکمیل پانچ لیست و همچنین خط برش 
طولی در وضعیت تحویل موقت خط برش قرار دارد و پیمانکار در حال 
رفع پانچ لیست خط برش طولی است. امیدواریم تا پایان ماه جاری موارد 
باقی مانده انجام و در ابتدای بهمن ماه شاهد شروع بهره برداری رسمی 

از این دو خط باشیم.
وی در پایان از زحمات مدیریت و کارکنان هر دو شرکت ایران کارت و آیریک 
تجهیز سپانو و همچنین همکاران فولاد در واحدهای نورد سرد و توسعه 

نورد سرد و دستگاه نظارت شرکت مهندسی فولاد تشکر و قدردانی کرد.

محسن اختری زواره
مدیر اجرای پروژه های نورد سرد

محمدحسین نصر اصفهانی 
رئیس پژوهشکده زیست فناوری پژوهشگاه رویان اصفهان

غلامرضا پوربافرانی
 رئیس توسعه و تکامل منطقه ای شرکت فولاد مبارکه

بهره برداری از خطوط تکمیلی شیت و اسلیت واحد ورق رنگی، به زودی
مدیر اجرای پروژه های نورد سرد فولاد مبارکه خبر داد:

نی
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در راستای حل بخشی از مشکل ناترازی انرژی و حرکت 
، تولید انرژی از منابع تجدیدپذیر، مانند  در مسیر فولاد سبز
استفاده از انرژی خورشیدی و فشارشکن های آبی در دستور 

کار فولاد سفیددشت قرار  دارد.
، مدیر خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد  داریوش دریابار
سفیددشت، در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق با بیان مطلب فوق 
گفت: ناترازی انرژی به ویژه در تأمین برق و گاز، صنایع را با مشکلات 
جدی مواجه کرده و باعث کاهش تولید شده است. این مشکل 
در سال های اخیر به دلیل افزایش مصرف خانگی و صنعتی و عدم 

رشد متناسب تولید انرژی و استحصال گاز تشدید شده است.
وی با بیان اینکه خوشبختانه شرکت های کوچک و بزرگ صنعتی 
به سمت تأمین بخشی از نیاز انرژی خود از منابع تجدیدپذیر 
حرکت کرده اند، اظهار داشت: در این خصوص، فولاد مبارکه در 
حال احداث نیروگاه خورشیدی ۶00 مگاواتی است و در همین 
راستا فولاد سفیددشت و شرکت های هلدینگ فولاد مبارکه در 
چهارمحال بختیاری نیز در حال برنامه ریزی پروژه هایی برای 

تأمین بخشی از انرژی موردنیاز از منابع تجدیدپذیر هستند.
مدیر خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد سفیددشت در پایان 
افزود: علاوه بر انرژی خورشیدی، استفاده از انرژی تجدیدپذیر از آب 
نیز باید موردتوجه قرار گیرد. استفاده از این روش هرچند محدود 
است؛ ولی به دلیل قابلیت تأمین انرژی به صورت 2۴ساعته و نیاز 
فضایی بسیار کوچک مزایای خاصی دارد و می توان با نصب یک 
ظرفیت معادل باانرژی خورشیدی بیش از سه برابر انرژی تولید کرد. 
فولاد سفیددشت در برنامه های خود بهره گیری از هر دو نوع انرژی 
تجدیدپذیر، یعنی خورشیدی و فشارشکن های آبی را مدنظر دارد 
و امیدوار است با حمایت های مدیریت ارشد سازمان، بتوان این 

پروژه ها را با سرعت مناسب پیش برد.

تولید انرژی از منابع تجدیدپذیر در دستور 

کار شرکت فولاد سفیددشت

مدیر خدمات فنی و پشتیبانی فولاد سفیددشت مطرح کرد:

موفقیت

خبر  کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

افتخارآفرینی یکی از همکاران

 در دهمین جشنواره رسانه ای ابوذر  

در دهمین جشنواره رسانه ای ابوذر که با معرفی برترین 
آثار رسانه ای استان اصفهان برگزار شد، عاطفه علیان، 
مسئول روابط عمومی شرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ 
مبارکه، در میان بیش از 11۰ اثر ارسال شده به این رویداد، در دو 

بخش »تیتر« و »مصاحبه« رتبه برتر را کسب کرد.
اثر نخســت علیان کــه در دهمین جشــنواره ابــوذر رتبه ســوم را 
کسب کرد، گزارشــی با تیتر »اصفهان در مخمصه آب« بود که به 
بحران کمبود آب در استان اصفهان و تأثیر آن بر صنایع و زندگی 
مردم پرداخــت. این گــزارش در بخش تیتر توانســت توجه ویژه 

هیئت داوران را به خود جلب کند.
اثر دوم، مصاحبه ای با عنوان »از قلب لبنان تا دارخوین« بود که 
به بررسی ارتباط جنگ تحمیلی و تحولات منطقه ای پرداخته 
است. این اثر در بخش مصاحبه جشنواره رتبه سوم را کسب کرد.
گفتنی است جشنواره رسانه ای ابوذر با هدف شناسایی و تقدیر 
از آثار ارزشمند رسانه ای برگزار می شــود و دهمین دوره آن نیز با 
مشارکت گســترده خبرنگاران و اصحاب رســانه از سراسر استان 
اصفهــان، روز پنج شــنبه، 20 دی مــاه در ســالن همایش هــای 

صداوسیما با حضور مسئولان و اصحاب رسانه برگزار شد.

داریوش دریابار
 مدیر خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد سفیددشت

سومین همایش بزرگداشت »مکتب حبیب« با رویکرد مدیریت و کار جهادی 
در صنعت روز یک شنبه 1۶ دی ماه، در مجتمع فولاد سبا و با حضور مدیران 
و مسئولان این مجتمع، رئیس دفتر هماهنگی تبلیغات اسلامی فولاد مبارکه، 
رئیس بسیج رسانه استان اصفهان، معاون اجرایی سپاه صاحب الزمان )عج( و جمعی از کارکنان 
فولاد سبا برگزار شد و طی آن ابعاد مختلف مکتب شهید حاج قاسم سلیمانی و مدیریت و کار 

جهادی در صنعت مورد بررسی قرار گرفت.
به گزارش خبرنگار ایراسین، در جریان برگزاری این همایش، مدیر مجتمع فولاد سبا، معاون اجرایی 
سپاه صاحب الزمان )عج( اصفهان، فرمانده بسیج مجتمع فولاد سبا، احسان عباد، رئیس دفتر فنی 
تولید مجتمع فولاد سبا، فرهاد رجبی، رئیس واحد آهن سازی مجتمع فولاد سبا و نوید نجات بخش، 
مدیرعامل شرکت بهیار صنعت در بیاناتی به اهمیت نهادینه شدن الگوی مقاومت در ارکان مختلف 

کید کردند. تأ

قاسم خوشدل پور، مدیر مجتمع فولاد سبا:
پیاده سازی الگوی جهادی »مکتب حبیب« در فعالیت های مجتمع فولاد سبا

این برنامه به یاد اسطوره مقاومت، سردار شهید حاج قاسم سلیمانی و با هدف پیاده سازی الگوی 
جهادی و مدیریتی »مکتب حبیب« در ارکان مختلف فعالیت های مجتمع فولاد سبا برگزار شد.

در این راستا تلاش می کنیم تفکر جهادی و امید را در تمامی بخش های مجتمع نهادینه کنیم. 
همچنین از شرکت های دانش بنیان فعال در این حوزه دعوت کردیم تا با معرفی محصولات و 
فعالیت های خود به تحقق بومی سازی، خودباوری و استقلال کشور کمک کنند. امیدواریم بتوانیم با 
استفاده از ظرفیت و توان شرکت های دانش بنیان داخل کشور و حضور آن ها در چنین همایش هایی 

در مسیر خودکفایی و بومی سازی هرچه بیشتر قطعات و تجهیزات گام برداریم.

حجت الله صفرپور، معاون اجرایی سپاه صاحب الزمان )عج( اصفهان:
مجتمع فولاد سبا نمونه ای از خودکفایی ملی و دستاوردهای انقلاب است

گر تاریخ محور مقاومت را نگاه کنیم، در  تحول صنایع امروز را مدیون حاج احمد کاظمی هستیم. ا
هفت نقطه از محور مقاومت شهید حاج قاسم فعالیت داشتند و تلاش ها و مجاهدت های ایشان 

در راستای ایجاد امت واحد و بسترسازی ظهور صاحب الزمان )عج( بوده است.
در مکتب شهید، ارکان دشمن شناسی و نگاه راهبردی به دشمن اهمیت ویژه ای دارد. حوادثی که 
در منطقه اتفاق می افتد، فراتر از درگیری های جغرافیای و سیاسی است و حاج قاسم با نگاهی عمیق 

به منازعات بین المللی توجه داشت.
آنچه رژیم صهیونیستی دنبال می کند، اجرای پروتکل های 2۴گانه یهود است که هدف آن اضمحلال 
دولت ها و ملت ها و تسلط صهیونیست ها بر کل جهان است. ازاین رو حضور میدانی شهید سلیمانی 

در محور مقاومت در راستای حفظ و اطلاع رسانی مکتب اسلام ناب بود.
نقشه راهی که دشمن برای اضمحلال جمهوری اسلامی تبیین کرده، انحطاط انقلاب اسلامی است. 
در مقابل، ما باید ظرفیت ها و دستاوردها را نشان دهیم. فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا نمونه های 
کنون با تکیه بر نیروی انسانی داخلی  بارز ظرفیت هایی است که بعد از انقلاب اسلامی شکل گرفتند و ا

فعالیت می کنند. این دستاوردها باید به اطلاع دانشجویان و جوانان کشور برسد.
صفرپور خاطرنشان کرد: باید خودباختگی نسبت به فرهنگ غرب را کنار بگذاریم، زیرا غرب تنها 
ویترین خود را به ما نشان داده است. تمرکز غرب بر کاهش اعتماد مردم به انقلاب اسلامی است؛ 
درحالی که فرصت های اقتصادی خوبی در کشور وجود دارد، اما ما نیازمند نقشه راه و اجرای 

سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی هستیم تا به استقلال اقتصادی برسیم.
در مکتب حاج قاسم، ایمان، معنویت، جهاد، ولایت مداری و دشمن شناسی از ارکان مهم هستند. 
روحیه خدمت به مردم و تلاش برای حکمرانی هوشمند در حوزه دفاعی و تحقق نظم نوین اسلامی 
نیز از ویژگی های این مکتب است که باید به عنوان نقشه راه برون رفت از مشکلات موردتوجه قرار 

گیرد.

سعید مرادی، فرمانده بسیج مجتمع فولاد سبا:
حاج قاسم یک مکتب و راه است

با یاد و خاطره شهید سلیمانی هرگز فراموش نمی شود و برگزاری چنین برنامه هایی با هدف زنده 

نگه داشتن یاد شهداست.
حاج قاسم یک مکتب و راه است. ما به دنبال بومی سازی فرهنگ و مکتب شهید حاج قاسم سلیمانی 

در صنعت هستیم تا تفکر جهادی در صنعت فولاد پیاده سازی شود.
»مکتب حبیب« با سه ضلع شکل گرفت. اولین ضلع این مکتب، اخلاص و کار  برای رضای خداست. 
مدیریت جهادی و امداد غیبی نیز دو ضلع دیگر این مکتب هستند که می توانند تحول بزرگی در 

صنعت ایجاد کنند.
 

احسان عباد، رئیس دفتر فنی تولید مجتمع فولاد سبا:
تولید گریدهای ویژه فولادی با تکنولوژی پیشرفته

با حمایت مدیریت عالی سازمان و استفاده از تکنولوژی ویژه موجود در مجتمع فولاد سبا، محصولاتی 
با استانداردهای بالای فولاد تولید می کنیم. تولید فولاد از بخش فولادسازی آغاز می شود و شامل 
تولید فولادهای زنگ نزن و فولادهای الکتریکی است. در ادامه، این فولادها در مرحله ریخته گری 
تختال نازک و سپس در فرایند نورد گرم و سرد به ورق های فولادی با ضخامت های نازک تبدیل 

می شوند.
در طی این مسیر، با استفاده از دانش و محصولات دانش بنیان توانستیم مواد مصرفی موردنیاز برای 

تولید فولاد را بومی سازی کنیم و به خودکفایی برسیم.

 فرهاد رجبی، رئیس واحد آهن سازی مجتمع فولاد سبا:
بومی سازی کمپرسور احیا در مجتمع فولاد سبا

بومی سازی کمپرسور واحد مستقیم یکی از اقداماتی است که با نگاه مدیریت جهادی و رهایی از 
واردات با محوریت فولاد سبا انجام شده است. وظیفه اصلی این کمپرسور چرخش گاز احیایی 
است و کاتالیست ها و کمپرسورها بخش زیادی از هزینه ها را به خود اختصاص می دهند. ازاین رو 
کنون در داخل کشور بومی سازی شده اند و از خروج ارز جلوگیری شده  خوشبختانه، این تجهیزات ا
است. نصب و راه اندازی کمپرسور 51.1 در تاریخ 1۴ آبان 1۴03 انجام شد و توانستیم شعار »خواستن، 

توانستن است« را محقق کنیم.
 

نوید نجات بخش، مدیرعامل شرکت بهیار صنعت:
جهاد، ابزار بقا و پیشرفت

زمانی که کار خود را آغاز کردیم، اولین محصول ما برانکارد بود که یکی از بهترین و پرفروش ترین ها شد. 
امروز ما سازنده چراغ های ال ای دی برای اتاق های بیمارستانی هستیم و بیش از 700 نفر در این 

شرکت فعالیت می کنند. همچنین، بالای 200 پروژه » های تک« در دست اجرا داریم.
در تابستان گذشته، بالغ بر 250 کارآموز در سنین دانش آموزی داشتیم که نشان دهنده توجه ما به 
آموزش نسل جدید است. یک سازمان زمانی که بزرگ می شود، به بخش های مختلف مجهز شده و 
به هماهنگی بالایی دست می یابد. این هماهنگی شبیه به نظام حیات در طبیعت است که توسط 

خداوند خلق شده و علت اصلی آن زندگی و حیات است.
پول و مادیات در کوتاه مدت می توانند حیات بخش باشند، اما جهاد و تلاش مستمر است که ریشه 
حیات واقعی را شکل می دهد. همان طور که خداوند وعده داده است، جهاد کنید و یاری خدا و 

پیروزی نزدیک است.
از چند سال گذشته ارتباطات مؤثری با فولاد مبارکه برقرار کرده ایم و در چندین پروژه همکاری 
داشته ایم. از مهم ترین پروژه ها، چک کردن ورودی های مجتمع فولاد مبارکه و فولاد و نورد سبا 
ازجمله گندله و آهن اسفنجی با روش های نوین است. در حوزه های لیزر و برش نیز قراردادهایی 
کید مقام معظم رهبری  منعقد شده و امیدواریم این همکاری ها در پروژه های کلان ادامه یابد. طبق تأ
مبنی بر دانش بنیان شدن صنایع بزرگ، تحقق این هدف از طریق ارتباط نزدیک میان شرکت های 
بزرگ و دانش بنیان خصوصی و پیشرو ممکن است. فولاد مبارکه از ابتدا تا امروز سرمایه ملی کشور 
بوده و خوشبختانه پیشرفت های خوبی داشته است. البته باید با اعتماد به توانایی جوانان ایرانی و 

به روزرسانی مستمر، قله های پیشرفت را فتح کنیم.
شایان ذکر است در همایش »مکتب حبیب«  بار دیگر بر ضرورت تداوم مسیر شهید حاج قاسم 
کید و در پایان نیز در نمایشگاه جانبی همایش از دستاوردهای بومی سازی این مجتمع  سلیمانی تأ

و همچنین شرکت دانش بنیان بهیار صنعت رونمایی شد.

پیاده سازی الگوی جهادی »مکتب حبیب« در فعالیت های مجتمع فولاد سبا
مدیر مجتمع فولاد سبا در سومین همایش »مکتب حبیب« مطرح کرد؛

قاسم خوشدل پور
 مدیر مجتمع فولاد سبا

سعید مرادی
 فرمانده بسیج مجتمع فولاد  سبا

 فرهاد رجبی
 رئیس واحد آهن سازی مجتمع فولاد سبا

حجت الله صفرپور
 معاون اجرایی سپاه صاحب الزمان )عج( اصفهان

احسان عباد
رئیس دفتر فنی تولید مجتمع فولاد سبا

نوید نجات بخش
 مدیرعامل شرکت بهیار صنعت

روند نزولی صادرات سنگ آهن هند 
به گزارش فولاد ایران، طبق آخرین اطلاعات موجود، صادرات سنگ آهن هند از بیش از 33 میلیون تن در سال ۲0۲3 به اندکی کمتر از 30 میلیون تن در سال ۲0۲۴ کاهش یافته و به استثنای گندله، 10 درصد افت داشته است. چین همچنان بزرگ ترین خریدار سنگ آهن هند در سال گذشته بوده و حدود ۹۴ درصد 

که صادرات سنگ آهن هند بیش ازحد به جو بازار چین وابسته است، انتظار می رود بازار صادرات ممکن است در سال ۲0۲5 تحت فشار باقی بماند. همچنین پیش بینی می شود قیمت های جهانی سنگ آهن نیز کاهش پیدا کند . از کل صادرات آن را به خود اختصاص داده است. ازآنجا

دیدار رئیس هیئت مدیره 
و مدیرعامل مجتمع فولاد سبا 
با مدیرعامل ذوب آهن اصفهان

محمود ارباب زاده، رئیس هیئت مدیره مجتمع فولاد سبا، به همراه قاسم 
خوشدل پور و جمعی از مدیران این مجتمع با حضور در شرکت ذوب آهن 
اصفهان با سید اردشیر افضلی، سرپرست مدیریت عامل این مجتمع و 
مهدی کفایت، عضو هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاری صدرتأمین، دیدار و گفت وگو کردند.

هم افزایی دو مجموعه بزرگ صنعتی کشور و تقویت زنجیره تولید صنعت فولاد، تقویت تعاملات 
و همکاری ها و رفع موانع تولید، توسعه همکاری های مشترک در زمینه تولید و خدمات فنی و 
مهندسی، تشکیل کارگروه های تخصصی در حوزه های مرتبط، از جمله مباحث مهم این نشست 

بود که برای تسریع در اجرای برنامه ها و حذف موانع موجود مطرح شد.

با هدف تقویت همکاری های دوجانبه انجام شد؛
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به گزارش فولاد نیوز، در سازه های صنعتی، فولاد به دلیل 
استحکام، دوام و انعطاف پذیری در طراحی، در ساختارهای 
پیچیده و مقاوم صنعتی کاربرد گسترده ای دارد. از کارخانه ها 
و انبارهای بزرگ گرفته تا پالایشگاه ها، نیروگاه ها و سازه های 
معدنی، فولاد نقش کلیدی در ایجاد زیرساخت های مدرن و 

پایدار ایفا می کند.
کاربردهای فولاد در سازه های صنعتی:  

1. سازه های کارخانه ها و کارگاه ها: فولاد به دلیل تحمل بارهای 
ســنگین و امکان طراحی باز )Open Space( برای ماشین آلات و 
تجهیزات صنعتی، در ساخت کارخانه های تولیدی، پالایشگاه ها 

و پتروشیمی ها به کار می رود.
۲. سـازه های انبارهـا و ذخیره سـازی: اسـتفاده از فـولاد بـرای 
ایجـاد انبارهـای بـزرگ بـا ارتفـاع بـالا و بـدون سـتون های میانـی 
امـکان ذخیره سـازی بیشـتر و دسترسـی آسـان تر بـه کالاهـا را 

فراهـم می کنـد.
۳. پلنت هـای انـرژی و نیروگاه هـا: نیروگاه هـای بـرق، اعـم از 
حرارتـی، بـادی یـا خورشـیدی، بـه سـازه های مقاومـی نیـاز دارند 
که در برابر ارتعاشـات، حرارت و شرایط محیطی نامساعد مقاوم 
باشند. فولاد با مقاومت حرارتی و استحکام کششی بالا گزینه ای 

ایدئـال اسـت.
۴. سازه های معدنی و صنعتی سنگین: برای پروژه های معدنی 
که نیاز به سازه هایی مقاوم در برابر فشار و ضربه دارند، فولاد یک 
انتخاب حیاتی است. برج های انتقال مواد و سازه های حفاری 

نمونه هایی از این کاربرد هستند.
۵. ســازه های حمل ونقــل صنعتــی: فــولاد در ســاخت ریل ها، 
جرثقیل ها، اســکلت های باربری و ســازه های حمل ونقل مواد 

سنگین استفاده می شود.
مزایای فولاد برای سازه های صنعتی  

اســتحکام و دوام بــالا: فــولاد توانایی تحمل بارهای ســنگین، 
ضربه ها و شرایط محیطی ســخت را دارد و به همین دلیل برای 

سازه های صنعتی مناسب است.
مقاومت به خوردگی )با پوشــش مناســب(: اســتفاده از فولاد 
زنگ نزن یا پوشــش های مقاوم، دوام ســازه ها را در محیط های 

خورنده مثل صنایع نفت و گاز افزایش می دهد.
سرعت در ساخت و نصب: قطعات پیش ساخته فولادی زمان 
ســاخت پروژه هــای صنعتــی را کاهــش می دهــد و بهره بــرداری 

سریع تری را ممکن می سازد.
انعطاف پذیری طراحی: فولاد امکان طراحی سازه هایی با اشکال 
پیچیده و خاص را فراهم می کند که برای نیازهای متنوع صنایع 

بسیار مفید است.
کشورهای پیشرو در تولید و استفاده از فولاد   

صنعت
1. چین: بزرگ ترین تولیدکننده فولاد جهان که به دلیل تقاضای 
بــالای داخلــی و صــادرات، در تولیــد فولادهای خــاص صنعتی 

پیشرو است.
رشــد،  حــال  در  اقتصادهــای  از  یکــی  به عنــوان  هنــد:   .۲
سرمایه گذاری های گســترده ای در تولید فولاد صنعتی، به ویژه 

برای صنایع سنگین انجام داده است.
۳. آلمان: با تمرکز بر فولادهای مقاوم و نوآورانه، آلمان در تولید 

کیفیت برای صنایع پیشرفته پیشتاز است. مواد با
۴. ایالات متحده: صنعت فولاد ایالات متحده بر تولید فولادهای 

خاص برای صنایع انرژی و حمل ونقل متمرکز است.
۵. ژاپن: ژاپن با تکیه بر فناوری های پیشرفته، فولادهایی بادوام 

و کیفیت بالا برای سازه های مقاوم تولید می کند.
پیشرفت های نوین در فولاد سازه ای صنعتی  

استفاده از فولادهای پایدار: تولید فولادهای با کربن کمتر و مواد 
بازیافتی برای کاهش اثرات زیست محیطی در پروژه های صنعتی.

فناوری های دیجیتال: ادغام مدل ســازی اطلاعات ساختمان 
)BIM( با تولید فولاد، به کاهش ضایعات و افزایش دقت طراحی 

کمک کرده است.
پوشــش های مقــاوم بــه خوردگــی: اســتفاده از پوشــش های 
گالوانیــزه یــا رنگ هــای محافــظ بــرای افزایــش دوام فــولاد در 

محیط های صنعتی سخت.
چاپ ســه بعدی و مــدولار: این فنــاوری امکان تولیــد قطعات 

پیچیده فولادی را فراهم کرده و زمان نصب را کاهش می دهد.
فـولاد سـازه ای، به عنـوان سـتون اصلـی سـاختارهای صنعتـی، 
بـه دلیـل قابلیت هـای منحصربه فـرد خـود، همچنـان در مرکـز 
توجه صنایع سنگین و سبک قرار دارد. پیشرفت های فناوری 
و رویکردهای پایدار باعث شـده اند کـه این مـاده در پروژه های 
پیچیـده و نیازهـای مـدرن صنعتـی جایگاهـی ویـژه داشـته 
باشـد. کشـورهای پیشـرو ماننـد چیـن، آلمـان و ژاپـن با توسـعه 

فناوری هـای نویـن، آینـده صنعـت فـولاد را شـکل می دهنـد.

مقاله

پیشروترین کشورها در تولید و استفاده 

از فولاد در صنعت

گرم  نورد  ناحیه  در  کلاف  تولید  سال  سی وسه 
فولاد مبارکه از یک سو باعث بی نیازی از واردات و 
پاسخ گویی به نیاز صنایع مختلف کشور به ورق 
گرم شده و از سوی دیگر موجب ایجاد و توسعه بسیاری از صنایع و 
کارگاه های پایین دستی گردیده و این امر گویای خلق ارزش افزوده 

بسیار بزرگ برای کشور است.
به همین مناسبت جمعی از مسئولان نورد گرم فولاد مبارکه در 

مصاحبه با خبرنگار فولاد چنین گفتند:
علی حاجیان نژاد، مدیر ناحیه نورد گرم:

سالروز تولید اولین کلاف گرم فولاد مبارکه در 2۴ دی ماه 1370 و سایر 
دستاوردهای فولاد مبارکه را که مایه مباهات صنعت کشور است به همه 

همکاران و ذی نفعان شرکت تبریک می گویم.
نورد گرم فولاد مبارکه در حال حاضر علاوه بر اینکه با تولید گریدهای 
متنوع و با ارزش افزوده بالا می تواند به خوبی نیازهای صنایع مختلف 
کشور را پاسخ دهد، توانسته است درآمدزایی قابل ملاحظه ای برای 
شرکای تجاری و سهام داران فولاد ایجاد کند و این امر خود پشتوانه 

محکمی برای توسعه های موردنیاز کشور و فولاد مبارکه است.
در چند سال گذشته توسعه های انجام شده در ناحیه نورد گرم باعث 
شده وضعیت ناحیه از نظر کمیت و کیفیت و همچنین نگهداری و 
تعمیرات در حالت باثباتی قرار گیرد و این موضوع ارزش بسیار بزرگی 
برای فولاد مبارکه است. بررسی آمارهای تولید نورد گرم در سال های 
گذشته به خوبی نشان می دهد که علاوه بر اینکه این ناحیه رشد 
قابل ملاحظه ای در تولید کمّی و کیفی و تنوع محصولات داشته، 
توسعه های موردنیاز را در همین مدت انجام داده و این امر نشان دهنده 
توان مدیریتی و سرمایه انسانی موجود در نورد گرم است. به یاری خداوند 
این ناحیه برای سه سال آینده، برنامه های توسعه تجهیزاتی و فنی 
قسمت های مختلف خط نورد گرم را به منظور ارتقای کیفیت محصولات 
و تنوع بخشی به سبد محصولات در دستور کار خود قرار داده و امید است 
که با اجرای آن ها، همانند گذشته ارزشی خارق العاده ای برای فولاد 

مبارکه و کشور ایجاد کند.
تمامی این دستاوردهای مهم نتیجه همدلی و تلاش جمعی همکاران 
در ناحیه نورد گرم اعم از امانی و پیمانکار است که در سایه حمایت های 
مدیریت عالی شرکت و سایر مدیریت های سازمان به دست آمده است. 
در پایان، این موفقیت های غرورآفرین را به کلیه همکاران، ذی نفعان 
و شرکای کسب وکار گروه فولاد مبارکه تبریک می گویم و برای تمامی 

همکاران توفیق روزافزون مسئلت دارم.
مسعود نصیری، مدیر خط نورد گرم:

در سال جاری نیز همانند سال های گذشته، همکاران سخت کوش 
کثری با  ناحیه نورد گرم با همدلی و تلاش مستمر موفق به تولید حدا
کیفیت بالا شدند. پس از راه اندازی خط نورد گرم، طرح ها و پروژه های 
متعددی نظیر نصب و راه اندازی کوره های پیشگرم 1 و 2، نصب قفسه 
F7 نورد نهایی، رفت و برگشتی کردن قفسه R3 نورد مقدماتی، تعویض 
سیستم های کامپیوتر کنترل پروسس، توسعه کوره های 3 و ۴ و همچنین 
پروژه های بهبود مستمر فراوانی اجرا شد که زمینه  افزایش ظرفیت نامی 
خط نورد گرم از 2.۴ میلیون تن در سال به ۴.۶ میلیون تن در سال را فراهم 
ساخت. این موفقیت ها علی رغم مشکلاتی نظیر تحریم ها، کمبود آب، 
بحران انرژی و... به دست آمده است. انگیزه بالای نیروی انسانی در 
درجه اول، برنامه ریزی مناسب و دقیق تولید، انجام عملیات تعمیراتی با 
کثری در حداقل زمان ممکن، افزایش آماده به کاری تجهیزات،  دقت حدا

کثری و بسیار خوب واحدهای پشتیبانی تولید،  پشتیبانی حدا
برنامه ریزی و آماده سازی بهینه تعمیرات در شات دان های هفتگی، 
کاهش گیرها و توقفات ناشی از آن و... از مهم ترین عواملی بودند که سبب 

تحقق این ظرفیت و حتی فراتر از آن شدند.
این موفقیت های غرورآفرین که نتیجه همت و تلاش جمعی همکاران 
در ناحیه نورد گرم اعم از امانی و پیمانکار است، در حالی محقق شد که 
همواره شاخص های ایمنی سرلوحه فعالیت های ناحیه نورد گرم بوده 
است. در سالروز تولید اولین کلاف گرم، این موفقیت های ارزشمند را 
به همه همکاران تبریک عرض می کنم و از زحمات شبانه روزی کارکنان 
ناحیه نورد گرم و پشتیبانی مؤثر مدیریت عالی و سایر نواحی و شرکت های 

پیمانکار نورد گرم صمیمانه تشکر و قدردانی می کنم.
فرزاد فرهادی آمینه، رئیس گروه فنی ناحیه نورد گرم:

گی تنوع بالای تولید  نورد گرم فولاد مبارکه به دلیل بهره مندی از ویژ
ابعادی )ضخامت و عرض( و امکان تولید گریدهای مختلف، از خطوط 
منحصربه فرد در کشور و منطقه است و با انعطاف پذیری لازم توانسته 

بیشتر نیازهای بازار داخلی را پاسخ گو باشد.
 ناحیه نورد گرم از ابتدای راه اندازی با مدیریت فرآیندهای تولید و 
تعمیرات و همچنین سرمایه های انسانی باانگیزه و متعهد، علی رغم 
مشکلاتی نظیر تحریم های ظالمانه، محدودیت های انرژی و... همواره 
در راستای بهبود مستمر گام برداشته و از ظرفیت ابتدایی حدود 2.۴ 
کنون به تولید بیش از 5 میلیون تن کلاف گرم در  میلیون تن در سال، ا
سال رسیده است. ناحیه نورد گرم در سال جاری نیز هم گام با سایر 
نواحی، در دو ماه متوالی ابتدایی سال موفق به ثبت رکوردهای ماهیانه 
جدید گردید، درحالی که علاوه بر ثبت رکوردهای کمی تولید، کیفیت 
محصولات نورد گرم نیز همواره موردتوجه ناحیه بوده، به طوری که بازده 
کیفی محصولات گرم در سال جاری به بیش از ۹۹.7 درصد ارتقا یافته و 

تثبیت شده است.
مصارف محصولات نورد گرم فولاد مبارکه

مهم ترین مصارف محصولات نورد گرم در ساخت لوله های انتقال 
(، پروفیل و لوله های ساختمانی، صنایع  سیالات )آب، نفت و گاز
خودروسازی، صنایع لوازم خانگی و صنعتی، مخازن تحت فشار، اسکلت 
فلزی و صنایع سوله سازی، صنایع کشتی سازی و سازه های دریایی، 
صنایع فلزی سبک و سنگین، تولیدکنندگان ورق های گالوانیزه و رنگی 
و... است که به یاری خداوند متعال، بیشتر نیازهای کشور در این موارد 
به همت ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه برطرف شده است. در ناحیه نورد 
گرم، علاوه بر اهتمام به تحقق اهداف کمّی و کیفی محصولات، همواره 
توجه ویژه ای به تولید محصولات جدید و استراتژیک کشور شده است 
و با همکاری واحد متالوژی و روش های تولید، در این سال ها طراحی و 
تولید ده ها محصول ویژه و جدید امکان پذیر شده است. همچنین از 
کنون، در زمینه کاهش مصارف آب و انرژی و کاهش  ابتدای راه اندازی تا
مصرف غلتک، پروژه ها و اقدامات مؤثر فراوانی انجام گرفته که در نوع خود 
کم نظیر بوده و ما را در کاهش مصارف و ضایعات به استانداردهای جهانی 

بسیار نزدیک کرده است.
مسعود مهدیه، رئیس کنترل کیفی نورد گرم:

فولاد مبارکه از بدو تولید، با توجه به اینکه تمامی خطوط آن بر اساس 
تحقق محصولات منطبق بر استانداردهای جهانی طراحی شده، به 

آخرین تجهیزات و روش های تولید و کنترل کیفیت آن زمان مجهز شد.
تعهد مدیریت طی سال های اخیر جهت حفظ این جایگاه، با مجهز 
شدن به تکنولوژی های جدید و استفاده از نیروی انسانی مجرب و 

متعهد، به افزایش تولید به همراه ارتقای کیفیت منجر شده و دستاورد 
آن، علاوه بر تکمیل سبد محصولات تخت فولادی جهت رفع نیازهای 
بازار داخلی کشور، صادرات به کشورهای همسایه و اروپایی بوده است.

نقطه عطف ناحیه نورد گرم در کنار تولید بیش از 5 میلیون تن کلاف در 
سال با بیشترین تنوع، ارتقای بسیار مطلوب کیفیت و کاهش عیوب 
و قراضه درون ناحیه ای محصولات است که نمونه بارز آن ثبت رکورد 
بازدهی کیفی سهم نورد گرم ۹۹.8۶ درصد در تیرماه سال جاری )کمتر از 
دو کلاف معیوب در هزار کلاف( است که رکورد قبلی این عدد در آذرماه 
سال قبل و به مقدار ۹۹.8۴ درصد بوده است. این افزایش کیفیت باعث 
افزایش رضایت مشتریان، افزایش بهره وری، کاهش ضایعات، سودآوری 
بیشتر و تحویل به موقع محصول به مشتریان می شود که دست یابی و 
حفظ این نتایج حاصل تلاش و هم افزایی ناشی از کارگروهی مؤثر بین 

همکاران تولید، پشتیبانی و کنترل کیفی بوده است.
مهدی طالب، رئیس تعمیرات خط نورد گرم:

خط نورد گرم از مجموعه سه زون نورد ابتدایی، نورد نهایی و کلاف پیچ ها 
تشکیل شده است. در سال های گذشته با بهینه سازی های انجام شده 
و اجرای مناسب تعمیرات و نگهداری در تمام سطوح )پیشگیرانه، 
روتین ها و اضطراری( که منجر به کاهش توقفات اضطراری و افزایش 
بی سابقه IU شده، خط نورد گرم به تولیدی بیش از ظرفیت اسمی خود 
یعنی به بیش از 5 میلیون تن در سال دست یافته است. برنامه ریزی و 
آماده سازی بهینه تعمیرات در شات دان های هفتگی، اجرای عملیات 
تعمیرات با دقت بالا، افزایش آماده به کاری تجهیزات و... از مهم ترین 
دلایل دست یابی به این موفقیت ها به شمار می رود. این دستاوردهای 
مهم با همت و تلاش تمام کارکنان نورد گرم ازجمله تیم نگهداری و 
تعمیرات و همچنین حمایت و پشتیبانی خوب واحدهای پشتیبانی و 

ستادی تحت مدیریت بسیار خوب نورد گرم محقق شده است.
علی عسکری زاده، سرپرست تعمیرات کوره های پیشگرم 

نورد گرم:
سی وسـه سـال از تولیـد اولیـن کلاف گـرم فـولاد مبارکـه می گـذرد. ایـن 
افتخار ارزشمند را به همه همکاران تبریک می گویم. تولید کنونی ناحیه 
نورد گرم 5.2 میلیون تن در سـال اسـت که بیشـتر از ظرفیت اسمی این 
ناحیـه اسـت. ایـن دسـتاورد مهـم حاصـل تـلاش جمعـی همـکاران در 
ناحیـه نـورد گـرم اسـت. بـدون شـک، رسـیدن بـه ایـن رکـورد غرورآفریـن 
تولید، مستلزم بهره مندی از  نیروی انسانی توانمند است. در سال های 
اخیر تیم تعمیرات کوره های پیشـگرم با تلاش شـبانه روزی و دلسـوزانه 
بـا کاهـش توقفـات اضطـراری، افزایـش آماده بـه کاری تجهیـزات و انجام 
پروژه هـای بهینه سـازی نقـش بسـزایی در ایـن دسـتاورد بـزرگ داشـته 
اسـت. گفتنـی اسـت کـه واحـد کوره هـای پیشـگرم بـا حمایـت و درایـت 
مدیریت نـورد گـرم توانسـته تمامـی شـاخص های تولیـدی، تعمیراتی و 

ایمنـی را بهبود بخشـد.
بهرام فاضلی، سرپرست تعمیرات کلاف پیچ ها:

شرایط اقتصادی نامناسب کشور پس از جنگ تحمیلی، ناامیدی 
کم بر کشور، مسیرهای سخت و چالش برانگیز و در ادامه تحریم های  حا
ظالمانه، رؤیای تولید محصولات نورد گرم با کیفیت بالا را تیره وتار ساخته 
بود. اما آن رؤیا با وجود تعهد، تخصص، همدلی و همکاری همه همکاران 
در گذشته و حال در تیم ها و نواحی مختلف، به این روزهای طلایی 
تبدیل شد. همکاری همگان باعث شد فرایندها به گونه ای طراحی و 
بهینه شوند تا امروز پس از پشت سر گذاشتن آن همه سختی با سربلندی 
و افتخار بر خود ببالیم که محصولاتی با کیفیت مناسب در حد برندهای 

جهانی تولید  کنیم و امروز سالگرد این موفقیت بزرگ را جشن بگیریم.
در سال جاری در قسمت کلاف پیچ ناحیه نورد گرم، رکوردهای تولید 
در فروردین و اردیبهشت ماه و همچنین تولید با اینکالیای صفر )بدون 
گیر( در خردادماه ثبت شد. این موفقیت در ماه های بعدی هم ادامه دار 
بود؛ به گونه ای که در بیشتر ماه ها، تعداد گیرها به صفر و یک عدد در ماه 
رسید که رکوردی بی نظیر از بدو تأسیس فولاد مبارکه بود. از مهم ترین 
عواملی که باعث خلق این موفقیت بزرگ شد، برنامه ریزی درست، 
بازرسی های دقیق، نگهداری و تعمیرات چابکانه و همچنین تغییرات و 
بهینه سازی ها و انجام چندین پروژه نوآورانه در سیستم های اتوماسیون 
صنعتی بود که باعث افزایش آماده به کاری تجهیزات و بهینه سازی فرایند 

تولید شده است.
در پایان از کلیه همکاران عزیز در ناحیه نورد گرم به ویژه زون کلاف پیچ ها، 
واحدهای تعمیرات و تعمیرگاه مرکزی، واحدهای فنی و پشتیبانی 
و کلیه پیمانکاران مقیم و درگیر پروژه های ناحیه نورد گرم صمیمانه 

تشکر می کنم.

رشد کمّی و کیفی تولید و تأمین نیاز مشتریان؛ 
ارمغان 33 سال کار و تلاش در نورد گرم فولاد مبارکه

 به مناسبت 24 دی ماه سالروز تولید اولین کلاف گرم در فولاد مبارکه مطرح شد؛

علی حاجیان نژاد، مدیر ناحیه نورد گرم

مسعود نصیری، مدیر خط نورد گرم

مسعود مهدیه، رئیس کنترل کیفی نورد گرم

علی عسکری زاده، سرپرست تعمیرات کوره های پیشگرم نورد گرم

فرزاد فرهادی آمینه، رئیس گروه فنی ناحیه نورد گرم

مهدی طالب، رئیس تعمیرات خط نورد گرم

بهرام فاضلی، سرپرست تعمیرات کلاف پیچ ها

هلدینگ توسیالی هدف درآمد ۹ میلیارد دلاری در سال ۲۰۲۵ را اعلام کرد
کید بر اهمیت سرمایه گذاری در فناوری های پیشرفته و افزایش ظرفیت تولید، اعلام کرد که قصد دارد در چندین  به گزارش تجارت نیوز، هلدینگ توسیالی، از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد ترکیه، در برنامه های توسعه ای خود اعلام کرده که قصد دارد تا سال ۲0۲5 درآمد خود را به بیش از ۹ میلیارد دلار افزایش دهد.ا این شرکت با تأ

پروژه بزرگ داخلی و بین المللی سرمایه گذاری کند. یکی از محورهای اصلی این برنامه ها، تکمیل پروژه های فولاد در آفریقا و افزایش تولید محصولات ارزش افزوده در ترکیه است. این موضوع در حالی اعلام شده که صنعت فولاد ترکیه با چالش هایی چون افزایش هزینه های انرژی و رقابت در بازارهای بین المللی مواجه است.
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به  نیاز  که  است  جهانی  مشکل  یک  اقلیم  تغییر 
راه حل های جهانی هم دارد. همان طور که اتحادیه 
اروپا جاه طلبی آب وهوایی خود را افزایش می دهد و 
تا زمانی که سیاست های کمتر سخت گیرانه اقلیمی در بسیاری از 
کم باشد، خطر به اصطلاح »نشت  کشورهای غیراتحادیه اروپا حا
کربن« وجود دارد. نشت کربن زمانی اتفاق می افتد که شرکت های 
مستقر در اتحادیه اروپا تولیدات کربن فشرده را به خارج از قاره و به 
کشورهایی که سیاست های آب وهوایی سخت گیرانه تری نسبت به 
اتحادیه اروپا اعمال نمی کنند، منتقل می کنند، یا زمانی که محصولات 
تولیدی اتحادیه اروپا با واردات محصولات با تاریخچه کربن بیشتر 
جایگزین می شوند. اتحادیه اروپا به تلاش خود برای مبارزه با گرمایش 
 )net zero continent( جهانی و تبدیل شدن به قاره صفر خالص
تا سال ۲۰۵۰ ادامه می دهد. با موافقت با اولین مکانیسم تنظیم 
 )Carbon Border Adjustment Mechanism( کربن بین مرزی
یا به اختصار CBAM در دسامبر ۲۰۲۲، با توافق پارلمان اروپا و 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا یک بار دیگر بر فعالیت این منطقه 

به عنوان یک رهبر جهانی در زمینه آب وهوا تأیید گردید.
 CBAM یک اقدام اقلیمی است که هدف اصلی آن جلوگیری از خطر 
نشت کربن ذکر شده است. به عبارت دیگر، این مکانیسم نوعی تعرفه بر 
محصولات و فرایندهای با تاریخچه کربن شدید است که باید از افزایش 
انتشار گازهای گلخانه ای در خارج از اتحادیه اروپا از طریق جابه جایی 

تولید به کشورهای غیر اتحادیه اروپا که سیاست های زیست محیطی 
کمتر سخت گیرانه دارند جلوگیری کند.

 CBAM نشان دهنده اولین رخداد با مفهوم قیمت گذاری کربن است که 
به واردات تعمیم داده می شود. به گفته کمیسیون اروپا، این اقدام قیمت 
کربن را بین محصولات داخلی و وارداتی متعادل کرده و رویکرد یکپارچه با 
آن ها را امکان پذیر می کند. درعین حال، تضمین می کند که سیاست های 
آب وهوایی اتحادیه اروپا تضعیف نمی شود و تولیدکنندگان غیر اتحادیه 
اروپا را تشویق می کند تا فرایندهای تولید خود را تا حد امکان »سبز« کنند. 
CBAM در مرحله اول برای واردات سیمان، آهن، فولاد، آلومینیوم، کود، 
برق و هیدروژن اعمال می شود، زیرا این بخش ها بیشترین خطر نشت 
گر این اقدام موفقیت آمیز  کربن را در محصولات و فرایندهای خود دارند. ا
باشد، پارلمان اروپا در نظر دارد تا سال 202۶ پلاستیک و مواد شیمیایی را 
نیز مشمول این مکانیسم کند. تمام بخش های تحت پوشش سیستم 
تجارت انتشار آلاینده های اتحادیه اروپا یا به اختصار )ETS( تا سال 2030 
شامل این مکانیسم خواهند شد. در مورد محدوده CBAM، کالاهای 
همه کشورهای غیر اتحادیه اروپا مشمول آن خواهند بود، اما برخی از 
کشورهای ثالث که در ETS شرکت می کنند و به اتحادیه مرتبط هستند و 
همچنین اعضای منطقه اقتصادی اروپا و سوئیس مستثنا خواهند شد. 
گرچه ETS اولین طرح از چنین طرح هایی است و در مبارزه با خطر نشت  ا
موفق بوده، اما فاقد عناصر خاصی در زمینه سرمایه گذاری در تولید سبزتر، 
چه در داخل و چه در خارج از قاره است. اینجاست که CBAM نقاط 

گرچه این دو طرح در برخی موارد متفاوت  ضعف آن را پوشش می دهد. ا
هستند، CBAM مکمل ETS و منعکس کننده قیمت در ETS خواهد بود.
 این سامانه مبتنی بر خرید گواهینامه کربن توسط واردکنندگان خواهد 
بود. قیمت بر اساس میانگین قیمت حراج هفتگی هزینه ETS اتحادیه 
کسیدکربن منتشر شده است محاسبه  اروپا که برحسب یورو/تن دی ا
می شود. واردکنندگان باید در سامانه های ملی ثبت نام و گواهی های 
CBAM را خریداری کنند. آن ها باید سالانه مقدار کالاها و میزان انتشار 
آلاینده های موجود در کل کالاهایی را که در سال به اتحادیه اروپا وارد 
کرده اند، اعلام کنند و مقدار متناسب گواهی های CBAM را تحویل 
دهند. برای اطمینان از ثبات حقوقی، CBAM به تدریج در چند مرحله 
اجرا خواهد شد. در مرحله اول )دوره انتقالی( واردکنندگان باید انتشار 
گازهای گلخانه ای محصول را بدون پرداخت هزینه تعدیل گزارش کنند. 
کتبر 2023 آغاز و تا سال 2025 به پایان می رسد که زمان کافی  این فاز در ا
برای وارد شدن به کل سیستم را به ذی نفعان می دهد. انتظار می رود 
این سیستم در سال 202۶ به طور کامل عملیاتی شود، یعنی زمانی که 
واردکنندگان باید شروع به پرداخت تعدیل مالی کنند. با توجه به این 
واقعیت که ETS کمک هزینه هایی را به برخی از بخش هایی که انتشارات 
را به سختی کاهش می دهند اختصاص می دهد، این موارد باید به تدریج 
حذف شوند، زیرا CBAM در حال اجرای مرحله به مرحله است تا با 
قوانین سازمان تجارت جهانی )WTO( مطابقت داشته باشد. انتظار 
می رود این کار به تدریج و طی یک دوره نه ساله بین سال های 202۶ تا 

203۴ انجام شود. پیاده سازی و اجرای این سیستم تا حد زیادی به 
دست کشورهای عضو و مقامات آن ها خواهد بود. هنوز در چندین حوزه 
امکان ارتقا وجود دارد که باید برای CBAM در حیطه قوانین اتحادیه اروپا 
انجام شود؛ بااین حال، در صورت موفقیت آمیز بودن، این مکانیسم، 
ETS را تقویت می کند و گامی بزرگ در مبارزه اتحادیه اروپا علیه تغییرات 

آب وهوایی بشمار می رود.
 برای بررسی اثرات این سیاست بر مراودات اقتصادی می توان نمونه 
هند را در نظر گرفت. ارزش صادرات هند به اتحادیه اروپا از سال 2020 تا 
2021 حدود ۴1.3۶ میلیارد دلار بوده است. این مالیات هزینه محصولات 
تولیدشده در هند را در اتحادیه اروپا افزایش می دهد و جذابیت آن 
محصولات را برای مصرف کنندگان کاهش می دهد و احتمالاً تقاضا را 
کاهش خواهد داد. شرکت های با ردپای کربن بالا در نتیجه این مالیات 
با موانع کوتاه مدت قابل توجهی روبه رو خواهند شد. این مکانیسم 
شامل بخش برق و صنایع انرژی بر مانند سیمان، فولاد، آلومینیوم، 
پالایشگاه های نفت، کاغذ، شیشه و مواد شیمیایی خواهد شد. شدت 
کربن محصولات تولیدشده در هند به طور قابل توجهی بیشتر از اتحادیه 
اروپا و بسیاری از کشورهای دیگر است، زیرا در این کشور زغال سنگ منبع 
که هند هیچ طرح داخلی قیمت گذاری کربن  غالب انرژی است. ازآنجا
ندارد، آسیب بیشتری به دلیل رقابت صادرات خواهد دید، زیرا سایر 
کشورهای دارای سیستم قیمت گذاری کربن ممکن است مجبور باشند 

مالیات کربن کمتری بپردازند یا از معافیت برخوردار شوند.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

استفاده از دود کارخانه ها 
در صنایع کاغذسازی و تصفیه فاضلاب

محققان با کمک هوش مصنوعی مواد جدیدی برای 
تولید باتری های قدرتمندتر ساختند

کسازی آلودگی  گوگل، Salesforce، اچ اندام و سایر برندها برای کمک به پا
کربنی خود به شرکای غیرمنتظره ای روی آورده اند: تصفیه خانه های فاضلاب 
استارت آپ  یک  به  دلار  میلیون   ۳2.۱ آن ها  کاغذسازی.  کارخانه های  و 
انتشار  انداختن  دام  به  آن  هدف  که  می کنند  پرداخت   CREW نام  به 
کسیدکربن تولیدشده در تأسیسات تصفیه فاضلاب است و 4۸ میلیون  دی ا
که  دلار دیگر به یک استارت آپ دیگر به نام CO2۸0 اختصاص می یابد 
کارخانه های خمیر و کاغذ را با فناوری های جذب کربن بازسازی می کند.

تیمی از دانشمندان به رهبری آزمایشگاه ملی لارنس برکلی، با استفاده از 
تکنیک های یادگیری ماشینی، به دنبال یافتن موادی بودند که بتوانند در 
دمای بالا و شرایط سخت عملکرد بهتری داشته باشند. آن ها با بررسی 
روش های  از  استفاده  با  و  مختلف  شیمیایی  ترکیب  هزار  از 49  بیش 
سنتز شیمیایی پیشرفته، موفق شدند چندین ماده بسیار امیدبخش را 
شناسایی کنند. این دستاورد که در مجله Nature Energy منتشر شده 
می تواند تحولی عظیم در حوزه انرژی های تجدیدپذیر ایجاد کند.

حمله DDoS و 1۲ ساعت اختلال 
Docomo برای اپراتور موبایل ژاپنی

بزرگ ترین اپراتور تلفن همراه ژاپن فاش کرد که حمله 
DDoS به این شـرکت برخی از خدمـات آن را بـرای نزدیک به 
1۲ سـاعت مختـل کـرد. NTT Docomo دارای حـدود ۹۰ 
میلیـون مشـترک و سـریع ترین سـرعت دانلـود را در میـان 
ارائه دهنـدگان اصلـی در کشـور ژاپـن دارد. بااین حـال، طبـق 
ک گذاشـته شـده  اطلاعیـه ای کـه در وب سـایت آن بـه اشـترا
کـم شـبکه بـه دلیـل  اسـت، در دوم ژانویـه شـرکت دچـار ترا
حمـلات DDoS شـد کـه اسـتفاده از برخـی از سـرویس های 

کلیدی را دشوار کرد.
ازجمله خدماتی که تحت تأثیر DDoS قرار گرفتنــد، پورتال وب 
goo، ســرویس پخش ویدئوی Lemino، ســرویس صورتحساب 
dpay و سرویس گلف Golf me بودند. طبق گفته شرکت، تأثیرات 
سرویس مانند مشکل در دسترسی به آن ها برطرف شده است، 
اما برخی به روزرسانی های محتوا به دلیل تأثیر اقدامات بازیابی 

تحت تأثیر قرار گرفته است.
هیــچ نشــانه ای وجود نــدارد که چه کســی مســئول ایــن حمله 
بوده است. این نخســتین بار نیســت که NTT Docomo هدف 
مهاجمــان قــرار می گیــرد. در ســپتامبر 2023، گــروه بــاج افــزاری 
Ransomed.vc باج بیش از 1 میلیون دلار از شــرکت درخواســت 
گرچه مشخص نیست که آیا مهاجمان واقعاً اطلاعاتی را از  کرد، ا

اپراتور سرقت کرده بودند یا خیر.
گزارشــی از Stormwall در ســپتامبر 202۴ مدعی شد که حملات 
DDoS در سراسر جهان در نیمه اول سال 102 درصد در مقایسه 
بــا مــدت مشــابه در ســال 2023 افزایــش یافتــه اســت. گــزارش 
کتبــر نشــان داد کــه حمــلات بــه  گانــه ای از نوکیــا در مــاه ا جدا
شبکه های مخابراتی جهانی از تنها یک یا دو مورد در روز در ژوئن 
2023 به بیش از 100 مورد در روز در برخی از شبکه ها طی یک سال 

بعد افزایش یافته است.
گفتنی است حمله DDoS یا Distributed Denial of Service نوعی 
حمله سایبری است که در آن فرد مهاجم با ارسال حجم سنگینی 
از ترافیک اینترنتی به سمت هدف خود )سرور، خدمات آنلاین، 
شبکه و…( باعث از کار افتادن و یا ایجاد اختلال در عملکرد عادی 
آن شده و در نتیجه کاربران و یا بازدیدکنندگان برای دسترسی به 

آن دچار مشکل می شوند.
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واحد فروش داخلیجمع کل

معرفی مالیات کربن در تجارت فولاد: مکانیسم تنظیم کربن بین مرزی

   تهیه کننده:ساسان نوری 
کارشناس  واحد تحقیق و توسعه

 آموزش عمومی 

و توسعه فرهنگ پدافند غیرعامل

دفاع جزئی از هویت یک ملت زنده است، هرملتی که 
نتواند از خود دفاع بکند، زنده نیست.

 رهبر معظم انقلاب اسلامی )مدظله العالی(

تعریف پدافند غیرعامل:
پدافند: ترکیبی از »پد+آفند« است که »پد« به معنای متقابل و 

متضاد و »آفند« به معنای جدال، جنگ و دشمنی است.
پدافند دارای دو بخش عامل و غیرعامل است.

دفاع عامل یــا پدافند عامــل عبارت اســت از رویارویــی و مقابله 
مستقیم با دشمن با به کارگیری جنگ افزارهای مناسب و موجود 
به منظور دفع حمله و خنثــی کردن اقدامات آفندی دشــمن و 
دفاع غیرعامل یا پدافند غیرعامل به مجموعه اقداماتی اطلاق 
می گردد کــه در آن نیــازی بــه جنگ افزار و تســلیحات نیســت و 
بــا اجــرای آن می تــوان از وارد شــدن خســارات جانــی و مالــی به 
ســرمایه ها، دارایی ها، منابع و زیرساخت های راهبردی نظامی 

و غیرنظامی جلوگیری یا آن خسارات را به حداقل ممکن رساند.
پدافنــد غیرعامــل بــه معنــای پیشــگیری یــا کاهــش ســطح 
آسیب پذیری در هنگام بحران، بدون استفاده از اقدامات نظامی 
و فقط با بهره گیری از فعالیت هــای غیرنظامی، فنی، تخصصی، 
مهندســی و مدیریتی اســت. در پدافند غیرعامل تمام نهادها، 
نیروهای سازمان ها، صنایع و حتی مردم عادی می توانند نقش 
مؤثری در دفاع از دارایی های شخصی، سازمانی و ملی ایفا کنند؛ 
درحالی که در پدافند عامل، این مســئولیت بــه عهده نیروهای 

مسلح کشور است.
تاریخچه پدافند غیرعامل:

جنگ یکی از عناصر پایدار تاریخ بشری است که یک واقعیت و 
پدیده اجتماعی قلمداد می شود. بشریت در طول تاریخ تمدن 
خود بــا بیــش از 1۴ هزار جنــگ مواجه بــوده و در ایــن جنگ ها، 
بیش از ۴ میلیارد انسان جان باخته اند. این تاریخ تمدن، فقط 
2۶8 سال بدون جنگ و مناقشه بوده اســت. انسان های اولیه 
از مأمن های طبیعی مانند غارها، پوشــش درختان و زندگی در 
ارتفاع های بلند یا کوهستانی استفاده می کرده اند. با شکل گیری 
تمدن های اولیه، روش های دفاع غیرعامل با استفاده از برج ها، 

قلعه ها، خندق ها و دروازه های محکم توسعه پیدا کرد.
ادامه دارد ...

پدافند غیرعامل

    تهیه و تنظیم: دبیرخانه پدافند غیرعامل
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در هوای آلوده 
چطور از کودکمان مراقبت کنیم؟

 اجتمـــــا             عـــــــی

روزانه یک ساعت پیاده روی می تواند 6 ساعت به کشیدن یک نخ سیگار ۲۰ دقیقه از عمر انسان کم می کند
طول عمر شما اضافه کند

سیگار  نخ  یک  متوسط  به طور  دریافتند  لندن  کالج  دانشگاه  محققان 
، یک بسته  کم می کند؛ به عبارت دیگر حدود 20 دقیقه از عمر انسان را 
سیگار معمولی که حاوی 20 نخ است می تواند عمر یک فرد را نزدیک به 
7 ساعت کوتاه کند. این رقم تقریباً دوبرابر تخمین های قبلی محققان در 
سال 2000 است. طبق پژوهش های سال 2000 یک سیگار به طور متوسط 
حدود ۱۱ دقیقه طول عمر را کاهش می دهد؛ اما پژوهش جدید این رقم 
را تقریباً دوبرابر تخمین می زند.

محققان دانشگاه گریفیث استرالیا داده های ردیاب تناسب اندام چندهزار 
کردند و دریافتند یک  آمریکایی را تجزیه وتحلیل  نفر از شرکت کنندگان 
ساعت پیاده روی اضافی می تواند ۳76.۳ دقیقه )حدود 6.۳ ساعت( 
که شما جز  کند. البته این رقم به این بستگی دارد  به زندگی شما اضافه 
که فعالیت بدنی  که ورزش می کنند، یا 25 درصدی  25 درصدی باشید 
گر جزو دسته اول باشید، پیاده روی اضافی چندان به عمر  کمی دارند. ا
شما اضافه نمی کند و پیش ازاین بیشتر فواید ورزش را به دست آورده اید.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله امین بجلی و 
بهروز سیفی شاغل در نورد سرد، حمیدرضا اسماعیلی  
شاغل در فولادسازی و بابک سپاهی شاغل در مدیریت 
سیستم ها و فناوری اطلاعات در غم درگذشت پدر 
و  علی ابوطالبی شاغل در نورد سرد و عبدالله زمانی 
شاغل در مجتمع فولاد سبا در غم درگذشت مادر  به 

سوگ نشستند.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

سعید عباسی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۶/30

قدرت اله بابادی عکاشه
 خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۶/30

منوچهر کاظم پور
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۶/30

علی خدابخشی ریزی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۶/30

محمد صفری
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۶/30

سید مجتبی هاشمی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۶/30

بازنشستگان فولاد 

کــودکان بــه دلیــل داشــتن سیســتم ایمنــی ضعیف تــر و   
سیســتم تنفســی کوچک تــر و حســاس تر، بیشــتر در معــرض 
عوارض آلودگی هوا هستند و به علت داشتن قدکوتاه تر، هوای 
که آلاینده ها به سطح زمین  آلوده را بیشتر تنفس می کنند؛ چرا
نزدیــک می شــوند و افراد با قــد کوتاه را بیشــتر درگیــر می کنند؛ 
بنابراین مراقبت از کودکان در هوای آلوده اهمیت بسیار زیادی 

دارد.
هرچند بسیاری از کودکان ناچارند هر روز صبح به مدرسه بروند و 
خیلی از آن ها هم چند روز در هفته به مهدکودک می روند و میزان 
کید دارند که  آلودگی هوا در صبح ها نیز بیشتر است؛ اما پزشکان تأ
در همین شرایط هم می توان مراقب بود تا کودکان بیش ازحد در 

معرض آسیب آلاینده ها قرار نگیرند.
در این مقاله راهکارهایی برای مراقبت از کودکان در روزهای آلوده را 
کید پزشکان است. مطرح می کنیم که همه راهکارها مورد تأیید و تأ

گر هم  1. تا حد امکان کودک را در روزهای آلوده بیرون از خانه نبرید. ا
مجبورید و کار مهمی دارید، قبل از خروج از خانه شاخص کیفیت 
گر شــاخص در وضعیت  هوا یــا اخبار هواشناســی را چک کنیــد. ا
ک )بالاتر از 150( است، از بردن کودک به بیرون خودداری  خطرنا

کنید. مگر در موارد کاماً ضروری.
گر قصد خریدی برای کودتان دارید و او باید همراهتان باشد،  2. ا
خرید را بگذارید برای ساعت های گرم تر روز که پدیده وارونگی هوا 

کمتر است، یا کودک را همراه خود نبرید.
گر مجبورید کودک را بیرون از خانه ببرید، حتماً زمان حضورتان  3. ا
ع وقت به خانه برگردید. در فضای باز را به حداقل برسانید و در اسر
۴. کودک زیر دو ســال را در روزهــای آلوده اصاً بیــرون نبرید. نه با 

کالسکه، نه با خودرو و نه در آغوشتان.
5. برای بــردن کودک به مطــب پزشــک و دندان پزشــک و تزریق 
کســن و... تا جایی که ممکن اســت در ســاعت های بعدازظهر  وا

اقدام کنید و تا حد امکان برای صبح نوبت نگیرید.
۶. بهتــر اســت فعالیــت بدنــی و بــازی کــودکان در مدرســه در 
ســاعت های ابتدایی صبح کــه آلودگی هوا بیشــتر اســت، حذف 

شود یا کاهش پیدا کند. .
7. بهتر اســت فعالیت های بدنی و بازی کودکان در ســاعت های 
دیرتر روز انجام شــود یا در فضای سربســته انجام گیــرد که میزان 

آسیب کمتر است.
8. هرچقدر مسافت خانه تا مدرسه طولانی تر باشد، کودک بیشتر 
در معرض آلودگی ها قرار می گیرد. پس بهتر است والدین، مدرسه 
کــودک را جایــی نزدیک خانــه انتخاب کننــد که کمتــر در معرض 

آلودگی هوا قرار گیرد.
۹. بستن شیشه ها و پنجره های خودرو نقشی در کاهش آلودگی هوا 
ندارد. بنابراین کودکانی که با سرویس مدرسه تردد می کنند هم در 
کید بر  معرض خطرات ناشــی از آلودگی هوا هستند. بااین حال تأ
این است که در روزهای آلوده، همه شیشه های خودرو بالا باشند.

10. حتمــاً در طــول روز بــه کــودک آب کافــی بنوشــانید تــا ســموم 
احتمالی سریع تر از بدنش دفع شود.

hamshahrionline.ir :منبع        

موفقیت فرزند یکی از کارکنان در 
عرصه فرهنگی

موفقیت

فاطمه ســادات امامی ،فرزند همکار گرامی سیدمحمدحسن 
امامی، شاغل در نورد ســرد در ساخت اســتوری بورد فیلم کوتاه 
»سفر به روسیه«)داستان سفر شهیدان احمد کاظمی و تهرانی 
مقدم به روسیه( که روز چهارشنبه 1۹ دی ماه از شبکه اصفهان 

پخش شد، مشارکت کرد.

سینا صادقی نژاد کرکوندیفاطمه سادات امامی سید محمد شریفیان مبارکه فرشته ابودردا

روایت جرثقیل 18، اولین داســتان از مجموعه فولادستان است 
و از دست رفتن یکی از جرثقیل های حیاتی ناحیه فولادسازی در 
مقطعی سرنوشت ساز از برنامه تداوم و افزایش تولید شرکت فولاد 
مبارکه و نحوه مدیریــت، مواجهــه مسئولانه و رفع اثــر این اتفاق بــر 
فراینــد تولید را که حاصــل کار تیمــی موفــق مدیران و کارکنان ناحیه 
مذکور اســت از زبان ایشــان روایــت می کند. فضــای همدلی و تــلاش 
جمعی که پــس از این اتفاق شــکل می گیرد و نمونه های آن را در دیگر 
واحدهای فولاد مبارکه نیــز می تــوان مشــاهده کــرد، الگویی موفــق 
بــرای ناامید نشدن و اثبات توانایی هــــا در ســخت ترین شرایط ممکن 
است. داســتان مردانی که در ایــن مســــیر علی رغــم مواجهه با 
مشکلات فــراوان، انتظــارات را زیر پا گذاشتند و با همدلی و پشتکار و 
کار گروهی خود نه تنها رکــــورد تعمیر جرثقیــل در 1۰۰ روز را جابه جا 
زمــــان  این  در  را  فولاد  تولیــد  میزان  توانســتند  بلکه  کردند، 
چالش برانگیز ۶۲روزه افزایــش دهند و رکورد جدیدی به ثبت 

برســانند.
این کتاب به روایتگری آقایان پدرام فتاح المنان، مصطفی حقانی، 
کری، مسعود زمانی مقدم، مصطفی  محمدعلی شفیعی، حمیدرضا شا
، محمدرضا صافی، منصور سنایی نژاد،  صادق زاده، صادق رنجبر
احسان مقدس، هادی قاسمی، امیر خسروان، محمدمحسن رفیعیان 
اصفهانی، نادر داوری تدوین شد. در صورت تمایل جهت دریافت این 
کتاب به واحد سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی مراجعه فرمایید.

پیرنگ ششم: جنگ ثانیه ها
انگار که جنگی شروع شده باشد و ما سربازهایش باشیم. نه جنگ گلوله 
و آتش، که جنگ ثانیه ها. اینجا در فولاد مبارکه، همه چیز با ثانیه سروکار 
دارد. ثانیه هـا در فولاد و فولادسـازی اهمیت زیـادی دارند. دیر رسـیدن 
ذوب حتی به اندازه ثانیه ای می تواند چندین میلیارد هزینه وارد کند و 

باعث توقف خط تولید شود.
حالا با اتفاقاتی که رخ داده بود، باید قدر ثانیه ها را بیشتر می دانستیم. 
طبـق  بـود.  کـرده  پیـدا  زیـادی  اهمیـت  برایمـان  سـرعت  و  زمـان 
دستورالعمل هایی که تدوین شده بود، باید محوطه تخلیه ته پاتیل را 
گسترش می دادیم. با این کار از درگیری جرثقیل های مختلف جلوگیری 
می شـد و درعین حـال از جرثقیـل کمتـری اسـتفاده می شـد؛ امـا بـه این 
سـادگی ها نبود. باید فضـای اضافـه را از راه پله می گرفتیـم و بـرای این کار 
باید مسیرها را عوض می کردیم و مسیر جایگزین پیدا می کردیم. بزرگی و 
عظمت فولاد مبارکه کار را سخت تر می کرد. هماهنگی با امور مهندسی 
و بقیـه واحدهـا، در حالـت عـادی زمان بـر اسـت؛ چه رسـد به اینکـه پای 
پیمانکار هم وسط باشد. آستین هایمان را بالا زدیم و شروع کردیم. این 
بار باید هم زمـان رکورد هـم می زدیم. ثانیه ها غیـر از ذوب و فولادسـازی، 
اینجا هم اهمیت پیدا کرده بود. زمان هماهنگی و کارهای اجرایی را باید 

به حداقل می رسـاندیم و هرکدام از واحدها را به نوعی همراه می کردیم. 
با هر واحـد به زبان خـودش حـرف می زدیم. برای یکی شـرایط را بـه زبان 
دوستی و رفاقت توضیح می دادیم و از اهمیت زمان می گفتیم. از اینکه 
همه ما در موفقیت های شرکت سهیم هستیم و هرکداممان می توانیم 
در آن نقشـی داشـته باشـیم. بـرای دیگری بـه زبـان رقابـت می گفتیم که 
می خواهیـم کاری کنیـم کـه تولیـد یـک کارخانـه مسـتقل در یـک سـال 
را یک ماهـه انجـام دهیـم. اعضـای همـه واحدهـا به محـض شـنیدن 
حرف هایمان، همراه و هم دل می شدند. انگار که با هم حس مشترک و 
هدف یکسان پیدا می کردیم. مراحل تصویب، طراحی، اجرا و تخصیص 
پیمانکار در حالـت عـادی، مدت ها طول می کشـید؛ ولی حـالا با تعامل 
گفته  و همـکاری واحدهـا، همه چیـز ظـرف یـک مـاه  و نیم انجـام شـد. نا
نماند که پیمانکارها هم تعامل خوبی داشـتند. همراه بودند و به موقع 
کارها را انجام می دادند. حتی خیلی وقت ها ایده های خوبی می دادند 
و مجری صرف نبودند. انگار آن ها هم عضوی از خانواده ما شده بودند.
آن زمـان مـاه رمضـان بـا عیـد نـوروز مقـارن شـده بـود؛ بااین حـال همـه تا 
پنجم فروردین کار می کردیم. با زبان روزه، افطار و سحر در کنار همدیگر 
بودیـم؛ درسـت مثـل یـک خانـواده. مـا جنـگ را بـرده بودیـم و حتـی از 

ثانیه هـا هـم جلـو زده بودیـم.
رویکرد »داستان سرایی« تعهد فولاد مبارکه به ماندگار کردن دانش سازمانی و تقویت فرهنگ یادگیری را 
نشان می دهد. داستان سرایی در این سازمان نه تنها به بازگویی گذشته محدود نیست، بلکه به عنوان 

ابزاری استراتژیک برای ایجاد انگیزه، تقویت نوآوری و ایجاد همبستگی میان کارکنان استفاده می شود.
»فولادستان« بر آن است که روایتگر داستان های واقعی، اما الهام بخش و شوق برانگیز شرکت فولاد 

مبارکه باشد که از فراز تجارب، دانش و تعهد کارکنان، چشم اندازی به آینده درخشان این شرکت 
ترسیم کند و به دنبال الگویی برای ماندگاری این موفقیت ها در قالب داستان های کارکنان فولاد 

مبارکه است. روایت هایی که در لحظه لحظه زندگی کاری همکارانمان وجود دارد و ما مشتاق شنیدن و 
مستندسازی این روایت ها هستیم و شنیدن نظرات خوانندگان این روایت ها، یاریگر ما در بهبود رویکرد 
داستان سرایی در حوزه های تمرکز و سطوح مختلف خواهد بود. تجربه های شکست در سطوح مختلف، 

از دیگر حوزه های تمرکز داستان سرایی با محوریت مدیریت دانش محسوب می شود. باشد که این 
رویکرد جدید، گامی در مسیر خلق آینده ای بهتر فراهم کند.

ح شده،   از شما دعوت می شود تا هر هفته پس از مطالعه پیرنگ ها و پاسخ به سؤال   مطر
در »مسابقه فولادستان« شرکت فرمایید

و با ارسال  پاسخ صحیح به همراه نام و نام خانوادگی/ شماره پرسنلی  به سامانه پیامکی 3000322222  یا  
ثبت در پرتال مدیریت دانش شانس خود را برای برنده شدن یکی از جوایز به قید قرعه امتحان کنید.

فولادستان   1؛  روایت جرثقیل 18

گسترش محوطه تخلیه ته پاتیل به چه منظوری انجام شد؟
   ا الف( ایجاد فضای مناسب برای تعمیرات و نگهداری تجهیزات

     ب( کاهش تعداد جرثقیل های موردنیاز و جلوگیری از درگیری آن ها
   ج( افزایش ظرفیت تولید و کاهش زمان حمل ونقل

سؤال مسابقه فولادستانسؤال مسابقه فولادستان
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لاد
اســامی برندگان پیرنگ چهارم »طوفان اندیشــه ها«فو

نام و نام خانوادگی

فرشته ابودردا
سید محمد شریفیان مبارکه
سینا صادقی نژاد کرکوندی

واحد

حسابداری صنعتی
تکمیل نورد گرم

خدمات عمومی و امور رفاهی

شماره پرسنلی

88482
974730
995176

جهت شنیدن روایتِ
  این داستان، 

کد  را اسکن کنید.

   تهیه و تدوین: ارغوان آقاداود، 
کارشناس سیستم های مدیریت 

کیفیت و سرآمدی

ع سیف اله زار
کز طبخ راهبری رستوران ها و مرا

روز بازنشستگی :  1۴03/02/0۴

مجید رحمانی حسین ابادی
کز طبخ راهبری رستوران ها و مرا

روز بازنشستگی :  1۴03/02/0۴

ابراهیم شاهمرادی قهه
کز طبخ راهبری رستوران ها و مرا

روز بازنشستگی :  1۴03/02/0۴

علی احمدی نسب
کز طبخ راهبری رستوران ها و مرا

روز بازنشستگی :  1۴03/02/0۴

ولی اله دهقانی
آزمایشگاه ساختمانی و تهیه بتن

روز بازنشستگی :  1۴03/02/0۴

افشین خرم
آزمایشگاه فولادسازی و ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی :  1۴03/02/0۴
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 ورزش             

به گزارش خبرنگار فولاد، مسابقات تیراندازی تفنگ 
بادی و تپانچه بسیج کارگری و کارخانجات استان 
اصفهان، روز سه شنبه 18 دی ماه 1۴۰۳ با حضور 1۲ 
تیم از سراسر استان اصفهان و به میزبانی شرکت فولاد مبارکه در سالن 
تیراندازی شهید خزایی مجموعه ورزشی صفائیه برگزار شد و در پایان 
این مسابقات تیم صنعت فولاد مبارکه با کسب ۴ مدال از ۶ مدال 

اهدایی مقام نخست مسابقات را کسب کرد.
میزبانی خوب فولاد مبارکه برای برگزاری مسابقات 

تیراندازی و تنیس روی میز
سرهنگ پاسدار علی اصغر عطایی، مسئول سازمان بسیج کارگران و 
کارخانجات سپاه صاحب الزمان )عج( استان اصفهان، در حاشیه برگزاری 
مسابقات تیراندازی تفنگ بادی و تپانچه بسیج کارگری و کارخانجات 

استان اصفهان در گفت وگو با خبرنگار فولاد اظهار کرد: سازمان بسیج 
کارگران و کارخانجات سپاه صاحب الزمان )عج( استان اصفهان در سال 
جاری برای نخستین بار اقدام به برگزاری مسابقات جشنواره فرهنگی 
ورزشی جامعه کار و تولید در میان رده های کارگری شهرستان های استان 

اصفهان کرد.
وی در ادامه افزود: نخستین سطح این مسابقات جشنواره شامل 
، تیراندازی،  رشته های مختلف ورزشی اعم از فوتسال، تنیس روی میز
دارت، مچ اندازی و طناب کشی هم زمان با هفته دفاع مقدس امسال، در 

تمامی شهرستان های استان اصفهان آغاز شد.
مسئول سازمان بسیج کارگران و کارخانجات سپاه صاحب الزمان )عج( 
استان اصفهان گفت: سطح دوم این جشنواره شامل مسابقات استانی 
در قالب رشته های ورزشی فوتسال، تنیس روی میز و تیراندازی بود و 

هفته گذشته نیز مسابقات فوتسال استانی به پایان رسید و تیم فوتسال 
ذوب آهن اصفهان برنده این مسابقات شد. 1۹ و 20 دی ماه نیز مرحله 

مقدماتی مسابقات کشوری در استان فارس به میزبانی شیراز برگزار شد.
وی خاطرنشان کرد: هدف از برگزاری این مسابقات ایجاد نشاط و انگیزه 
میان کارگران عزیز و زحمتکش استان اصفهان است و امیدواریم که در 
سال های آینده با رشته های ورزشی بیشتری برگزار شود. فولاد مبارکه 
میزبانی خوبی در برگزاری مسابقات تیراندازی و تنیس روی میز داشته؛ 
که سالن تیراندازی این مجموعه از تمامی استانداردها، امکانات و  چرا

تجهیزات به روز برخوردار و دارای داوران متخصص و خبره  است.
ISSF اجرای مسابقات براساس قوانین و مقررات

بابک پروینی، سرمربی تیم تفنگ و تپانچه فولاد مبارکه سپاهان و باشگاه 
سپاهان نوین نیز در حاشیه این مسابقات در گفت وگو با خبرنگار فولاد 

بیان کرد: مسـابقات بسـیج کارگری اسـتان اصفهـان در دو مـاده تفنگ و 
تپانچه با حضور 2۴ شرکت کننده از کارخانجات استان اصفهان در سالن 

تیراندازی شهید خزایی مجموعه ورزشی صفائیه برگزار شد.
وی ادامه داد: این مسابقات براساس قوانین و مقررات ISSF اجرا شد و نفرات 

اول این جشنواره به مسابقات ملی بسیج کارگری کشور اعزام می شوند.
گفتنی است افتخارآفرینان فولاد مبارکه در این مسابقات علاوه بر کسب 
عنوان نخست، مجوز حضور در مسابقات کشوری بسیج کارگری را کسب 

کردند و در ماده های زیر به این عناوین دست یافتند:
ماده تفنگ بادی:  ابراهیم صالحی مقام اول؛ محمد احسانی مقام دوم.

ماده تپانچه: مجتبی جان قربان مقام اول؛ شهاب شیرازی مقام سوم.
حسین نصرتی و بابک پروینی نیز به ترتیب به عنوان سرپرست و سرمربی، 

کادر تیم فولاد مبارکه را تشکیل می دادند.
برگزاری مسابقات لیگ شنای آقایان 

گرامیداشت دهه مبارک فجر

آغاز اردوی تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان 

در کیش

به اطلاع می رساند امور ورزش فولاد مبارکه در   
نظر دارد در راســتای ارتقای سلامت و نشاط فردی 
کارکنان، به مناسبت گرامیداشت دهه مبارک فجر، 

یک دوره مسابقات شنا در استخر فولاد برگزار کند.
علاقه منــدان به حضــور در ایــن مســابقات بایــد از روز 
دوشنبه 2۴ تا 2۹ دی ماه 1۴03 با نماینده ورزش ناحیه 
خود تماس حاصل کنند و جهت ثبت نام اقدام نمایند.

شــایان ذکر اســت فهرســت و شــماره های تمــاس 
نمایندگان ورزش نواحی از روز دوشنبه 2۴ دی ماه در 
قسمت اطلاعیه های وب سایت امور ورزش به آدرس 

SPORT.MSC.IR قابل مشاهده است.
شــرکت کنندگان گرامی جهت ثبت نــام به مــوارد ذیل 

دقت فرمایند:
1-این دوره از مسابقات به صورت لیگ سه مرحله ای 
در تاریخ هــای 30 دی ماه، 17 بهمن ماه و 2 اســفندماه 

برگزار می گردد.
2-ســاعت و محــل برگــزاری مســابقات بــه تیم هــای 

شرکت کننده اعلام می گردد.
3-علاقه مندان جهت شرکت در این مسابقات فقط در 

قالب تیم مجاز به حضور هستند.
۴-پس از برگزاری سه مرحله مسابقات، به تیم های اول 

تا سوم مدال و کاپ اهدا می گردد.

 بــه گــزارش روابــط عمومــی باشــگاه فــولاد مبارکه ســپاهان، 
اردوی تیم فوتبال سپاهان در جزیره کیش آغاز شد.

بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته قرار است سپاهانی ها در جزیره 
کیش هر روز در دو نوبت صبح و بعدازظهر به تمرین بپردازند و یک 

دیدار تدارکاتی برگزار کنند.
با نظر مدیران باشــگاه و کادر فنی ســپاهان، جمعی از بازیکنان 
تیم های پایه سپاهان نیز در این اردو همراه سپاهانی ها هستند.

ایــن اردو تــا روز دوشــنبه 2۴ دی ادامــه دارد و پــس از آن 
طلایی پوشان تمرینات خود را در اصفهان از سر خواهند گرفت.

آغاز مسابقات فوتسال داخلی مجتمع فولاد سبا

 ورزش              ورزش             

   خدمات عمومی و امور رفاهی
امور ورزش

موفقیت فرزندان کارکنان در عرصه ورزش

ثنا غلامی، فرزند همکار گرامی محسن غلامی، شاغل در   
واحد انرژی و سیالات، در مرحله سوم مسابقات لیگ دسته یک 
شنای بانوان استان اصفهان، رده سنی 11 تا 13 سال، موفق به 

کسب مقام اول در ماده 100 پروانه و مقام سوم ۴00 متر آزاد شد.
گرامــی غلامرضــا  ســتاره ملاجعفــری، فرزنــد همــکار 
ملاجعفری، شاغل در واحد تشریفات، در مرحله سوم مسابقات 
لیگ دسته یک شنای بانوان در ماده 100 پروانه، رده سنی 11 تا 13 

سال، موفق به کسب مقام سوم شد.

موفقیت

اطلاعیه

خبـــر کوتاه

مسابقات شبیه ساز تیراندازی به همت تربیت بدنی حوزه مقاومت بسیج شهید 
موحدیان فولاد مبارکه با حضور 1۲۰ شرکت کننده از پایگاه های بسیج نواحی فولاد مبارکه برگزار 

شد و در پایان نفرات زیر از نواحی مختلف مقام های اول تا سوم را کسب کردند.

بــه گــزارش امــور ورزش فــولاد مبارکه، ســومین دوره مســابقات 
فوتسال پیشکســوتان ایمیدرو و شــرکت های تابعه به میزبانی مس 
رفسنجان در شهر بندرعباس در دی ماه 1۴۰۳ و با حضور 1۶ تیم برگزار 
شد. در این دوره از مسابقات تیم صنعت فولاد مبارکه با صدرنشینی در 
گروه خود به مرحله حذفی صعود کرد و با پیروزی در مرحله حذفی نیز 
به نیمه نهایی رسید؛ اما در ضربات پنالتی ، از حضور در فینال بازماند و 
در نهایت با درخشش در دیدار رده بندی به مقام سوم دست یافتند.

بازیکنــان و کادر فنــی تیم عبارت انــد از: سرپرســت: احمدرضــا خالویی؛ 
سرمربی: علی بهزادی پور؛ مربی: مجید شاهین؛ پزشکیار: امین حیدری؛ 
تدارکات: ســعید بهــادران؛ بازیکنــان: رضا رجبــی، محمدرضا هاشــمی، 
حمیدرضا زراعتی، علیرضا کیانی، مجتبی قنبری، جان محمد استکی، 
محمد جباری، حمید رضایی، محمد مردانی، احمد ســلمانی، مهدی 
ابراهیمی، رضا کردوالی، محسن نکویی، مهدی حیدری، مسعود نیکزاد، 

میثم علیزاده، عبدالله نجفی، علی امیری.

مسابقات فوتســال داخلی مجتمع فولاد ســبا با عنوان جام 
دهه مبارک فجر از 18 دی ماه آغاز شد.

این رقابت ها که شورونشاط خاصی را در سالن ورزشی مجتمع فولاد سبا 
ایجاد کرده است، با برنامه ریزی امور ورزش این مجتمع و با حضور 12 تیم 
از واحدهای مختلف به صورت دوحذفی برگزار می شــود. در نخستین 
روز این مســابقات، تیم آتش نشــانی با نتیجه قاطع ۶ بر صفر برابر تیم 

آهن ســازی به پیروزی رســید و تیم جرثقیل نیــز با برتــری ۴ بر صفر تیم 
انتظامات را شکست داد. در دومین روز مسابقات، تیم نورد الف با نتیجه 
2 بر صفر تیم حمل مواد را مغلوب کرد و تیم ریخته گری نیز در دیداری 

نزدیک و نفس گیر با نتیجه 2 بر 1 از سد تیم اداری گذشت.
طبــق برنامه ریــزی انجام شــده، ایــن مســابقات شــامل 22 بــازی 
خواهد بود کــه به صــورت روزانــه و در قالب دو مســابقه از ســاعت 11:30 

در ســالن ورزشــی مجتمــع برگــزار می شــود.
مســابقات فوتســال جام دهــه فجر عــلاوه بــر ایجاد نشــاط، نمــادی از 
همبستگی و تعامل میان کارکنان است و در محیطی صمیمی و رقابتی، 

اتحاد و همکاری را تقویت می کند.
اختتامیه این رقابت ها هم زمان با سالروز پیروزی انقلاب اسلامی برگزار و در 

پایان از تیم های برتر و بازیکنان شاخص با اهدای جوایز تقدیر  می شود.

برگزاری مسابقات شبیه ساز تیراندازی به همت
 تربیت بدنی حوزه مقاومت بسیج شهید موحدیان فولاد مبارکه

پیشکسوتان فوتسالیست فولاد مبارکه
 بر  روی سکوی سوم مسابقات ایمیدرو

ثنا غلامی

ستاره ملاجعفری

1

2

3

امتیازرتبهناحیهردیف ردیف

 نورد گرم

 نورد گرم

 نورد گرم

1

2

3

80

78

76

میثم شاهین

علی عباسی

 احمد نصر اصفهانی

1

2

3

امتیازرتبهناحیهردیف ردیف

 فولادسازی

 فولادسازی

 فولادسازی

1

2

3

91

89

85

 علیرضا فتاح المنان

 مهدی طالبیان

 مهدی فدایی

1

2

3

امتیازرتبهناحیهردیف ردیف

 پیمانکاران

 پیمانکاران

 پیمانکاران

1

2

3

96

91

89

 علی ملکی

 حجت قربانی

 میثم عزیزی

1

2

3

4

امتیازرتبهناحیهردیف ردیف

 نورد سرد

 نورد سرد

 نورد سرد

 نورد سرد

1

1

2

3

92

92

89

88

علی اکبر رضایور

 محمدجواد کرامتی

 مهدی صالح

 محسن نادرالاصلی

1

2

3

4

امتیازرتبهناحیهردیف ردیف

 آهن سازی

 آهن سازی

 آهن سازی

 آهن سازی

1

2

3

3

88

79

78

78

 محمدهادی بقائی

 احسان دهقانی

حسین کریمی

 جواد رضائی

1

2

3

4

امتیازرتبهناحیهردیف ردیف

 فنی پشتیبانی

 فنی پشتیبانی

 فنی پشتیبانی

 فنی پشتیبانی

1

2

2

3

94

92

92

90

 سیدمحسن کاظمینی

 سید علی موسوی

 صالح نظریان

 محمد عمو

1

2

3

4

امتیازرتبهناحیهردیف ردیف

 خواهران

 خواهران

 خواهران

 خواهران

1

1

2

3

89

89

88

87

 زهرا دانش پرور

 فهیمه ایرانپور

 مریم مومنی

 مریم امانی

قهرمانی تیراندازان تیم صنعت فولاد مبارکه در مسابقات بسیج کارگران و کارخانه های استان اصفهان
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

سیزدهم رجب سالروز تولد حضرت علی   
)ع( است که به یُمن زادروز مولای متقیان، این 
روز مبارک را روز پدر نامیده اند. حضرت علی )ع( 
در دامــان نبــی مکــرم اســلام پــرورش یافــت؛ 
بنابرایــن نمونــه کاملــی از انســانیت و اســوه و 

الگویی کامل برای مردان مسلمان است.
تولــد حضــرت علــی )ع( در شــهر مکــه معظمه و 
در داخل خانه خــدا )کعبــه( واقع گردیــد. قبل از 
حضرت علی و بعد از او فضیلت تولد در خانه کعبه، 
برای هیچ کســی پدید نیامد و خدای متعال تنها 

ایشان را به چنین امتیازی کرامت نمود.
زندگی پربرکت مولود کعبه سرشــار از علــم و تقوا، 
حماسه و جوانمردی، ایثار و احساس مسئولیت، 
مظلومیت و اقتدار بود و فضیلت های بی شمار او 

را در نمی توان توصیف کرد.
امام علــی )ع( بهترین همســر برای دخــت نبی و 
بهترین پدر برای فرزندانش بود. او فرزندانی نیکو 
تربیت کرد، فرزندانی که هر یک اسوه و الگویی والا 

برای مسلمین هستند. 
امــام علــی )ع( در ســیزدهم رجــب ســال ســی ام 
»عام الفیــل« در خانــه خــدا متولد شــد. مــادر او 
فاطمه بنت اســد و پدرش ابوطالب، از نخستین 
اســلام آورندگان بودنــد. ابوطالــب بعــد از مــرگ 
عبدالمطلب سرپرستی حضرت محمد صلی الله 
علیه و آله را بر عهده گرفــت و چون آن حضرت به 

پیامبری رسید از او حمایت کرد.
فاطمه مادر امام علی نیز مانند مادر دلسوز برای 
پیامبر بــود، بنابرایــن تولد امــام علــی )ع( از پدر و 
مادری شایسته و تربیت او در دامان پیامبر سبب 
شــد او بــه الگویــی بــرای مــردان جامعه اســلامی 

تبدیل شود.

امیرالمؤمنین علی )ع( نخستین کسی بود که به 
پیامبر ایمان آورد. تربیت او در دامان پیامبر باعث 
شد او فضائل اخلاقی را از ایشان بیاموزد و همیشه 

طوری رفتار کند که اسوه ای برای دیگران باشد.
همه ابعاد زندگی معصومین )ع( برای ما شیعیان 
الگـو بـوده و مـا وظیفـه داریـم در زندگـی خـود تـا 
حـد امـکان از آن هـا تبعیـت کنیـم. حضـرت علـی 
همسـری شایسـته برای دخت نبی مکرم اسـلام 
بـود. او بـا فاطمـه )س( بهتریـن رفتـار را داشـت 
و مهربـان بـود و گرچـه کارهـای خانـه بـه عهـده 
حضرت فاطمه و کارهای بیرون از منزل به عهده 
ایشـان بود؛ اما حضرت علـی در کارهـای خانه به 
همسـر خـود کمـک می کـرد. امیرالمؤمنیـن )ع( 
برای منزل خود هیزم فراهم می کرد و در کارهای 
خانه و تربیت کودکان همراه حضرت فاطمه بود.

ایشــان در تربیــت فرزندانــش کوشــا بــود و بیــن 
فرزندان فاطمــه )س( و با دیگــر فرزندانش فرقی 
نمی گذاشت، به سبب همین تربیت والا حضرت 
عباس )ع( با اینکه مــادرش با مادر امام حســین 
)ع( متفاوت بود همیشه در رکاب امام حسین )ع( 
حرکت می کرد و پشــت وپناه برادر بود. همچنین 
به ســبب همین تربیت بود کــه او فرزنــدی چون 
امام حســن که الگوی جوانمردی بــود و فرزندی 
چون امام حســین که در مقابل ظلم ایســتادگی 
کرد و فرزندی چون زینب که در کربلا اسلام را زنده 

ساخت، به ثمر رساند.
borna.news :منبع    

امام جــواد )ع( در مدینه به دنیا آمد. پدر   
امــام جــواد )ع( عــادت داشــت بــه اصحابــش 
یادآوری کند که صاحب فرزندی خواهد شد که 
بعد از او عهده دار منصب امامت خواهد شد. 
بااین حال زمان زیادی گذشت تا شیعیان فرزند 

مذکور را با چشم خودشان ببینند.
امام جواد )ع( تنها چهار سال داشت وقتی پدرش 
مجبور شــد او را در مدینه تنها گذاشــته، بــرای بر 
عهده گرفتن مقام جانشــینی که مأمــون برایش 
تــدارک دیده بــود، عازم ســفر به خراســان شــود. 
گر برای  شیعیان عادت داشتند از رضا بپرسند آیا ا
او اتفاقی بیفتد، پسری در آن سن خواهد توانست 
مسئولیت امامت و رهبری شیعه را بر عهده بگیرد؛ 
و رضا معمول بود داستان عیسی را برایشان نقل 
کند که حتی ســن کمتری داشــت وقتی به مقام 

نبوت رسید.
بــرای امــام جــواد )ع( چهــار کنیــه وجود داشــته 
است. امام محمد تقی )ع( با عنایت به اینکه تنها 
فرزند امــام رضــا )ع( بوده انــد کنیه »ابــن الرضا« و 
با توجه به نام تنها فرزند پسرشــان امام علی نقی 
)ع( کنیــه »ابوعلــی« و در پرتــو بندگــی خــدا کنیه 
»ابوعبدالله« داشته اند؛ اما کنیه مشهور امام جواد 

)ع(، »ابوجعفر« بوده است.
ابوجعفــر در صحیفه فاطمیه الهی کــه در اختیار 
کنون در نزد امام مهدی عجل الله  امامان بوده و ا
تعالی فرجه الشــریف است ثبت اســت. این کنیه 
به قدری مشهور شــده و به کار رفته که جایگزین 
نــام اصلی آن حضــرت گردیده اســت. لقب هایی 

که برای امام جواد )ع( تنها فرزند امــام رضا )ع( در 
تاریخ زندگانی آن حضرت به کار رفته است گویای 
فضایل و اوصاف الهی این امام اســت و امتیازات 
ایــن اســوه عالــی رانشــان می دهــد. تقی، جــواد، 
منتجب، مرتضــی، مختــار، متوکل، متقــی، زکی، 
قانع، نجیب و عالم یازده لقب برای امام جواد )ع( 
است که ابعاد شخصیت بزرگ الهی آن حضرت را 

آشکار می سازد.
»جواد« و »تقی« مهم ترین و مشــهورترین القاب 
امام نهــم اســت؛ البتــه در میــان ایرانیان بیشــتر 
لقــب جــواد رایــج اســت و آن حضــرت بــا عنــوان 
»جوادالائمه« شناخته می شوند. جود و بخشش 
و سخاوتمندی فوق العاده امام عامل اشتهار آن 

حضرت به جواد بوده است.
امــام جــواد )ع( بــه دلیــل قابلیــت و لیاقــت و 
بهره مندی از موهبت الهــی از جایگاهی رفیع در 
کــرم، پدر بزرگــوارش و  پیشــگاه خداونــد، پیامبر ا
تمام کســانی که بهــره ای از شــناخت امــام دارند 
کمان  گرچه دشمنان دین و حا برخوردار است. ا
معاصــر امامــان معصــوم علیهم الســلام همــواره 
در مقام توطئه و ســرکوب و تحقیر آنــان بوده اند، 
اما حقانیت و صداقــت و نورانیت امامان شــیعه 
پیوسته نقشه های دشــمنان را خنثی و بی تأثیر 
می ساخته است و در برخی موارد، حتی دشمنان 

تحت تأثیر وجود پربرکت آنان قرار می گرفته اند.
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پانزدهم رجب المرجب، ســالروز رحلت 
جان سوز عقیله بنی هاشم، بنت امیرالمؤمنین 
و حضرت فاطمه الزهرا)س(، شیر زن کربلا، عمه 
جلیلــه ســادات، ام المصائب، حضــرت زینب 

الکبری )س( است.
مقــام معظــم رهبــری دربــاره عظمــت و والایــی 
حضرت زینــب )س( و مدیریت بحــران آن بانوی 
بــزرگ می فرمایــد: »ارزش و عظمــت زینب کبری 
)س( به خاطــر موضــع و حرکت عظیم انســانی و 
اسلامی او بر اساس تکلیف الهی است. کار او، نوع 
حرکت او، بــه او این طور عظمت بخشــید. زینب 
زنی نبود که از علم و معرفت بی بهره باشد. بالاترین 
علم ها و برترین و صاف ترین معرفت ها در دست 
او بــود. در آن ســاعت های بحرانی کــه قوی ترین 
انســان ها نمی توانند بفهمند چه باید بکنند ، او 
فهمید و امــام خــود را پشــتیبانی کــرد و او را برای 
شهید شدن تجهیز نمود. بعد از شهادت حسین 
بن علــی)ع( هم کــه دنیا ظلمانــی شــد و دل ها و 
جان هــا و آفاق عالم تاریــک گردید، ایــن زن بزرگ 
یک نوری شد و درخشــید. زینب به جایی رسید 

که فقط والاترین انسان های تاریخ بشریت یعنی 
پیامبران می توانند به آنجا برسند.«

گر اوج مقام زن، رســیدن به مرتبه مردانگی بود،  ا
می گفتیــم زینــب)س( اوج مردانگــی اســت، ولی 
چنین نیست. آسمان پرواز این دو متفاوت است. 
تضاد نیســت، رقابت نیســت، اما تفاوت هست. 
عالم زنان نیز چــون عالم مــردان، آســمانی دارد، 
خورشــیدی دارد، ماهــی و ســتارگانی. خورشــید 
این آسمان، بی تردید زهرا)س( و ماه این آسمان، 
زینــب)س( اســت کــه پــس از بــه قتلــگاه افتادن 
خورشید، در آسمان تیره جهان درخشید تا سیر، 
بی جهت؛ طریق، تاریک و راه، بی رهرو نماند. بیان 
شخصیت حضرت زینب)س( دفتری می خواهد 
به وســعت گیتی و مرکبی به میزان دریــا. مادری، 
اوج مقام زنانگی اســت و زینب)س( صدرنشــین 

مرتبه مادری است.
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میلاد حضرت علی )ع( 
و روز پدر و مرد

سالروز ولادت امام 
محمد تقی امام جواد )ع(

رحلت عقیله بنی هاشم 
ینب )س( حضرت ز
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معرفی کتاب

نویسنده:
 محمدرضا هوری
: ناشر
 انتشارات کتابستان معرفت

چــاپ اول کتــاب یک صــد و ده فضیلــت از 
امیرالمؤمنیــن )ع( در ســال 1۴۰۳ منتشــر شــد. 
محمدرضــا هــوری در اثــر حاضــر بــه ایــن مطلــب 
پرداختــه کــه کســی توانایــی انــکار فضیلت هــای 
علی بن ابی طالــب )ع( را ندارد؛امــا گاهــی افــرادی از 
دایره انصاف خارج و منکر فضیلت و برتری ایشان 
می شــوند و مطالــب محکــم موجــود در آثــار تاریخی 
و حدیثــی را رد می کننــد. نویســنده در ایــن اثــر از دل 
آثــار علمــای اهل ســنت، بــا تفکــرات و عقایــد 
مختلف، 11۰ فضیلت از فضیلت های امیرالمؤمنین 
علــی )ع( را اســتخراج کــرده و در اختیــار خواننــدگان 
قــرار داده اســت. در بیــن مطالــب گفته شــده ســعی 
شــده تا حد امکان از فضایلی ســخن گفته شــود که 

مخاطب کمتر با آن برخورد داشته است.
بخشی از کتاب:

بریدبن عمرو تمیمی گوید: هنگامی که علی از این 
دنیا رخت بربست، مردی از بنی تمیم در مسجد کوفه 
برخاست و پس از نثار درود بر علی، گفت: »خداوند تو 
را رحمت کند، ای امیرالمؤمنین! زندگانی ات کلید و 
راهگشای خیر بود و مانع شر و بدی. تو برای ما مردم 
پرچمی نورانی بودی که با آن هدایت را از ضلالت و 
خیر را از شر می شناختیم.« سپس نفسی تازه کرد و 
سخنش را از پی گرفت: »وفات و رفتن تو راهگشای 
اشرار و باعث گره خوردن کار نیک بود. ازدست دادن 
گر  تو چیزی جز حسرت و پشیمانی، برای ما ندارد. ا
مردم تو را آن چنان که باید می پذیرفتند، برکات از چهار 

جهت بر ایشان نازل می گشت، اما مع الأسف آنان دنیا 
را بر آخرت اختیار کردند! بعد از تو، چنان در دنیا حرص 
زدند که شقاوت و بدبختی بر ایشان مستولی گشت.«

معاویه بر سیره همیشگی خود با صحابه رسول، چون 
سعدبن ابی وقاص را دید، به وی دستور داد تا علی را 
دشنام دهد، سعد اما مخالفت کرد و او را اجابت نکرد. 
معاویه، خشمگین از این تمرد، گفت: »چرا او را دشنام 
نمی دهی؟« سعد در چشمان معاویه نگریست و گفت: 
»با گوش های خود از رسول خدا سه فضیلت برای علی 
شنیدم که مانع آن می شود علی را دشنام دهم. به 
خدا سوگند که یکی از آن ها برای من از شتری سرخ مو 
ارزشمندتر است.« معاویه متعجب، اما مشتاق برای 
شنیدن از آن سه فضیلت، پرسید و سعد برایش چنین 

تعریف کرد:
اول، خود شنیدم که پیامبر در بعضی از غزوات، وقتی 
علی را به همراه زنان و کودکان در شهر تنها می گذاشت 
و علی ناراحت می شد، چنین دلداری اش می داد: 
»آیا راضی نیستی که جایگاه تو نسبت به من چون 
جایگاه هارون به موسی باشد؟« دوم، در محاصره 
قلعه خیبر، از پیامبر شنیدم که فرمود: »فردا پرچم را 
به دست کسی خواهم داد که خدا و رسولش را دوست 
دارد و خدا و رسولش نیز او را دوست می دارند.« 
هرآینه دوست داشتیم آن کس ما باشیم، اما پیامبر 
علی را با آنکه به چشم درد دچار شده بود، طلبید 
و با آب دهانش چشمانش را شفا داد و پرچم را بدو 
ُ لِیذْهِبَ عَنْکمُ  ما یرِیدُ الَلَّهّ

ّ
سپرد. سوم، هنگامی که »إِنَ

« نازل گشت، 
ً
رَکمْ تَطْهِیرا هْلَ الْبَیتِ وَ یطَهِّ

َ
جْسَ أ الرِّ

پیامبر علی و فاطمه و حسنین را فراخواند و به همگی 
چنین معرفی شان کرد: »خداوندا، اینان اهل بیت 
من هستند.« معاویه سعد را مرخص کرد و دیگر به او 

سخت نگرفت.«
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یک صد و ده فضیلت از امیرالمؤمنین )ع(
 بی پایان

 ستایش

معرفی فیلم

معرفی اپلیکیشن

در تاریــخ ۲۰ آبــان ســال 1۳۹۰، حســن و تعــدادی از جوانــان 
بااستعداد و باانگیزه گروهش، مشغول کار روی پروژه ای فوق سری و 
بســیار مهم بودند که زمینه ســاز تحولی عظیم گردید و ده سال بعد، 

نتایج غافلگیرکننده ای را برای جهان به همراه داشت.
این اثر اقتباسی آزاد از یک ماجرای واقعی در خصوص یکی از پروژه های 
مهم سرلشــکر شــهید حســن طهرانی مقدم اســت و به خوبــی می تواند 
نمایانگر ابعاد مختلف شــخصیت و فعالیت های وی باشــد. این روایت 
نه تنها بر روی جزئیات پروژه های نظامی و تکنولوژیکی متمرکز است، بلکه 

به بررسی ابعاد انسانی و عاطفی ایثارگری نیز می پردازد. 
شهید حسن طهرانی مقدم و جمعی از یارانش در 21 آبان ماه سال 13۹0 
درحالی که قرار بود موتور فوق سنگین ماهواره بر قائم را در پادگان شهید 
مدرس در منطقه بیدگنه ملارد آزمایش کنند، در اثر یک سانحه و ایجاد 
یک انفجار بسیار عظیم به شهادت رسیدند. اما در یکم دی ماه سال 1۴02 
ماهواره بر ســوخت جامد ســه مرحله ای قائم 100 که نتیجه مسیری بود 
که شهید حسن طهرانی مقدم بنایش را گذاشت با موفقیت پرتاب شد و 

ماهواره ناهید را هم به مدار 750 کیلومتری تزریق کرد.
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اپلیکیشــن ســتایش شــامل پنج بخش اصلی اســت که کتاب 
آسمانی در بالاترین جایگاه نمایش داده می شود. در این بخش تمامی 
سوره های قرآن کریم به ترتیب آورده شده و شما قادر خواهید بود تا به 
تلاوت قرآن کریم بپردازید. در این بخش امکانت تلاوت قرآن به همراه 
ترجمه و همچنین پخش صوتی تلاوت با صدای اساتید وجود دارد. در 
نوار بالایی که هنگام اجرای سوره نمایان می شود، امکان انتخاب قاری 
گر قصد دارید به تلاوت قرآن  وجود دارد. باید در نظر داشته باشید که ا

گوشی دهید، باید آن را دانلود کنید.
سازنده امکان تنظیم اندازه فونت قرآن به همراه ترجمه را نیز در این بخش 
تعبیه کرده است تا تمامی کاربران بتوانند به راحتی به تلاوت قرآن بپردازند. 
در هنگام پخش تلاوت قرآن، درصورتی که آیه ای که در حال قرائت اســت، 
به وسیله تغییر رنگ از سایر آیات جدا می شود تا در قرائت و تمرکز کاربران 
مؤثر باشد.بخش نیایش شامل ادعیه، زیارات، دعای هفتگی، تعقیبات 
و سایر مناجات هایی است که در مراسم مختلف خوانده می شود. در این 
بخش سعی شده تمامی دعاها و مناجات ها گنجانده شود به همین دلیل 
با نصب برنامه ستایش دیگر نیازی به مناجات نامه ها و کتاب ها نخواهید 
داشت. اپلیکیشن ستایش در بخش ترنم مجموعه هایی از سخنرانی ها، 
مولودی هــا و مداحی هایــی را آماده ســازی و طبقه بنــدی کرده اســت که 
بیشتر آن ها از اشخاص سرشناس و مداحان بزرگ است. با مراجعه به بخش 
دلخواه به راحتی امکان دانلود فراهم شده و می توانید مداحی و… را انتخاب 
و دانلود کنید. اپلیکیشن ستایش در بخش صندوقچه امکانات زیادی را 

فراهم کرده که برای اعمال و تکالیفی دینی کاربردی و مناسب است.
chikav.ir :منبع        

        کارگردان:   ساسان فلاح فر

تهیه کننده:     امیرحسین جان پناه       

)نهج البلاغه: الحکمة 22۸، دانشنامه قرآن و حدیث جلد هفدهم، صفحه: 420(
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اطلاعیه

 » دلسوز »سفیر 
در چالش »جفت پوچ«

هنگامی که امیرکبیر تصمیم گرفت در ایران کارخانه 
پارچه بافی تأسیس کند، »شیل« سفیر انگلستان، به 
ج  دیدار او رفت و گفت: »تأسیس کارخانه بسیار پرخر

است. بهتر است پارچه های اروپایی را به قیمت ارزان تر 
وارد کنید.« امیر پاسخ داد: »کمترین فایده تأسیس 

ج آن می شود  کارخانه این است که هر پولی که خر
داخل ایران می ماند؛ اما برای تهیه پارچه خارجی باید 

شمش های طلا را از ایران بیرون بفرستیم.« شیل ادعا 
می کرد که نگران پیشرفت تمدن در ایران است اما آیا 

 این طور بود؟
ً
واقعا

در سال 1266 هجری قمری یک مهندس انگلیسی 
ح راه آهن عظیمی را پیشنهاد کرد که اروپا را به هند  طر
متصل می کرد و بخشی از آن از ایران می گذشت. وزیر 

خارجه انگلیس نظر شیل را درباره گذشتن این خط آهن 
از ایران پرسید و شیل در پاسخ به او گفت: »تأسیس 
راه آهن افزایش قدرت ایران را به دنبال خواهد داشت 
و استعدادهای آن را که تاکنون به دلیل فقر و سستی 

خفه مانده، بیدار خواهد کرد. ما هیچ تعهدی نداریم که 
برای از بین بردن ویرانی، ناتوانی، فقر و وحشی گری در 

این کشور تلاش کنیم!«

»جفــت پــوچ« چالش کتاب خوانی  ، ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم »جفــت پــوچ« چالش کتاب خوانی  ، ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم 
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